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III. VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ŠKOLNÍ ROK 2014/2015

1. Výsledky výchovy a vzdělávání
a) Prospěch a chování
b) Maturitní zkoušky

•	 Písemná	maturitní	zkouška	z	matematiky
2.	Absolventi	gymnázia

•	Seznam	absolventů	v	roce	2015
•	Přehled	o	umístění	absolventů

3.	Kalendárium	školního	roku	2014/2015
4.	Zájmová	a	mimoškolní	činnost

a)	Olympiády	a	soutěže
•	 Matematická	olympiáda
•	 Fyzikální	olympiáda
•	 Biologická	olympiáda
•	 Chemická	olympiáda
•	 Soutěže	KLOKAN	ve	školním	roce	2014/2015
•	 Úspěchy	v	českém	jazyce	a	literatuře
•	 Mladý	Demosthenes
•	 Hudební	soutěže
•	 Středoškolská	odborná	činnost
•	 Mimořádný	úspěch	Martina	Ptáčka	na	mezinárodní 
	 soutěži	v	USA
•	 Mladý	matematik	navázal	na	legendu

b) Tělesná výchova a sport
•	 Sportování	na	vyšším	gymnáziu
•	 Přebor	školy	v lehké	atletice	2015
•	 Republikové	finále	ve	florbale
•	 Vítězství	na	Primátorkách
•	 Biatlonový	úspěch
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c) Kultura
•	 Baiku
•	 Výstava	závěrečných	prací	2.	ročníků	z výtvarné 
  výchovy
•	 Další	literární	talent?
•	 Taneční	a	plesy	na	našem	gymnáziu

d) Mezinárodní aktivity
•	 Potřinácté	z Brna	do	Lotrinska	a	zpět
•	 Za	poznáním	španělských	velkoměst
•	 Ermitáž,	koupání	v Baltu	i	jaderná	elektrárna
•	 Studentská	výměna	s Edith-Stein-Schule 
		 Darmstadt
•	 O	naší	dlouholeté	výměně	se	South	Kent	School 
		 v americkém	Connecticutu
•	 Studijní	a	poznávací	pobyt	ve	Valencii	očima 
		 studentů

5.	Teorie	a	praxe	vyučování
a)	Projekt	Podpora	přírodovědného	a	technického	vzdělávání
		 na	středních	školách	v Jihomoravském	kraji
b)	Projekt	Mluvme	spolu	–	Let‘s	speak	together
c)	Projekt	Věda	do	škol	a	školáci	do	vědy
d)	Letní	soustředění	v laboratořích	PřF	MU
e)	Soustředění	zájemců	o	matematiku	a	fyziku
f)	Z	aktivit	PK	dějepisu	a	společenských	věd
g)	Biologická	exkurze	–	Čertoryje
h)	Soutěž	Hokus	Fokus
i)	 Škola	v přírodě	pro	primy
j)	Fyzikální	kroužek

6. Instituce na škole
a)	Sdružení	rodičů	a	přátel	školy
b)	Klub	absolventů	gymnázia
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c)	Studijní	nadační	fond
d) Školská rada
e)	Školní	parlament

7.	Zpráva	ředitele	gymnázia	o	stavu	a	rozvoji	školy
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1. VÝSLEDKY VÝCHOVY A VZDĚLÁVÁNÍ
a) Prospěch a chování

1. pololetí šk. r. 2014/2015
Třída Počet Vyzn. Prosp. Neprosp. Neklasif. Průměr Průměr Chování Pořadí

žáků třídy absencí 1. 2. 3. ∅ abs.
1.ag 32 25 7 0 0 1,28 26,88 32 0 0 3. 1.
1.bg 31 27 4 0 0 1,24 36,13 31 0 0 2. 2.

2.ag 31 17 14 0 0 1,36 39,03 31 0 0 5. 4.
2.bg 32 30 2 0 0 1,24 44,59 32 0 0 1. 7.
3.ag 31 16 15 0 0 1,52 44,03 31 0 0 9. 6.
3.bg 32 20 12 0 0 1,34 38,13 32 0 0 4. 3.
4.ag 32 17 14 1 0 1,59 63,13 31 0 1 11. 16.
4.bg 31 16 15 0 0 1,42 60,84 31 0 0 6. 14.
NG 252 168 83 1 0 1,38 44,08 251 0 1
1.A 32 13 18 0 1 1,69 46,91 32 0 0 16. 9.
1.B 30 12 17 1 0 1,59 61,70 30 0 0 10. 15.
1.C 32 9 23 0 0 1,61 58,41 32 0 0 12. 12.
1.D 32 7 24 1 0 1,81 39,59 32 0 0 18. 5.
2.A 34 10 23 0 1 1,63 58,68 33 0 0 13. 13.
2.B 32 21 11 0 0 1,45 45,94 32 0 0 7. 8.
2.C 32 6 25 0 1 1,85 57,88 31 0 0 19. 10.
2.D 33 6 24 3 0 1,87 72,97 33 0 0 21. 19.
3.A 31 10 15 3 3 1,86 71,48 29 0 0 20. 18.
3.B 30 18 12 0 0 1,51 78,43 29 1 0 8. 22.
3.C 32 6 22 3 1 1,99 81,03 32 0 0 24. 24.
3.D 30 12 17 0 1 1,78 79,80 29 0 0 17. 23.
4.A 30 10 20 0 0 1,66 76,27 30 0 0 15. 20.
4.B 29 9 17 2 1 1,66 57,93 29 0 0 14. 11.
4.C 31 3 23 5 0 1,96 76,52 31 0 0 23. 21.
4.D 28 5 21 2 0 1,91 70,61 27 1 0 22. 17.
VG 498 157 312 20 9 1,74 64,43 491 2 0

Škola 750 325 395 21 9 1,62 57,59 742 2 1



54

2. pololetí šk. r. 2014/2015

Třída Počet Vyzn. Prosp. Neprosp. Neklasif. Průměr Průměr Chování Pořadí
žáků třídy absencí 1. 2. 3. ∅ abs.

1.ag 32 22 10 0 0 1,28 32,88 32 0 0 2. 1.
1.bg 31 25 6 0 0 1,26 46,29 31 0 0 1. 5.
2.ag 31 17 14 0 0 1,35 42,94 31 0 0 5. 2.
2.bg 32 28 4 0 0 1,30 62,97 32 0 0 3. 14.
3.ag 31 16 15 0 0 1,55 68,26 31 0 0 9. 15.
3.bg 32 18 14 0 0 1,40 54,31 32 0 0 6. 8.
4.ag 32 19 13 0 0 1,55 58,69 32 0 0 10. 13.
4.bg 31 22 9 0 0 1,33 74,26 31 0 0 4. 18.
NG 252 167 85 0 0 1,38 55,03 252 0 0
1.A 32 14 17 1 0 1,74 45,84 32 0 0 19. 4.
1.B 30 15 14 1 0 1,58 57,37 30 0 0 11. 11.
1.C 32 15 17 0 0 1,53 68,34 32 0 0 8. 16.
1.D 32 13 19 0 0 1,65 78,88 32 0 0 14. 20.
2.A 34 10 24 0 0 1,68 58,56 34 0 0 16. 12.
2.B 32 20 11 1 0 1,48 79,31 31 1 0 7. 21.
2.C 32 6 25 0 1 1,73 53,06 31 0 0 18. 7.
2.D 33 6 27 0 0 1,80 82,30 33 0 0 20. 22.
3.A 31 9 20 0 2 1,89 97,45 29 0 0 23. 23.
3.B 30 12 18 0 0 1,61 111,57 29 1 0 13. 24.
3.C 31 5 26 0 0 2,05 76,84 31 0 0 24. 19.
3.D 29 12 15 2 0 1,59 70,76 29 0 0 12. 17.
4.A 30 9 21 0 0 1,69 56,67 30 0 0 17. 10.
4.B 29 8 21 0 0 1,66 43,55 29 0 0 15. 3.
4.C 31 6 23 2 0 1,89 54,81 31 0 0 22. 9.
4.D 28 6 22 0 0 1,87 46,96 28 0 0 21. 6.
VG 496 166 320 7 3 1,71 67,78 491 2 0

Škola 748 333 405 7 3 1,60 63,49 743 2 0
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b) Maturitní zkoušky
V řádném	–	jarním	maturitním	termínu	školního	roku	2014/2015	

maturovalo	59	studentů	z	osmiletého	studia	a	57	studentů	ze	studia	
čtyřletého.	Z nich	neprospěl	1	student	osmiletého	a	3	studenti	čtyřle-
tého	studia,	z nichž	1	student	osmiletého	a	2	studenti	čtyřletého	stu-
dia	úspěšně	odmaturovali	až	v opravném	podzimním	termínu	–	v září	
školního	roku	2015/2016.	Poslední	student	ze	čtyřletého	studia	–	stu-
dent	syrské	národnosti	–	bude	opakovat	maturitní	zkoušku	z českého	
jazyka	až	v roce	2016.

Ve společné části	všichni	studenti	povinně	maturovali	z českého	ja-
zyka	a	dále	si	volili	buď	cizí	 jazyk,	nebo	matematiku.	Cizí	 jazyk	si	
vybralo	36	studentů	–	31	%	studentů	4.	ročníků	(letos	si	všichni	zvolili	
anglický	jazyk).	Matematiku	si	ve	společné	části	zvolilo	80	studentů,	
t.j.	69	%	všech	maturantů.

Třída	4.A	byla	zaměřena	na	matematiku.	Jediným	povinným	ma-
turitním	předmětem	v profilové části	v této	třídě	byla	matematika,	
další	jeden	maturitní	předmět	byl	volitelný.

Třída	 4.B	 osmiletého	 studia	 a	 třídy	 4.C	 a	 4.D	 čtyřletého	 studia	
měly	všeobecné	zaměření.	Studenti	si	v profilové	části	volili	oba	dva	
předměty	dle	výběru	svého	dalšího	studia.

Počty	maturantů	z	jednotlivých	předmětů:
společná část:

Předmět 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

český	jazyk 30 29 29 28 116

anglický	jazyk 0 15 8 13 36

matematika 30 14 21 15 80

profilová část:
Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

český	jazyk 0 0 0 0 0

anglický	jazyk 2 6 4 8 20

německý	jazyk 0 0 2 0 2

francouzský	jazyk 0 0 0 1 1

ruský	jazyk 0 0 0 0 0
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Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

španělský	jazyk 0 1 0 0 1

matematika 30 4 10 5 49

fyzika 9 4 4 6 23

chemie 3 11 6 4 24

biologie 3 9 9 5 26

zeměpis 0 5 4 5 14

dějepis 0 0 0 0 0

společenské	vědy 0 6 5 7 18

informatika	a	programování 6 0 3 5 14

deskriptivní	geometrie 1 0 0 1 2

ekonomika 5 6 5 3 19

molekulární	biologie — 1 2 2 5

dějiny	umění — 1 0 0 1

latina 0 4 3 4 11

hudební výchova 0 0 1 0 1

výtvarná výchova 1 0 0 0 1

Celkové	výsledky	maturitních	zkoušek:
řádný termín:

Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

počet	maturantů 30 29 29 28 116

prospělo	s	vyznamenáním 20 16 6 11 53

prospělo 10 12 23 14 59

neprospělo 0 1 0 3 4

po opravných zkouškách v září:
Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

počet	maturantů 30 29 29 28 116

prospělo	s	vyznamenáním 20 16 6 11 53

prospělo 10 13 23 16 62

neprospělo 0 0 0 1 1
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Složení maturitních komisí:
4.A

předseda:		 Mgr.	Blanka	Říhová,	G	Břeclav
místopředseda:		 Mgr.	Petr	Pupík
třídní	profesor:		 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.

4.B
předseda:		 RNDr.	Josef	Drobilič,	G	Břeclav
místopředseda:		 Mgr.	Jana	Sítařová
třídní	profesor:		 Mgr.	Michaela	Šlesingerová

4.C
předseda:		 Mgr.	Ladislava	Rivolová,	G	Znojmo
místopředseda:		 PhDr.	Iveta	Sedlinská
třídní	profesor:		 Mgr.	Eduard	Pataki

4.D
předseda:		 Mgr.	Čeněk	Texl,	G	Znojmo
místopředseda:		 Mgr.	Karla	Vomelová
třídní	profesor:		 Mgr.	Sylva	Zvolská

	 RNDr.	Pavel	Boucník
	 zástupce	ředitele
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Písemná maturitní zkouška z matematiky 
pro třídu se zaměřením na matematiku

8.	dubna	2015
	 1.	Uvažujme	parabolu	 p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

,
	 	 	kružnici	

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

 a bod A = [1;4].
	(a)	Najděte	vrchol	V paraboly p,	střed	S	kružnice	k	a	určete	obec-

nou	rovnici	přímky	

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

.
	(b)	Vyšetřete	polohu	bodu	A	vzhledem

	 i.	 ke	kružnici	k,
 ii. k parabole p.

	 	Dále	najděte	obecné	rovnice	všech	přímek,	které	prochází	bo-
dem	A	a	mají	s	parabolou	p	právě	jeden	společný	bod.

	(c)	Najděte	vsechny	společné	body	paraboly	p	a	kružnice	k,	víte-
-li,	 že	 každý	 z	nich	má	obě	 souřadnice	 celočíselné.	Z	 těchto	
společných	bodů	obou	kuželoseček	označme	P1	ten,	který	má	
nejmenší	vzdálenost	od	počátku	soustavy	souřadnic,	a	P2	ten,	
který	má	největší	vzdálenost	od	počátku	soustavy	souřadnic.

	(d)	Vypočtěte	obsah	trojúhelníku	SP1P2	a	délku	výšky	na	stranu	
P1P2	tohoto	trojúhelníku.

2.A	Nechť	 je	 dán	 trojúhelník	 ABC	 o	 rozměrech	 a	=	5	cm,	 b	=	3	cm	
a c	=	7	cm.
	(a)	Vypočtěte

	 i.	 velikost	úhlu	γ = �ACB

1

,
	 ii.	 obsah	trojúhelníku	ABC,
	 iii.	 poloměr	R	kružnice	trojúhelníku	ABC	opsané,
	 iv.	 poloměr	

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

	kružnice	trojúhelníku	ABC	vepsané,
	 v.	 délku	těžnice	tc na stranu c.

	(b)	Najděte	všechny	přímky,	které	prochází	bodem	C,	přičemž	mají	
stejnou	vzdálenost	od	bodů	A i B	(tzn.	pro	hledanou	přímku	
p	má	platit	

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

).	Charakterizujte	přitom	jed-
noznačným	způsobem	každou	z	vyhovujících	přímek.	U každé	
z těchto	přímek	dále	vypočtěte	její	vzdálenost	od bodu	A.

	 	 U	každého	výsledku	uvádějte	jeho	přesnou	(tj.	nezaokrouhlenou)	
hodnotu	 neobsahující	 goniometrické	 funkce,	 která	 je	 upravena	
do nejjednoduššího	možného	tvaru	(např.	hodnotu	zapsanou	po-
mocí	zlomků	případně	obsahujících	odmocniny).
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2.B	Aleš	a	Petr	hrají	hru,	při	které	postupně	každý	háže	jednou	kost-
kou.	 Začíná	 Aleš.	 Hodí-li	 číslo	 menší	 než	 3,	 vyhrává.	 Pokud	 se	
tak	nestane,	háže	Petr	a	ten	zvítězí,	jestliže	hodí	číslo	větší	než	3.	
Když	takové	číslo	nehodí,	pokračuje	opět	Aleš.	Takto	se	v	hodech	
stále	střídají,	dokud	se	jeden	z	nich	nestane	vítězem.
	(a)	Jaká	je	pravděpodobnost,	že	Aleš	vyhraje	nejvýše	po	pěti	ho-

dech	kostkou	v	této	hře	(tzn.	nejpozději	po	svém	třetím	hodu)?
	(b)	Označme	Ni	jev,	že	po	i-tém	(i 

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

)	hodu	kostkou	ve	hře	tato	
hra	dosud	není	rozhodnuta.	Vyjádřete	pravděpodobnosti	jevů	
N2k–1 a N2k,	 kde	 k 

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1

	 (tzn.	 pravděpodobnosti	 toho,	 že	 hra	
ještě	není	rozhodnuta	po	k-tém	hodu	v	prvním	případě	Aleše	
(tedy	celkově	po	(2k – 1)-tém	hodu	ve	hře)	a	ve	druhém	přípa-
dě	Petra	(tedy	celkově	po	(2k)-tém	hodu	ve	hře).	Oba	výrazy	
(závisející	na	k)	upravte	do	nejjednoduššího	možného	 tvaru.	
Dále	určete	nejmenší	počet	hodů	kostkou	ve	hře,	po	nichž	je	
pravděpodobnost,	že	dosud	není	znám	vítěz,	menší	než	0,5	%.

	(c)	Jaká	je	pravděpodobnost	výhry	každého	z	hráčů	v	této	hře?

3.A	Uvažujme	funkci	f	zadanou	předpisem

  

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0

k : x2 + y2 + 10x+ 2y + 1 = 0

←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .
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.
	(a)	Určete	hodnotu	konstanty	A	 tak,	 aby	byla	 funkce	 f	 spojitá.	

Další	části	úlohy	již	řešte	s	touto	konkrétní	hodnotou	konstan-
ty A.

	(b)	Určete	 všechny	 průsečíky	 grafu	 funkce	 f	 se	 souřadnicovými	
osami.

	(c)	Vyšetřete	intervaly	monotonie	funkce	f	a	najděte	všechny	její	
lokální	 extrémy.	U	každého	 extrému	najděte	 obě	 souřadnice	
příslušného	bodu.	Dále	zdůvodněte,	zda	funkce	f	má	derivaci	
pro x	=	0	(tedy	existuje-li	f'(0)).	Potom	vysvětlete,	co	tato	sku-
tečnost	znamená	pro	tvar	grafu	funkce	f	v	okolí	bodu	[0;f	(0)].

	(d)	Najděte	všechny	asymptoty	funkce	f	(se	směrnicí	i	bez	směrni-
ce).

	(e)	Načrtněte	graf	funkce	f	tak,	aby	z	něj	byly	patrné	veškeré	výše	
zjištěné	vlastnosti	funkce	f.	Určete	obor	hodnot	funkce	f a pro-
veďte	diskusi	o	globalitě	nalezených	lokálních	extrémů.



60

3.B	Nechť	jsou	dány	funkce

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0
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	(a)	Do	 jednoho	 obrázku	 věrně	 načrtněte	 graf	 funkce	 f	 a	 funkce	
f –1,	 která	 je	 inverzní	 k	 funkci	 f.	 Grafy	 obou	 funkcí	 od	 sebe	
přitom	zřetelně	(nejlépe	barevně)	odlište	a	v	obrázku	vyznačte	
rovněž	 prvek	 symetrie	 mezi	 nimi.	 Rozmyslete	 přitom,	 kolik	
společných	bodů	grafy	funkcí	f a f –1	mají.	Určete	přesnou	po-
lohu	alespoň	jednoho	z	těchto	bodů.	V	grafech	také	vyznačte	
asymptoty	a	průsečíky	se	souřadnicovými	osami	(určete	přesné	
polohy	všech	těchto	bodů)	každé	z	uvažovaných	funkcí.	Dále	
vyšetřete	definiční	obor	a	obor	hodnot	funkce	f i f –1	a	najděte	
předpis	funkce	f –1.	Konečně	ještě	najděte	všechna	
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←→
V S

γ = |�ACB|

ρ

C ∈ p, |Ap| = |Bp|

f (x) =

{
2xex+1 pro x < 0 ,

A− (x+3)2

x+1 pro x ≥ 0 ,

A ∈ R

f (x) = 22−x − 1 ,

g (x) =
log5 |x|
log5 2

− 2 log4
√
x+

(
log16 12− log 1

16

1

4

)
log3 x

h (x) =
√
2 log4 (2− x2) .

x ∈ R

f (x) ≤ 7 .

n ∈ N

g (n) ∈ Ns

1
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něž	platí

p : 2x2 − x+ y − 5 = 0
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	(b)	Předpis	 funkce	 g	 upravte	 do	 nejjednoduššího	 možného	 tva-
ru,	 který	 obsahuje	 jediný	 logaritmus.	Dále	najděte	nejmenší	
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).
	(c)	Vyšetřete	definiční	obor,	obor	hodnot	a	paritu	funkce	h.
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2. ABSOLVENTI GYMNÁZIA

Seznam absolventů v roce 2015

Třída: 4.A
Tř. prof.: Mgr. Aleš Kobza, Ph.D.

Radim	 Bárta,	 Barbora	 Budíková,	 Marek	 Burša,	 Čeněk	 Čer-
noch,	Ondřej	Darmovzal,	Denisa	Dočekalová,	Vojtěch	Florián,	
Anna	Hartmannová,	Michal	Hrabovský,	Jaroslav	Hujňák,	David	
Chlup,	Tereza	Jurková,	Kateřina	Koumalová,	Ondřej	Krčma,	Te-
rezie	Kvapilová,	Václav	Melichárek,	Tomáš	Nekula,	Jiří	Nezval,	
Kristýna	Pospíšilová,	Jan	Prax,	Martin	Ptáček,	Vojtěch	Suchá-
nek,	Ondřej	Šodek,	Jana	Šolcová,	Dominik	Trnka,	Eva	Truncová,	
Lukáš	Tyc,	Tung	Anh	Vu,	Martin	Wenzl,	Petr	Zamazal.

Třída: 4.B
Tř. prof.: Mgr. Michaela Šlesingerová

Šárka	Bazalová,	Michal	Beránek,	David	Bystřický,	David	Čer-
mák,	Daniel	Dufek,	David	Hajn,	Ondřej	Hanslian,	Jakub	Hruš-
ka,	Michal	Hubáček,	Tereza	Chmelařová,	Anna	Ireinová,	Klára	
Juránková,	Vojtěch	Kába,	Ondřej	Kala,	Kateřina	Kolářová,	Ra-
dim	Lacina,	Veronika	Lau,	Vít	Mašek,	Ivana	Nekvapilová,	Ka-
teřina	Perková,	Andrea	Peštálová,	Martin	Pop,	Robin	Růžička,	
Nikola	Skálová,	Lenka	Ševčíková,	Zuzana	Vávrová,	Zuzana	Vla-
chová,	David	Vysloužil,	Nikodem	Zezula.

Třída: 4.C
Tř. prof.: Mgr. Eduard Pataki

Veronika	 Bárková,	 Štěpán	 Binek,	 Filip	 Buček,	 Daniel	 Havel,	
Sarah	Jedličková,	Kateřina	Kadlečková,	Metoděj	Klang,	Martin	
Kovář,	Pavel	Kučera,	Petr	Kučera,	Jan	Ledvina,	Iveta	Nahodi-
lová,	Benjamín	Nevěčný,	Vojtěch	Nohel,	Jan	Novák,	Marek	Od-
strčil,	 Lubomír	 Ostrý,	 Andrea	 Papančevová,	 Lenka	 Petláková,	
Kamila	Plačková,	Jana	Procházková,	Monika	Přikrylová,	Gabri-
ela	Složilová,	Tomáš	Soukeník,	Matěj	Srba,	Tomáš	Šťáva,	Michal	
Tišnovský,	Tomáš	Vacek,	Jan	Vala,	Vincent	Anton.
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Třída: 4.D
Tř. prof.: Mgr. Sylva Zvolská

Klára	Andrýsková,	Anna	Cicvárková,	Lukáš	Cu,	Markéta	Dráb-
ková,	 Monika	 Dudová,	 Jan	 Hrubý,	 Petr	 Jareš,	 Darja	 Kočárová,	
Martin	 Kovařík,	 Ondřej	 Král,	 Filip	 Křikava,	 Michaela	 Liškuti-
nová,	 Nela	 Macurová,	 Zuzana	 Melzerová,	 Adam	 Michálek,	 Petr	
Ondráček,	Patrik	Pospíšil,	Tomáš	Ráčil,	Zdeňka	Ruská,	Johana	
Rybářová,	Jan	Spurný,	Jan	Svoboda,	Lucie	Trubáková,	Vladimír	
Vala,	Jiří	Veselý,	Marek	Vitula,	Alois	Zapletal.
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Přehled o umístění absolventů ve školním roce 2014/2015
Škola	/	Třída 4.A 4.B 4.C	 4.D Celkem

FI	MU	Brno 1 1 1 0 3
LF	MU	Brno 2 5 0 0 7
PrF	MU	Brno 0 3 0 3 6
PřF	MU	Brno 9 6 4 2 21
ESF	MU	Brno 0 1 3 2 6
FF	MU	Brno 0 0 2 1 3
PedF	MU	Brno 0 0 3 0 3
FSS	MU	Brno 0 2 0 2 4
FSpS	MU	Brno 0 0 1 0 1
DIFA	JAMU 0 1 0 0 1
HF	JAMU 0 0 1 0 1
FSI	VUT	Brno 4 0 5 2 11
FA	VUT	Brno 1 0 0 0 1
FCh	VUT	Brno 0 1 1 0 2
FAST	VUT	Brno 0 1 1 0 2
FIT	VUT	Brno 1 1 0 3 5
FP	VUT	Brno 0 1 0 0 1
FEKT	VUT	Brno 3 0 2 3 8
AF	MZLU	Brno 1 1 1 0 3
PEF	MZLU	Brno 2 1 0 3 6
FaF	VFU	Brno 0 2 2 1 5
FVHE	VFU	Brno 0 0 1 0 1
FVT	UO	Brno 0 0 0 1 1
LF	UK	Hradec	Králové 0 0 0 1 1
1.LF	UK	Praha 1 0 0 0 1
MFF	UK	Praha 2 0 0 0 2
FIT	ČVUT	Praha 2 0 0 0 2
FA	ČVUT	Praha 0 0 1 0 1
VŠ	v	zahraničí 1 1 0 1 3
procento přijatých 100,0 96,6 100,0 92,6 97,4
ostatní 0 1 0 2 3
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3. KALENDÁRIUM ŠKOLNÍHO ROKU 2014/2015

SRPEN
25.	8.	 nástup	profesorů	do	služby,	porada	pedagogické	rady
27.	8.–29.	8.	 opravné	zkoušky	za	školní	rok	2013/2014

ZÁŘÍ
1.	9.	 zahájení	školního	roku	2014/2015,	porada	pedagogické	

rady
2.	9.–3.9.	 jazykový	kurz	angličtiny	1.	ročníky
3.	9.–6.	9.	 jazykový	kurz	angličtiny	pro	primy
5.	9.–7.	9.	 adaptační	kurz	pro	1.C	a	1.D
5.	9.	 beseda	o	studiu	na	vysokých	školách	pro	4.	ročníky
10.	9	 literárně	výtvarná	exkurze	do	Prahy
11.	9.	 podzimní	termín	ústních	maturitních	zkoušek
12.	9.–23.	9.	 jazykový	kurz	žáků	ve	Španělsku
12.	9.	 burza	učebnic	pro	vyšší	gymnázium	v	aule
15.	9.–17.	9.	 literárně	historická	exkurze	do	Prahy	(4.A)
15.	9.–19.	9.	 škola	v	přírodě	pro	primy	v	Koryčanech
22.	9.–28.	9.	 pobyt	delegace	z	Nancy	v	Brně
23.	9.–1.	10.	 jazyková	exkurze	žáků	do	Španělska
26.	9.–4.	10.	 pobyt	delegace	z	Darmstadtu	v	Brně
29.	9.–2.	10.	 srovnávací	testy	VEKTOR	pro	žáky	4.	ročníků

ŘÍJEN
3.	10.–7.	10.	 historická	exkurze	do	Lvova
7.	10.–9.	10.	 literárně	historická	exkurze	do	Prahy	(4.D)
7.	10.	 plenární	schůze	SRPŠ,	třídní	schůzky
13.	10.–15.	10.	srovnávací	testy	VEKTOR	pro	žáky	1.	ročníků
14.	10.–16.	10.	literárně	historická	exkurze	do	Prahy	(4.B)
15.	10.–17.	10.	literárně	historická	exkurze	do	Prahy	(4.C)
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15.	10.	 školní	kolo	soutěže	Přírodovědný klokan
22.	10.	 německé	filmové	představení	pro	žáky
23.	10.	 historická	exkurze	do	Mauthausenu
27.	10.–29.	10.	podzimní	prázdniny
30.	10.	 zasedání	školské	rady
31.	10.–2.	11.	 literární	dílna	pro	žáky	4.	ročníků

LISTOPAD
4.	11.	 fyzikální	exkurze	do	Dukovan	a	Dalešic
10.	11.–14.	11.	setkání	řešitelů	evropského	projektu	v	Darmstadtu
11.	11.	 exkurze	fyzikálního	kroužku	do	Prahy
11.	11.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	1.	čtvrtletí
11.	11.	 volby	do	školské	rady
11.	11.	 hovorové	hodiny	pro	rodiče
12.	11.	 fyzikální	exkurze	do	Dukovan	a	Dalešic
14.	11.	 filmové	představení	ke	Dni	studentstva
14.	11.	 informace	o	maturitních	zkouškách	pro	žáky	4.	ročníků
18.	11.	 koncert	Jaroslava	Svěceného	ke	Dni	studentstva
20.	11.	 školní	kolo	chemické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
20.	11.	 přijetí	 úspěšných	 řešitelů	 předmětových	 soutěží	 před-

staviteli	Jihomoravského	kraje
21.	11.	 krajské	kolo	soutěže	pišQworky
21.	11.–22.	11.	Veletrh	vzdělávání	středních	škol	a	učilišť	na	BVV
25.	11.	 školní	kolo	soutěže	Mladý Demosthenes	na	nižším	gym-

náziu
25.	11.	 školní	kolo	Olympiády	v českém	jazyce	na	vyšším	gym-

náziu
28.	11.	 školní	kolo	dějepisné	olympiády	na	nižším	gymnáziu

PROSINEC
1. 12. školní kolo Olympiády	v českém	jazyce	na	nižším	gym-

náziu
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2.	12.	 beseda	o	studiu	na	vysokých	školách	pro	4.	ročníky
3.	12.	 školní	kolo	astronomické	olympiády	na	vyšším	gymná-

ziu
4.	12.	 fyzikální	exkurze	do	Dukovan	a	Dalešic
4.	12.	 školní	kolo	biologické	olympiády	na	nižším	gymnáziu
9.	12.	 školní	kolo	matematické	olympiády	kategorie	A
9.	12.	 celostátní	kolo	logické	soutěže	BRLOH
10.	12.	 literární	exkurze	do	Rajhradu
11.	12.	 jazyková	exkurze	žáků	do	Vídně
12.	12.	 protidrogová	prevence	pro	žáky	tercií	a	kvart
15.	12.	 školní	kolo	konverzační	soutěže	v	německém	jazyce
16.	12.	 předání	ceny	Nadace	J.	Heyrovského	Janu	Sebastianu	

Fabíkovi	(abs.	2014)
16.	12.	 vystoupení	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia	v zaříze-

ních	sociální	péče	v Tuřanech	a	na	Francouzské	ul.
17.	12.	 beseda	o	studiu	počítačové	lingvistiky
18.	12.	 basketbalová	utkání	Jaroška – Slovaňák	v hale	na	Ros-

ničce
18.	12.	 vánoční	 koncert	 školních	 pěveckých	 sborů	 pro	 rodiče	

v kostele	sv.	Augustýna
19.	12.	 vánoční	 koncerty	 školních	 pěveckých	 sborů	 pro	 žáky	

v kostele	sv.	Augustýna
20.	12.–4.	1.	 vánoční	prázdniny
29.	12.–4.	1.	 výběrový	lyžařský	kurz	na	Slovensku

LEDEN
5.	1.	 zahájení	vyučování	v	roce	2015
6.	1.	 třídní	schůzky	SRPŠ,	hovorové	hodiny
13.	1.	 Den	otevřených	dveří	na	gymnáziu
18.	1.–23.	1.	 lyžařský	výcvikový	kurz	pro	sekundy
20.	1.	 krajské	kolo	matematické	olympiády	kategorie	P
21.	1.	 městské	kolo	matematické	olympiády	kategorie	Z9
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21.	1.	 školní	kolo	konverzační	soutěže	v	anglickém	jazyce	na	
vyšším	gymnáziu	

21.	1.	 školní	kolo	konverzační	soutěže	ve	španělském	jazyce	na	
vyšším	gymnáziu	

22.	1.	 školní	kolo	matematické	olympiády	kategorie	B	a	C
23.	1.	 krajské	kolo	fyzikální	olympiády	kategorie	A
26.	1.	 školní	kolo	konverzační	soutěže	v	anglickém	jazyce	na	

nižším	gymnáziu	
27.	1.	 školní	kolo	biologické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
27.	1.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	1.	pololetí
29.	1.	 divadelní	představení	pro	žáky	nižšího	gymnázia
29.	1.	 vydávání	vysvědčení	za	1.	pololetí
30.	1.	 pololetní	prázdniny
30.	1.	 výběrový	lyžařský	kurz	v	Semmeringu
31.	1.–4.	2.	 výběrový	lyžařský	kurz	v Kitzbühlu

ÚNOR
2.	2.	 školní	kolo	recitační	soutěže	na	vyšším	gymnáziu
4.	2.	 beseda	o	energetice	pro	žáky	vyššího	gymnázia
6.	2.	 školní	kolo	chemické	olympiády	na	nižším	gymnáziu
8.	2.–13.	2.	 lyžařský	výcvikový	kurz	1.	ročníků
16.	2.	 městské	kolo	soutěže	SUDOKU
17.	2.	 meziškolní	soutěž	v prezentačních	dovednostech
23.	2.–27.	2.	 jarní	prázdniny

BŘEZEN
4.	3.	 beseda	Čas proměn	pro	žáky	prim
4.	3.–8.	3.	 výběrový	lyžařský	kurz	pro	žáky	nižšího	gymnázia
10.	3.	 přednáška	Drogy kolem nás	pro	žáky	nižšího	gymnázia	
10.	3.	 vernisáž	Schody do hudebny	na	nižším	gymnáziu
13.	3.	 reprezentační	ples	gymnázia	v	hotelu	Voroněž
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18.	3.	 fyzikální	divadlo	Údif	pro	žáky	nižšího	gymnázia
20.	3.	 školní	kolo	matematické	soutěže	Klokan
18.	3.	 školní	kolo	chemické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
21.	3.	 studentský	maturitní	ples	v kavárně	Savoy
23.	3.	 beseda	s velvyslancem	státu	Izrael
24.	3.	 oslava	Dne	učitelů
25.	3.–2.	4.	 výměnný	zájezd	do	Nancy
30.	3.–31.	3.	 republikové	finále	SHM	ve	florbalu	hochů	i	dívek
31.	3.	 krajské	kolo	matematické	olympiády	kategorií	B	a	C
31.	3.	 autorské	čtení	žáků	gymnázia

DUBEN
2.	4.–3.	4.	 velikonoční	prázdniny
8.	4.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	3.	čtvrtletí
8.	4.	 písemná	 maturitní	 zkouška	 z	 matematiky	 v  profilové	

části
8.	4.	 školní	kolo	ekologické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
8.	4.	 historická	soutěž	Jan Hus a jeho dílo
9.	4.–10.	4.	 projektové	dny	projektu	Mluvme spolu	na	vyšším	gym-

náziu
14.	4.	 koncert	žáků	gymnázia	Jaro na Jarošce	pro	rodiče
15.	4.	 přijímací	zkoušky	CERMATu	pro	čtyřleté	studium
15.	4.	 koncert	žáků	gymnázia	Jaro na Jarošce	pro	žáky
15.	4.	 úklid	Moravského	krasu	žáky	nižšího	gymnázia
16.	4.	 přijímací	zkoušky	CERMATu	pro	osmileté	studium,	ře-

ditelské	volno
18.	4.–26.	4.	 pobyt	delegace	z	South	Kent	School	(USA)	v	Brně
21.	4.	 celoškolská	konference	závěrečných	prací	žáků	3.	roční-

ků
21.	4.	 třídní	schůzky	SRPŠ,	pohovory	s	vyučujícími
22.	4.	 přijímací	zkoušky	SCIO	–	1.	termín
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23.	3.	 beseda	s pracovníky	Městské	policie	pro	žáky	nižšího	
gymnázia

23.	4.	 přijímací	zkoušky	SCIO	–	2.	termín
23.	4.	 písemná	 maturitní	 zkouška	 z	 deskriptivní	 geometrie	

v profilové	části
23.	4.	 praktická	maturitní	zkouška	z	hudební	a	výtvarné	vý-

chovy	v profilové	části
24.	4.	 krajské	kolo	fyzikální	olympiády	kategorií	B,	C,	D
28.	4.–6.	5.	 výměnný	zájezd	do	Darmstadtu
28.	4.	 konzultace	s	rodiči	o	výsledcích	přijímacích	zkoušek
29.	4.	 dějepisná	exkurze	do	Osvětimi	pro	žáky	nižšího	gymná-

zia
30.	4.	 ukončení	vyučování	čtvrtých	ročníků	(poslední	zvonění)

KVĚTEN
4.	5.–6.	5.	 písemné	maturitní	zkoušky	společné	části
4.	5.–7.	5.	 projektový	týden	kvart
5.	5.	 filmové	představení	Fair play	pro	žáky	1.–3.	ročníků
6.	5.	 dějepisná	exkurze	do	Terezína
13.	5.	 testování	žáků	kvart	Českou	školní	inspekcí
14.	5.	 krajské	kolo	Středoškolské	odborné	činnosti
14.	5.	 turistická	vycházka	pro	žáky	vyššího	gymnázia
14.	5.–15.	5.	 hudební	exkurze	do	Salzburgu
18.	5.–25.	6.	 školní	výlety	prim,	sekund,	kvart,	1.	a	2.	ročníků
18.	5.–21.	5.	 ústní	maturitní	zkoušky	společné	a	profilové	části	tříd	

4.A,	4.D
25.	5.	 literární	exkurze	do	Kralic	pro	žáky	kvart
25.	5.–28.	5.	 ústní	maturitní	zkoušky	společné	a	profilové	části	tříd	

4.B,	4.C
26.	5.	 zasedání	výboru	Klubu	absolventů
28.	5.	 koncert	Czech Virtuosi	pro	žáky	1.	a	2.	ročníků
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ČERVEN
1.	6.–5.	6.	 škola	v	přírodě	pro	tercie
4.	6.	 biologická	exkurze	pro	žáky	nižšího	i	vyššího	gymnázia
12.	6.–21.	6.	 sportovní	kurz	3.	ročníků	(Chorvatsko)
14.	6.–19.	6.	 turistický	kurz	3.	ročníků	(Vysoké	Tatry)
15.	6.–19.	6.	 cykloturistický	kurz	3.	ročníků	(Jedovnice)
15.	6.–20.	6.	 vodácký	kurz	3.	ročníků	(Lužnice)
15.	6.–20.	6.	 sportovní	kurz	3.	ročníků	(Brno)
22.	6.–1.	7.	 poznávací	zájezd	do	Španělska
23.	6.–24.	6	 koncerty	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia	pro	žáky
23.	6.	 koncert	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia	pro	rodiče
23.	6.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	2.	pololetí
23.	6.	 třídní	schůzky	rodičů	budoucích	1.	ročníků
24.	6.	 přebor	gymnázia	v	malé	kopané	na	ZŠ	Janouškova
25.	6.	 sportovní	den	vyššího	gymnázia	–	atletika
25.	6.–26.	6.	 projektové	dny	projektu	Mluvme spolu	na	nižším	gym-

náziu
25.	6.–26.	6.	 sportovní	dny	nižšího	gymnázia
25.	6.	 zasedání	výboru	Klubu	absolventů
26.	6.	a	29.	6.	akce	předmětových	komisí	pro	žáky	vyššího	gymnázia
30.	6.	 ukončení	vyučování	ve	školním	roce	2013/2014,	vydává-

ní	vysvědčení
30.	6.	 závěrečná	porada	pedagogické	rady
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4. ZÁJMOVÁ A MIMOŠKOLNÍ ČINNOST

a) Olympiády a soutěže

Matematická olympiáda
Ve	 školním	 roce	 2014/15	 proběhl	 již	 64.	 ročník	 MO.	 Podáváme	

přehled	 umístění	 našich	 studentů	 v  nejvyšších	 kolech	 jednotlivých	
kategorií.

1) Kategorie Z6 – určená pro primy
Nejvyšším	kolem	je	kolo	městské,	které	se	konalo	8.	4.	2015	v bu-

dově	 ZŠ	 a	 MŠ	 Kotlářská.	 Zúčastnilo	 se	 ho	 254	 žáků	 z  33	 škol.	 11	
žáků	v tomto	kole	neztratilo	ani	bod	a	stali	se	tak	absolutními	vítězi.	
S potěšením	konstatujeme,	že	z těchto	11	studentů	bylo	hned	8	z naší	
školy.	Jednalo	se	o	Janu	Bušovou,	Jakuba	Deváta,	Jakuba	Hanáka,	
Adélu	Heroudkovou,	Filipa	Krupku,	Drahomíra	Malotu,	Ha	Mi	Tran	
a	Alžbětu	Valentovou.	Děkujeme	našim	profesorům	Petrovi	Pupíkovi	
a	Libuši	Sekaninové	za	vzornou	přípravu	studentů	a	níže	přikládáme	
výsledkovou	listinu	všech	úspěšných	řešitelů	z naší	školy:

1.	místo	 Jana	Bušová	 	 1.ag
	 	 Jakub	Devát	 	 1.ag
	 	 Jakub	Hanák	 	 1.bg
	 	 Adéla	Heroudková	 1.ag
	 	 Filip	Krupka	 	 1.ag
	 	 Drahomír	Malota	 1.ag
	 	 Ha	Mi	Tran	 	 1.ag
	 	 Alžběta	Velenová	 1.bg
2.	místo	 Daniel	Pravec	 	 1.ag
3.	místo	 Anna	Buchníčková	 1.bg
	 	 Barbora	Pokludová	 1.bg
	 	 Lucie	Reichertová	 1.ag
4.	místo	 Jakub	Hartmann	 1.ag
5.	místo	 Martin	Dominik		 1.ag
	 	 Vojtěch	Obořil	 	 1.ag
	 	 Ondřej	Rychlý	 	 1.ag
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6.	místo	 Anh	Dung	Dang	 1.ag
	 	 Antonín	Sekerka	 1.ag
7.	místo	 Richard	Blažek	 	 1.ag
	 	 Tomáš	Nevrlka	 	 1.ag
	 	 Ondřej	Němec	 	 1.ag
	 	 Zdeněk	Pezlar	 	 1.ag
	 	 Jiří	Veselý	 	 1.ag
	 	 Jan	Vondrášek	 	 1.bg
	 	 Oliver	Šimoník	 	 1.ag
8.	místo	 Michal	Kadeřábek	 1.ag
	 	 Jan	Punčochář	 	 1.ag
	 	 Michael	Svoboda	 1.bg
9.	místo	 Vojtěch	Andrle	 	 1.bg
	 	 Jitka	Doupovcová	 1.bg

2) Kategorie Z7 – určená pro sekundy
Nejvyšším	kolem	je	kolo	městské,	které	se	konalo	8.	4.	2015	v bu-

dově	ZŠ	Sirotkova.	Zúčastnilo	se	ho	164	žáků	z 25	škol.	4	žáci	v tom-
to	kole	neztratili	ani	bod	a	stali	se	tak	absolutními	vítězi.	I	v této	
kategorii	 potvrdila	 naše	 škola	 svoji	 vynikající	 pověst,	 neboť	 tři	 ze	
čtyř	absolutních	vítězů	jsou	z naší	školy	–	Jeroným	Komanec,	Daniel	
Perout	a	Jakub	Rádl.	Děkujeme	našim	profesorům	Vítkovi	Urbanovi	
a	Libuši	Sekaninové	za	vzornou	přípravu	studentů	a	níže	přikládáme	
výsledkovou	listinu	všech	úspěšných	řešitelů	z naší	školy:

1.	místo	 Jeroným	Komanec	 2.ag
	 	 Daniel	Perout	 	 2.ag
	 	 Jakub	Rádl	 	 2.ag
2.	místo	 Klára	Dvořáčková	 2.ag
	 	 Filip	Navrátil	 	 2.ag
3.	místo	 Martin	Richter	 	 2.ag
4.	místo	 Natálie	Farská	 	 2.ag
5.	místo	 Filip	Fabiánek	 	 2.bg
7.	místo	 Jaromír	Pospíchal	 2.ag
  Michal Tešnar  2.ag
8.	místo	 Vojtěch	Blažík	 	 2.ag
  Viktorie Koksová 2.ag
  Václav Kozel  2.ag
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9.	místo	 Jan	Král	 	 2.ag
	 	 Hanna	Slámová		 2.bg

3) Kategorie Z8 – určená pro tercie
Nejvyšším	kolem	je	kolo	městské,	které	se	konalo	8.	4.	2015	v bu-

dově	Gymnázia	Brno,	Řečkovice,	Terezy	Novákové.	Zúčastnilo	se	ho	
123	žáků	ze	17	škol.	9	žáků	v tomto	kole	neztratilo	ani	bod	a	stali	se	
tak	absolutními	vítězi.	Hned	4	z nich	reprezentovali	naše	gymnázium	
–	Jaroslav	Herman,	Michal	 Jeřábek,	Vojtěch	Richard	Krejsa	 a	 Jan	
Trubačík.	 Děkujeme	 našim	 profesorům	 Vítkovi	 Urbanovi	 a	 Tomáši	
Nečasovi	za	vzornou	přípravu	studentů	a	níže	přikládáme	výsledkovou	
listinu	všech	úspěšných	řešitelů	z naší	školy:

1.	místo	 Jaroslav	Herman	 3.bg
	 	 Michal	Jeřábek	 	 3.ag
	 	 Vojtěch	Richard	Krejsa	 3.ag
	 	 Jan	Trubačík	 	 3.ag
2.	místo	 Adam	Haltmar	 	 3.ag
  Viktor Materna  3.ag
3.	místo	 Jan	Blatný	 	 3.ag
	 	 Tomáš	Chlebovský	 3.bg
4.	místo	 Jakub	Dlabola	 	 3.ag
5.	místo	 Berenika	Chromá	 3.ag
	 	 Filip	Mrkva	 	 3.ag
6.	místo	 Filip	Erbes	 	 3.ag
	 	 Jana	Novotná	 	 3.ag
	 	 Jan	Vladimír	Podroužek	3.ag
	 	 Edward	Young	 	 3.ag
	 	 Kryštof	Zamazal	 3.ag
8.	místo	 Mirek	Havránek		 3.ag

4) Kategorie Z9 – určená pro kvarty
Nejvyšším	kolem	je	kolo	krajské,	které	se	konalo	18.	3.	2015	v bu-

dově	Gymnázia	na	Vídeňské	ulici.	Zúčastnilo	se	ho	53	studentů	z ce-
lého	Jm	Kraje.	Jediný	absolutní	vítěz	reprezentoval	ZŠ	Vyškov	(nyní	
již	je	studentem	našeho	gymnázia),	nejlepším	„Jarošákem“	se	stal	Ště-
pán	Šmíd	se	ztrátou	2	bodů.	Další	naši	studenti	se	sice	neztratili,	ale	
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na	medailové	pozice	bohužel	nedosáhli.	Děkujeme	našim	profesorům	
Petrovi	Stupkovi	a	Libuši	Sekaninové	za	vzornou	přípravu	studentů	
a	níže	přikládáme	výsledkovou	listinu	všech	úspěšných	řešitelů	z naší	
školy:

2.	místo	 Štěpán	Šmíd	 	 4.ag
5.	místo	 Adam	Viktora	 	 4.bg
	 	 Kryštof	Zamazal	 3.ag
	 	 Jan	Česnek	 	 4.bg
6.	místo	 David	Rajnoha	 	 4.ag
8.	místo	 Veronika	Borýsková	 4.ag
	 	 Filip	Svěrák	 	 4.bg

5) Kategorie C – určená pro první ročníky
Soutěž	 vyvrcholila	 31.	3.	2015	 v  budově	 našeho	 gymnázia	 kraj-

ským	kolem.	Zúčastnilo	se	ho	52	studentů	ze	14	gymnázií	a	2	prů-
myslovek.	 Absolutním	 vítězem	 tohoto	 kola	 se	 stal	 Jiří	 Vala,	 který	
sice	reprezentoval	Gymnázium	Mikulov,	ale	při	přijímacím	řízení	na	
naše	gymnázium	v roce	2014	doslova	exceloval.	Z rodinných	důvodů	
však	dal	přednost	studiu	na	gymnáziu	ve	svém	rodném	městě,	a	tak	
naše	gymnázium	získalo	„pouze“	dvě	stříbrné	medaile	–	Vítek	Jelínek	
a Ondřej	Buček	–	a	jednu	bronzovou	–	Martin	Kurečka.	Děkujeme	
doc. Jaromíru	Šimšovi	a	řediteli	Jiřímu	Hermanovi	za	vzornou	pří-
pravu	studentů	a	níže	přikládáme	výsledkovou	listinu	všech	úspěšných	
řešitelů	z naší	školy:

3.	místo	 Vít	Jelínek	 	 1.A
4.	místo	 Ondřej	Buček	 	 1.A
5.	místo	 Martin	Kurečka		 1.A
6.	místo	 Tomáš	Perutka	 	 1.A
12.	místo	 Tereza	Vlčková	 	 1.A
13.	místo	 Štěpán	Šmíd	 	 4.ag
14.	místo	 Andrea	Podskalská	 1.A
17.	místo	 Jan	Král	 	 1.A
19.	místo	 Petr	Kadlec	 	 1.A
20.	místo	 Michal	Dang	 	 1.A
22.	místo	 Pavel	Nedělník	 	 1.A
24.	místo	 Milan	Hoplíček	 	 1.A



75

6) Kategorie B – určená pro druhé ročníky
Vyvrcholila	stejně	jako	kategorie	C.	V této	„nejopomíjenější“	ka-

tegorii	soutěže	se	krajského	kola	zúčastnilo	pouhých	34	studentů	z 10	
gymnázií.	S obtížnými	příklady	si	studenti	našeho	gymnázia	poradili	
přímo	 skvěle,	 vždyť	 prvních	 deset	 soutěžících	 je	 komplet	 z  „Jaroš-
ky“.	Zlatou	medaili	si	odnesl	Ondřej	Svoboda,	stříbrnou	Ronald	Luc	
a bronzovou	Petr	Zelina.	Děkujeme	dr.	Martinu	Panákovi	a	prof. Pav-
lu	Boucníkovi	za	vzornou	přípravu	studentů	a	níže	přikládáme	výsled-
kovou	listinu	všech	úspěšných	řešitelů	z naší	školy:

1.	místo	 Ondřej	Svoboda		 2.A
2.	místo	 Ronald	Luc	 	 2.A
3.	místo	 Petr	Zelina	 	 2.A
4.	místo	 Ivana	Krumlová		 2.A
5.	místo	 Zuzana	Kuchařová	 2.A
6.	místo	 Barbora	Výborová	 2.A
7.	místo	 Matěj	Žáček	 	 2.A
8.	místo	 Adam	Čepil	 	 2.A
9.	místo	 Tomáš	Kalvoda		 2.A
10.	místo	 Jan	Vondruška	 	 2.A
12.	místo	 Jan	Rybka	 	 2.A
13.	místo	 Petr	Klanica	 	 2.A
14.	místo	 Jiří	Povolný	 	 2.A

7) Kategorie A – určená pro předmaturitní i maturitní ročníky
Vyvrcholila	 celostátním	 kolem,	 které	 se	 konalo	 22.–25.	3.	2015	

na Gymnáziu	Christiana	Dopplera	v Praze.	Zúčastnilo	se	ho	45	stu-
dentů	z celé	republiky,	naše	gymnázium	bylo	zastoupeno	hned	pěti-
cí (!!!)	studentů	–	Ondřej	Darmovzal,	David	Chlup,	Ivana	Krumlová,	
Vojtěch	Suchánek	a	Jan	Šorm.	Poslední	dva	 jmenovaní	se	pak	stali	
úspěšnými	řešiteli	celé	soutěže.	Všem	pěti	soutěžícím	velmi	gratuluje-
me	a	děkujeme	jejich	učitelům	–	dr.	Martinu	Panákovi	a	dr.	Michalu	
Bulantovi	z PřF	MU	a	profesorům	Petrovi	Pupíkovi	a	Aleši	Kobzovi	
–	za	vzornou	přípravu	studentů	a	níže	přikládáme	výsledkovou	listinu	
všech	úspěšných	řešitelů	krajského	kola	z naší	školy:

1.	místo	 Ondřej	Darmovzal	 4.A
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2.	místo	 Vojtěch	Suchánek	 4.A
3.	místo	 Minh	Anh	Tran		 3.B
4.	místo	 Jan	Šorm	 	 3.A
7.	místo	 Ivana	Krumlová		 2.A
10.	místo	 David	Chlup	 	 4.A
11.	místo	 Petr	Zelina	 	 2.A
14.	místo	 Kryštof	Kolář	 	 3.A

8) Kategorie P
Kategorie	 je	 určena	 všem	 studentům-programátorům	 bez	 ohledu	

na věk.	I	tato	kategorie	vyvrcholila	celostátním	kolem	na	pražském	
Gymnáziu	Christiana	Dopplera.	Zúčastnilo	se	ho	30	soutěžících	z celé	
ČR,	 hned	 tři	 (!!!)	 byli	 z  našeho	 gymnázia	 –	 Ivana	 Krumlová,	 Jan	
Priessnitz	a	Petr	Zelina.	Ani	jeden	z nich	se	sice	neumístil	mezi	úspěš-
nými	řešiteli,	ale	všichni	nasbírali	mnoho	zkušeností	do	dalších	roční-
ků	soutěže,	neboť	všichni	jsou	teprve	z druhého	ročníku	a	mají	před	
sebou	ještě	dva	pokusy	o	zdolání	met	nejvyšších.	Děkujeme	profeso-
rům	Marku	Blahovi,	Vieře	Hájkové	a	Miroslavě	Kozubíkové	za	vzor-
nou	 přípravu	 studentů	 a	 níže	 přikládáme	 výsledkovou	 listinu	 všech	
úspěšných	řešitelů	krajského	kola	z naší	školy:

2.	místo	 Jan	Priessnitz	 	 2.A
5.	místo	 Petr	Zelina	 	 2.A
6.	místo	 Ivana	Krumlová		 2.A
9.	místo	 Ronald	Luc	 	 2.A
10.	místo	 Ondřej	Šodek	 	 4.A

	 Mgr.	Viktor	Ježek
	 jednatel	krajské	komise	MO

Fyzikální olympiáda
Ve	školním	roce	2014/2015	proběhl	56.	ročník	Fyzikální	olympiády.	

Podáváme	přehled	umístění	našich	studentů	v	celostátním	a	krajských	
kolech.
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Celostátní kolo:
Kategorie	A:	 20.	místo	 Kryštof	Kolář	 	 3.A
	 	 25.	místo	 Petr	Zamazal	 	 4.A
	 	 35.	místo		 Vojtěch	Suchánek	 4.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	35)

Krajská kola:
Kategorie	A:	 2.	místo		 Kryštof	Kolář	 	 3.A
	 	 4.	místo		 Petr	Zamazal	 	 4.A
	 	 5.	místo		 Vojtěch	Suchánek	 4.A
	 	 7.	místo		 Václav	Melichárek	 4.A
	 	 8.	místo		 Jan	Priessnitz	 	 2.A
	 	 13.	místo	 Petr	Zelina	 	 2.A
	 	 14.	místo	 Martin	Ptáček	 	 4.A
	 	 15.	místo	 Ondřej	Krčma	 	 4.A
	 	 18.	místo	 David	Chlup	 	 4.A
	 	 19.	místo	 Metoděj	Klang	 	 4.C
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	19)

Kategorie	B:		 1.	místo		 Kryštof	Kolář	 	 3.A
	 	 2.	místo		 Minh	Tran	Anh		 3.B
	 	 3.	místo		 Michal	Reška	 	 3.A
	 	 5.	místo		 Jan	Šorm	 	 3.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	10)

Kategorie	C:	 1.	místo		 Petr	Zelina	 	 2.A
	 	 4.	místo		 Jan	Priessnitz	 	 2.A
	 	 5.	místo		 Ronald	Luc	 	 2.A
	 	 7.	místo		 Radek	Jančík	 	 2.C
	 	 9.	místo		 Antonín	Baďura		 2.B
	 	 17.	místo	 Tomáš	Kalvoda		 2.A
	 	 19.	místo	 Matouš	Trnka	 	 2.B
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	20)

Kategorie	D:	 4.	místo		 Michal	Minařík	 	 1.B
	 	 7.	místo		 Marek	Zálešák	 	 1.C
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	 	 9.	místo		 Ondřej	Buček	 	 1.A
	 	 10.	místo	 Petr	Kadlec	 	 1.A
	 	 11.	místo	 Martin	Kurečka		 1.A
	 	 12.	místo	 Pavel	Buchlovský	 1.A
	 	 18.	místo	 Radim	Dvořák	 	 1.D
	 	 33.	místo	 V.	Schallenbergerová	 1.C
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	43)

Kategorie	E:	 15.	místo	 Jan	Česnek	 	 4.bg
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	16)

Kategorie	F:	 1.	místo		 Viktor	Materna		 3.ag
	 	 16.	místo	 Jakub	Dlabola	 	 3.ag
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	20)

Archimediáda:	 5.	místo		 Hana	Slámová	 	 2.bg
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	7)

Kategorie	 F	 a	 Archimediáda	 končí	 oblastním	 (městským)	 kolem	
Brno-město.

	 Mgr.	Pavel	Řehák
	 předseda	KK	FO	JmK

Biologická olympiáda
Tentokrát	 jsme	byli	velmi	úspěšní	 i	v krajském	kole,	když	Vero-

nika	Valouchová	(2.C)	a	Martin	Mátl	(1.C)	obsadili	ve	školním	roce	
2014–2015	vynikající	3.	a	4.	místo!	Museli	obstát	v těžké	konkurenci	
–	od	1.	a	2.	místa	je	dělil	pouhý	bod,	vzájemně	se	lišili	také	o	jediný	
bod.	V biologické	olympiádě	musí	studenti	prokázat	nejen	všeobecný	
přehled	a	praktické	(laboratorní)	dovednosti,	ale	také	musí	umět	po-
znávat	rostliny	a	živočichy,	čehož	se	mnozí	jedničkáři	z biologie	dosti	
obávají!

Oba	naši	studenti	získali	možnost	zúčastnit	se	čtrnáctidenního	let-
ního	soustředění	na	Běstvině,	poblíž	Chrudimi.	Aby	si	čtenář	mohl	
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udělat	představu	o	této	vyhlášené	akci,	bude	nejlepší	přečíst	si	auten-
tické	vyprávění	účastníků:

Veronika Valouchová:
Po	 veškerých	 strastech	 a	 dramatech	 na	 krajském	 kole	 biologické	

olympiády	(z	hlediska	napínavosti	a	občas	obtížnosti	úloh	–	jinak	to	
byl	skvělý	den)	se	nám	dostala	do	rukou	pozvánka	na	soustředění	pro	
biologické	a	chemické	nadšence	a	fanatiky	–	na	Běstvinu.	Vaším	prv-
ním	vjemem	po	příjezdu	by	nejspíš	byl	buď	krásný	výhled	na	chatky	
a	 obecně	 na	 poetické	 přírodní	 panorama	 celého	 areálu,	 nebo	 lepší	
výhled:	 na	 světelné	 efekty	 domácky	 ukuchtěných	 dýmovnic.	 Druhá	
možnost	 krásně	 ilustruje	 zdejší	 účastníky	 (čtěte	 „chovance“),	 nejen	
z řad	chemických.

Obecně	celé	dva	týdny	nabitého	programu	jsou	o	čerpání	informa-
cí	o	všem	živém	i	neživém,	posouvání	obzorů	a	překonávání	 limitů.	
Jakožto	chovanci	jsme	byli	rozděleni	do	několika	skupin,	každá	měla	
denně	několik	bloků	přednášek/praktik	a	k tomu	společné	dobrovolné	
bio-dýchánky	v poledním	klidu;	byla	možnost	si	vyzkoušet	řadu	nej-
různějších	pitev,	vytvořit	fytocenologický	snímek	či	si	nachytat	divou	
vodní	zvěř.	Přednášky	nám	zase	přiblížily	poněkud	obecnější	témata	
–	například	děje	v buňce,	dendrologii	nebo	základy	genetiky.	Možná	
ještě	zmínku	o	čistě	nestudijních	aktivitách	–	za	náš	pobyt	proběhly	
celkem	3	závody	(z čehož	2	noční),	mnoho	sportovních	turnajů,	soutěž	
v krasopisu	(!),	 rozcvičky	s kulturou…	A	když	ke	skóre	vzdělávací-
mu	přičtete	body	za	spolu-oddílové	chovance,	vybavenost	knihovny,	
Vánoce	biologů	v párty	stanu	(a	tamarind),	výstavku	lokální	fytodi-
verzity,	možnost	učit	se	vařit	u	chemiků,	noční	výlet	lesem	a	řepko-
-svízelovým	polem,	táboráky,	ještě	jednou	za	knihovnu,	zanedbatelné	
světelné	znečištění,	hlavonožčí	grilovačku,	 izolaci	 jaterních	parazitů,	
bytí	Keltem,	večerní	otevírací	rituál	a	bonus	bod	za	věčné	pošťucho-
vání	 mezi	 biology	 a	 chemiky,	 výsledkem	 budou	 jedny	 z	 nejlepších,	
nejpřínosnějších	 a	 nejprobdělejších	 dvou	 týdnů	 za	 vskutku	 dlouhou	
dobu.	Co	víc	si	přát?

Martin Mátl:
Uprostřed	malebné	přírody	Železných	hor	se	každoročně	sejde	přes	

sto	mladých	biologů	a	chemiků.	Po	dobu	dvou	týdnů	jsou	zde	vzdělá-
váni	a	prohlubují	si	znalosti	o	svém	oboru.
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Tak	se	o	Běstvině	všude	píše,	ale	letos	jsem	tam	konečně	nakouk-
nul.	Přednášky,	vedené	na	hřišti,	v	provizorní	laboratoři	nebo	u	řeky,	
byly	zaměřeny	na	různorodá	témata,	od	hrůzu	nahánějící	molekulární	
fylogenetiky	přes	entomologii	až	k	první	pomoci.	Lektoři	byli	většinou	
mladí	vysokoškoláci,	kteří	vyrostli	na	Běstvině	a	chtěli	nové	generaci	
vědomosti	 předat,	 nebo	 respektovaní	 vědci,	 špičky	 ve	 svém	 oboru.	
Mnohdy	nám	přednášeli	právě	o	tom,	co	zkoumali	nebo	na	čem	pracu-
jí.	Přiblížili	nám	tak	realitu	a	každodenní	běh	vědecké	práce,	kariéru,	
o	které	leckdo	právě	na	tomto	soustředění	přemýšlí.	Chemická	sekce	
Běstviny	měla	v	dřevěné	(!)	boudě	zřízenou	dobře	vybavenou	chemic-
kou	laboratoř.	V	ní	si	mohl	každý	vyzkoušet	všechny	pokusy,	které	by	
ve	školní	 laboratoři	neprošly.	Proto	byl	z	chemické	laboratoře	často	
vidět	stoupající	dým	a	plameny,	o	kterých	nás	chemici	vždy	ujistili,	
že	 jsou	 pod	 kontrolou.	 Sekci	 biologické	 sloužila	 poněkud	 méně	 ne-
bezpečná	laboratoř	biologická.	Vybavena	arzenálem	mikroskopů,	knih	
a molekulárně-biologického	náčiní	 sloužila	pro	všechny	přednáškové	
i volnočasové	biologické	aktivity.	Pokud	někdo	měl	po	šesti	až	osmi	
hodinách	 přednášek	 energii	 na	 něco	 dalšího,	 šel	 se	 socializovat.	 To	
bylo	na	celé	Běstvině	asi	nejlepší,	mluvit	s	podobně	smýšlejícími	lidmi	
o	tom,	co	nás	fascinuje	a	zajímá.	Běstvina	byla	pro	mě	úžasný	zážitek	
a	rozhodně	mě	namotivovala	k	dalšímu	řešení	biologické	a	chemické	
olympiády.

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D.

Chemická olympiáda
Ve	školním	roce	2014/2015	se	uskutečnil	51.	ročník	Chemické	olym-

piády.	 Zúčastnilo	 se	 jí	 celkem	 33	 studentů	 našeho	 gymnázia,	 a	 to	
v kategoriích	A,	C	a	D.	Ve	všech	kategoriích	se	naši	studenti	probo-
jovali	až	do	krajských	kol	ChO.

Všichni	 účastníci	 si	 zaslouží	 velké	 uznání	 za	 vynaloženou	 práci	
a energii,	neboť	chemická	olympiáda	patří	k nejnáročnějším	oboro-
vým	soutěžím.	Úspěšným	řešitelům	a	vítězům	srdečně	blahopřejeme.
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Kategorie A, krajské kolo, Jihomoravský kraj:
	 18.	místo	 Patrik	Pospíšil	 	 4.D
	 21.	místo	 Jan	Priessnitz	 	 2.A
	 27.	místo	 Petr	Kučera	 	 4.C
	 28.	místo	 Pavel	Kučera	 	 4.C

Kategorie C, krajské kolo, Jihomoravský kraj (finále):
	 6.	místo		 Veronika	Valouchová	 2.C
	 (41	řešitelů)

Účastníci	krajského	kola	Chemické	olympiády	kategorie	D
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Kategorie D, krajské kolo, Jihomoravský kraj (finále):
	 2.	místo		 Filip	Svěrák	 	 4.bg
	 3.	místo		 Tomáš	Glozar	 	 4.ag
	 4.	místo		 Šimon	Žáček	 	 4.bg
	 6.	místo		 Jan	Česnek	 	 4.bg
	 (32	řešitelů)

Mgr. Veronika Kyasová

Soutěže KLOKAN ve školním roce 2014/2015
V minulém	školním	roce	se	studenti	naší	školy	opět	zúčastnili	sou-

těží	Matematický	klokan	a	Přírodovědný	klokan.	Do	těchto	meziná-
rodních	soutěží	 se	v naší	zemi	zapojují	desetitisíce	účastníků,	kteří	
jsou	podle	věku	rozděleni	do	kategorií.	Bližší	informace	o	těchto	soutě-
žích	je	možné	najít	na	webových	stránkách	http://matematickyklokan.
net/ a http://kag.upol.cz/prirodovednyklokan/.	Zde	se	nachází	rovněž	
zadání	minulých	ročníků	včetně	výsledků,	kterých	lze	využít	pro	pří-
pravu	do	následujících	ročníků.

Úlohy	v těchto	soutěžích	jsou	zásadně	uzavřené,	což	může	být	pro	
studenty	zajímavé	také	z tréninkových	důvodů,	neboť	touto	formou	
probíhají	některé	důležité	zkoušky	(např.	jisté	typy	přijímacích	zkou-
šek	na	VŠ	či	 části	vybraných	maturitních	zkoušek).	Studenti	 si	při	
této	soutěži	mají	možnost	bez	stresu	vyzkoušet	tento	způsob	testování	
a také	si	v konkrétní	situaci	promyslet	strategii	řešení	a	volby	odpo-
vědi.	Klokaní	soutěže	jsou	zejména	v matematické	části	pozoruhodné	
i	 tím,	 že	 studenti	 řeší	 v úvodní	 části	 testu	více	 jednodušších	úloh,	
přičemž	nezanedbatelnou	roli	zde	hraje	časové	omezení.	Zvláště	závě-
rečné	úlohy	(za	více	bodů)	však	bývají	netriviální.	Málokdo	tak	stihne	
vyřešit	 úlohy	 všechny	 a	 bezchybně.	 Další	 zajímavostí	 je	 pak	 zákaz	
užívání	 veškerých	 pomůcek,	 zejména	 kalkulaček,	 což	 studenty	 nutí	
k přemýšlení	a	nalezení	elegantního	řešení,	které	nepředstavuje	složi-
tý	či	časově	náročný	výpočet,	k němuž	by	právě	kalkulátor	mnohdy	
potřebovali.	

Při	 nepozorném	 pohledu	 na	 zadání	 by	 se	 mohlo	 zdát,	 že	 úlohy	
klokaní	soutěže	jsou	pro	řešitele	poměrně	jednoduché.	Výsledky	však	
svědčí	 o	 opaku.	Každý	 soutěžící	 začíná	 se	 24	body,	 o	některé	 však	



83

může	vinou	chybných	odpovědí	přicházet.	Dalších	96	bodů	pak	může	
získat	za	správné	odpovědi,	aby	dosáhl	maximálního	možného	výsled-
ného	počtu	120	získaných	bodů.	V každé	ze	středoškolských kategorií	
se	v tomto	ročníku	bodový	přírůstek	průměrného	řešitele	pohybuje	
pouze	okolo	20	z těchto	96	maximálně	možných	bodů.

Kategorie	Kadet,	Junior	i	Student	jsou	zařazeny	do	programu	Ex-
celence	středních	škol,	v němž	MŠMT	požaduje	vytvoření	pořadí	bez	
dělených	míst.	V	případě	rovnosti	bodů	se	v	nich	výše	umístí	mladší	
účastník.	Teoreticky	tedy	ani	plný	bodový	zisk	nemusí	soutěžícímu	za-
ručit	umístění	mezi	vítězi	soutěže.	V rámci	celostátních	výsledků	or-
ganizátoři	zveřejňují	pouze	asi	10	nejlepších	řešitelů	v každé	z těchto	
kategorií.	Je	proto	velice	těžké	se	mezi	takto	úzký	okruh	vítězů	dostat.

V  soutěžích	 Matematický	 klokan	 ani	 Přírodovědný	 klokan	 se	
v  tomto	 ročníku	 mezi	 vítězi	 celostátního	 kola	 nikdo	 z  našich	 stu-
dentů	neumístil.	V řadě	kategorií	naši	studenti	přesto	dosáhli	velmi	
pěkných	výsledků,	které	je	řadí	těsně	za	vítěze.	Například	v kategorii	
Student	Matematického	klokana	získal	Petr	Zamazal	ze	4.A	105	bodů,	
což	znamená	11.–12.	místo	v ČR	v této	kategorii	(z	celkového	počtu	
7	894	řešitelů).	Podobně	v kategorii	Junior	Matematického	klokana	
dosáhli	studenti	třídy	2.A	Ondřej	Svoboda	a	Ivana	Krumlová	po	řadě	
110	bodů	resp.	109	bodů,	což	představuje	obsazení	celorepublikového	
16.	 resp.	 17.–18.	 místa	 v  této	 kategorii	 (z	 celkového	 počtu	 15	559	
řešitelů).	 V  soutěži	 Přírodovědný	 klokan	 jsou	 centrálně	 zveřejněni	
dokonce	pouze	medailisté.	V kategorii	Junior	však	velmi	kvalitních	
výsledků	dosáhli	studenti	2.A	Lucie	Hronová	(107	b.)	a	Ondřej	Svo-
boda	(106	b.),	což	je	v této	kategorii	řadí	dokonce	do	první	desítky	
v ČR	(účastnilo	se	12 113	soutěžících).

K řadě	výborných	výsledků	uvedeným	studentům	gratulujeme,	dě-
kujeme	jim	za	reprezentaci	gymnázia	a	věříme,	že	se	na	ně	studentům	
našeho	gymnázia	podaří	navázat	i	v následujícím	školním	roce.

	 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
	 školní	garant	soutěží	KLOKAN
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Úspěchy v českém jazyce a literatuře

Nižší gymnázium
Filip	Svěrák	–	4.bg
	 1.	místo	v krajském	kole	řečnické	soutěže	Mladý	Démosthenes
	 2.	místo	v celostátním	kole	řečnické	soutěže	Mladý	Démosthenes

Miroslav	Marek	–	2.ag
	 1.	místo	v krajském	kole	 řečnické	 soutěže	Mladý	Démosthenes,	

postup do celostátního kola

Vyšší gymnázium
Tereza	Dobšovičová	–	2.D
	 1.	místo	v literární	soutěži	Skrytá	paměť	Moravy
	 2.	místo	v literární	soutěži	Jana	Palacha
	 čestné	uznání	a	titul	„Literární	talent“	v soutěži	Moje	Veličenstvo	

kniha

Martin	Modrý	–	1.B
	 4.	místo	v mezinárodní	soutěži	CEMACH	(literární	disciplína)

Monika	Křivánková	–	1.A
	 1.	místo	ve	 školním	kole	 recitační	 soutěže,	postup	do	krajského	

kola

Kristýna	Němcová	–	1.A
	 2.	místo	v regionálním	kole	řečnické	soutěže	Mladý	Démosthenes

Ivana	Krumlová	–	2.A
	 6.	místo	v celostátním	kole	České	lingvistické	olympiády

Štěpán	Balážik	–	2.A
	 účast	v celostátním	kole	České	lingvistické	olympiády

Vojtěch	Vašák	–	2.C
	 čestné	uznání	v meziškolní	Prezentační	soutěži
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Redakce	školního	časopisu	Ježíšek to není	–	T.	Dobšovičová,	K.	Su-
chánková,	T.	Vašíčková,	A.	Lokajová,	D.	Kašík
	 3.	místo	v krajském	kole	soutěže	Časopis	roku

	 Mgr.	Lenka	Marková
	 předsedkyně	PK	ČJ

Mladý Demosthenes
Dne	14.	května	2015	se	v	pražském	klášteře	Na	Slovanech	konalo	

celostátní	kolo	již	osmého	ročníku	řečnické	soutěže	Mladý	Demosthe-
nes.	Celodenním	maratonem	řečníků	provázel	bývalý	televizní	mode-
rátor	Alexander	Hemala.	Naše	gynázium	reprezentovali	Mirek	Marek	
ze	2.ag	a	Filip	Svěrák	ze	4.bg.	Student	Svěrák	svým	projevem	o	tram-
potách	s	účesem	oslnil	porotu	natolik,	že	v	silné	konkurenci	vybojoval	
krásné	2.	místo	ve	své	kategorii.	Oba	naši	zástupci	si	odnesli	hodnotné	
ceny	v	podobě	knih	o	češtině.	Ukazuje	se,	že	podpora	mluveného	slova	
má	na	gymnáziu	své	místo	a	smysl.

Michal	Hubáček

Hudební soutěže
Každoročně	se	naše	škola	účastní	soutěží	Brněnské	kolo	a	Brněnský	

vrabeček	pořádaných	Brněnským	kulturním	centrem.	Soutěže	se	ko-
nají	na	Staré	radnici	a	v	Bílém	domě	v	sále	B.	Bakaly.	Naši	studenti	
se	na	 tyto	 soutěže	připravují	 vždy	 zodpovědně	a	 svědomitě,	 čemuž	
odpovídá	jejich	umístění.

Brněnské kolo 
(soutěž ve hře na hudební nástroj a soutěž v klasickém zpěvu):

Klasická hudba
	 Kategorie	klavír:

	 	 1.	místo		 Štěpánka	Vojtášová		 3.D
	 	 3.	místo		 Tran	Diem	My			 3.B
	 		 	 	 Dominik	Trnka			 4.A
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	 Kategorie	hra	na	housle:
	 	 2.	místo		 Tomáš	Pospíšil			 1.C

Populární hudba
	 Kategorie	hra	na	klavír:
	 		 1.	místo		 Milan	Hoplíček			 2.A

	 Kategorie	ostatní	hudební	nástroje:
	 	 2.	místo		 Jakub	Zapletal,	pozoun	 2.D

	 Kategorie	klasický	zpěv:
	 	 3.	místo		 Martina	Reissnerová	 3.B

Brněnský vrabeček (populární píseň):
Kategorie	zpěv	s	doprovodem:

	 1.	místo		 Calin	Panfili		 	 	 2.B
	 2.	místo		 Jakub	Zapletal			 	 2.D
	 3.	místo		 Jan	Sobol		 	 	 2.C
	 Čestné	uznání	získala	Helena	Macholánová	1.C

Kategorie	zpěv	s	podkladem:
	 3.	místo		 Terezie	Urbánková		 	 2.C

Kategorie	skupiny:
	 2.	místo		 Tvoje	máma

Všem,	kteří	se	umístili,	srdečně	blahopřejeme	za	reprezentaci	naše-
ho	gymnázia.	Děkujeme	i	všem	ostatním,	kteří	se	soutěže	zúčastnili:	

	 Ronald	Luc	(2.A)	–	hra	na	klavír	a	kytaru
	 Adéla	Lokajová	(3.B)	–	zpěv	s	vlastním	doprovodem
	 Skupina	Victory	Band

	 Mgr.	Irena	Ambrozová	
	 vedoucí	PK	estetické	výchovy
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Středoškolská odborná činnost
Nejen	 díky	 systému	 vypracování	 Závěrečných	 prací,	 které	 jsou	

u nás	pro	studenty	třetích	ročníků	povinné,	se	každý	rok	zvyšuje	zá-
jem	o	Středoškolskou	odbornou	činnost.	V letošním	roce	ze	školního	
kola	postupovalo	celkem	25	prací.	Z městského	do	krajského	kola	SOČ	
postoupilo	z naší	školy	celkem	8	soutěžících:	dva	z oboru	Matema-
tika,	jeden	z	oboru Chemie,	jeden	z oboru	Pedagogika,	psychologie,	
sociologie	a	problematika	volného	času,	jeden	z oboru	Teorie	kultury,	
umění	a	umělecké	tvorby,	jeden	z oboru	Politologie	a	ostatní	humanit-
ní	a	společenskovědní	obory,	jeden	z	oboru Historie	a	jeden	z oboru	
Informatika.

Naši	studenti	vybojovali	celkem	tři první místa:	Michaela	Jakešová	
z oboru	Chemie	s prací	Analýza	potravin	hmotnostní	spektrometrií	
MALDI-TOF,	Pavlína	Borská	z oboru	Pedagogika,	psychologie,	so-
ciologie	a	problematika	volného	času	s prací	Závislost	na	sociální	síti	
Facebook	a	Kateřina	Vaňková	v oboru	Filozofie,	politologie	a	ostatní	
humanitní	a	společenskovědní	obory	s prací	Teorie	her	v politice.

Dále	vybojovali	dvě druhá místa:	Vojtěch	Suchánek	v oboru	Mate-
matika	s prací	Důkaz	velké	Fermatovy	věty	pro	n	=	3	a	Mikoláš	Stuch-
lík	v oboru	Informatika	s prací	Aplikace	pro	rozpoznávání	hematomu	
v prostředí	iOS.

Jedno třetí místo:	Martina	Vašíčková	v oboru	Teorie	kultury,	umění	
a	umělecké	tvorby	s prací	Politické	a	společenské	alegorie	v	literatuře	
pro	děti	a	mládež.

Do	celostátního	kola	tedy	postoupilo	5	studentů.	Z nich	byli	nej-
úspěšnější:

V oboru	matematika Vojtěch Suchánek	–	získal	2.	a	řadu	dalších	
cen	 např.	 Cenu	 MŠMT,	 Cenu	 CZ.NIC,	 Cenu	 děkana	 FJFI	 ČVUT	
v Praze,	Cenu	společnosti	Otakara	Borůvky,	nebo	účast	na	soustře-
dění	týmů	ČR	a	Slovenska.	Dne	19.	října	obdržel	cenu	České	hlavičky	
–	Ingenium.

V  oboru	 chemie	 získala	 6.	 místo	 Michaela Jakešová,	 jejíž	 práce	
o analýze	potravin	hmotnostní	spektrometrií	MALDI-TOF,	je	natolik	
významná,	že	článek	o	jejích	výsledcích	čeká	na	publikování	v pres-
tižním	časopise	Food	Chemistry.

Výzkumná	práce,	kterou	studenti	dělají	v rámci	SOČ,	se	nemusí	
projevit	jen	účastí	v této	soutěži.
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Příkladem	mladého	úspěšného	vědce	je	náš	čerstvý	absolvent	Patrik 
Pospíšil.	Ačkoliv	byl	v	SOČ	„pouze“	v městském	kole,	jeho	výzkum	
byl	natolik	přínosný,	že	byl	publikován	ve	význačném	vědeckém	časo-
pise.	Článek	Synergism of metal and organocatalysis in condensation 
reactions of aromatic aldehydes with anilines affording imines: Effect 
of catalysts on the base of a supported Cerium(III) and proline,	který	
napsal	spolu	s dalšími	dvěma	autory,	vyšel	již	v září	2014	v	Science	
Journal	of	Chemistry.

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D.

Mimořádný úspěch Martina Ptáčka na mezinárodní soutěži v USA
Martin	Ptáček	 (čerstvý	absolvent	gymnázia	 z  roku	2015)	 zazna-

menal	během	závěrečné	 fáze	 svého	 studia	výrazný	úspěch	na	mezi-
národním	poli.	V rámci	ročníkové	práce	ve	třetím	ročníku	se	Martin	
začal	věnovat	problematice	stabilizačních	systémů.	Tato	práce	nebyla	
pouze	 teoretická,	 její	 součástí	byla	 též	konstrukce	 funkčního	mode-
lu	stabilizačního	systému	automobilu,	který	byl	aplikován	na	rádiem	
řízený	model	vozidla	v měřítku	1	:	10.	Zde	 se	 stará	o	 jízdní	 stabili-
tu	při	akceleraci	díky	přesné	regulaci	momentu	motoru.	Martin	zís-
kal	 pro  tuto	 práci	 podporu	 od	 JCMM,	 a	 mohl	 tak	 spolupracovat	



89

s brněnským	VUT.	Protože	Martina	tato	tematika	zaujala,	rozhodl	
se	ve	vývoji	nadále	pokračovat.	Po	zdokonalení	své	práce	se	přihlá-
sil	 do  soutěže	 EXPO	 Science	 Amavet,	 ze	 které	 následně	 postoupil	
do  největší	 soutěže	 v  oboru	 vědy	 a  techniky	 určené	 pro	 studenty	
středních	škol	–	Intel	ISEF	2015.	Její	celosvětové	finále	vrcholilo	tý-
denní	přehlídkou	v	americkém	Pittsburghu.	Účast	na	něm	byla	pro	
Martina	náročná	mimo	jiné	i	z	toho	důvodu,	že	se	konalo	v období	
maturit,	a tak	krátce	po návratu	zpět	do	Brna	Martina	čekaly	úst-
ní	maturitní	 zkoušky.	O to	cennější	 je	pak	úspěch,	kterého	Martin	
v konkurenci	1698	středoškoláků	ze	70 zemí	dosáhl.	Obsadil	dělené	
třetí	místo!	Jedná	se	o výjimečný	úspěch,	kterého	si	všimla	dokonce	
řada	médií.	Zájemci	si	mohou	například	poslechnout	rozhovor	s Mar-
tinem	v pořadu	„Brněnské	oko“	na	adrese	https://www.youtube.com/
watch?v=UGGCL0J3DVU	(část	s Martinem	je	zde	přibližně	od	devá-
té	minuty)	a	prohlédnout	si	jeho	model	„v	akci“.	O	Martinově	úspěchu	
dále	informovaly	různé	známé	internetové	portály,	například	http://
www.novinky.cz/kariera/369711-cesti-stredoskolaci-ziskali-oceneni-
-na-olympiade-vedeckych-talentu-intel-isef-2015.html	 či	 http://www.
ceskaskola.cz/2015/05/tri-cesti-stredoskolaci-ziskali-oceneni.html. 
Čtenář,	 kterého	by	 technické	detaily	Martinovy	práce	 zajímaly	po-
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drobněji,	se	s ní	může	blíže	seznámit	např.	na	adrese	http://iq.intel.
cz/muj-projekt-na-intel-isef-vypada-jak-naloz/.

Martinovi	 touto	 cestou	 moc	 gratulujeme,	 děkujeme	 za	 vynikají-
cí	 reprezentaci	 školy	 a	 přejeme	 hodně	 úspěchů	 při	 vysokoškolském	
studiu.	Současně	věříme,	že	Martinovy	úspěchy	mohou	být	inspirací	
pro	naše	současné	studenty,	kteří	mají	určitě	šanci	na	ně	v různých	
soutěžích	navázat.

	 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
	 třídní	učitel	Martina	Ptáčka

Mladý matematik navázal na legendu
Dalšího	 výrazného	 soutěžního	 úspěchu	 dosáhl	 Vojtěch	 Suchánek	

(čerstvý	absolvent	gymnázia	z roku	2015).	Vojta	si	v rámci	ročníkové	
práce	zvolil	téma	Velké	Fermatovy	věty	(pro	n	=	3).	Pokoušel	se	o na-
lezení	důkazu	tohoto	slavného	tvrzení,	které	bylo	formulováno	Pierrem	
de	Fermatem	v 17.	století	a	které	v obecném	případě	po	staletí	odo-
lávalo	snahám	matematiků	o jeho	důkaz,	v zadaném	speciálním	pří-
padě.	Během	tvorby	ročníkové	práce	sice	provedl	řadu	pozoruhodných	
úvah,	nicméně	zcela	se	mu	tento	problém	vyřešit	nepodařilo.

Důkaz	jej	však	zaujal	natolik,	že	se	rozhodl	v práci	pokračovat.	Dle	
doporučení	svého	konzultanta	Mgr.	Michala	Bulanta,	Ph.D.	z Příro-
dovědecké	fakulty	MU	své	úvahy	rozšířil	o další	přístup,	jehož	vyu-
žitím	se	 již	důkaz	podařilo	dokončit.	Nejedná	se	sice	o	nový	objev,	
protože	platnost	Fermatovy	věty	byla	již	prokázána	dříve,	přesto	je	
Vojtův	výsledek	originální	díky	provedené	metodě,	která	využívá	po-
měrně	jednoduché	matematiky	a	je	tedy	přístupná	i pro	středoškolá-
ky.	I	ti	tedy	mohou	Vojtovu	důkazu	porozumět.

S touto	prací	se	Vojta	přihlásil	do	soutěže	SOČ,	ve	které	postou-
pil	až	do	závěrečného	celostátního	kola,	kde	se	umístil	na	výborném	
druhém	místě.	Podrobnou	výsledkovou	listinu	této	soutěže	si	můžete	
prohlédnout	 na	 http://www.soc.cz/rocnik-2014-2016.	 Jednou	 z  cen,	
kterou	Vojta	za	svůj	úspěch	obdržel,	byla	nominace	do	soutěže	České	
hlavičky	v kategorii	 Ingenium,	která	oceňuje	práce	z oblasti	mate-
matiky,	elektrotechniky,	informatiky	a	komunikace.	Odborná	komise	
složená	z předních	vědeckých	kapacit	následně	vybrala	Vojtu	za	vítě-
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ze	v této	kategorii	soutěže.	Podrobnosti	lze	najít	na	oficiálním	webu	
soutěže	http://www.ceskahlava.cz/cz/ceske-hlavicky/.

Ceny	byly	vítězům	všech	soutěžních	kategorií	předávány	na	gala-
večeru	moderovaném	Martinem	Dejdarem	v brněnském	Sono	centru	
dne	19.	října	2015	za	účasti	kamer	České	televize.	Ta	by	měla	pořad	
o zmíněné	soutěži	vysílat	na	svém	druhém	programu	dne	17.	listopa-
du	2015.	Jeho	součástí	je	také	medailonek	o	Vojtově	práci.	Možná	pak	
půjde	najít	odkaz	na	příslušný	pořad	i	v internetovém	vysílání,	ale	
v době	uzávěrky	Programu	148	to	ještě	nevíme.

Z uvedeného	vyplývá,	že	se	 jedná	o	mediálně	sledovanou	soutěž,	
a	tak	si	Vojtova	úspěchu	všimly	i	některé	další	sdělovací	prostředky.	
Níže	nabízíme	některé	odkazy	na	články	uveřejněné	na	internetu:
http://brnensky.denik.cz/zpravy_region/ceske-hlavicky-dvacetilety-br-
nensky-student-nasel-dukaz-velke-fermatovy-vety-20151019.html,
http://www.tyden.cz/rubriky/zdravi/psychologie/kdo-je-diskriminova-
ny-ma-vetsi-sklon-podvadet-zjistil-student_359461.html,
http://www.kr-jihomoravsky.cz/Default.aspx?ID=279423&TypeID=2.

Vojtovi	 gratulujeme,	 děkujeme	 za	 výbornou	 reprezentaci	 školy	
a  přejeme	 hodně	 úspěchů	 při	 vysokoškolském	 studiu.	 Také	 věříme,	
že	Vojtovy	úspěchy	mohou	být	inspirací	pro	naše	současné	studenty,	
kteří	mají	rovněž	šanci	podobných	úspěchů	dosáhnout,	například	též	
v soutěži	SOČ.

	 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
	 jeden	z konzultantů	práce
	 a	třídní	učitel	Vojtěcha	Suchánka
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b) Tělesná výchova a sport

Sportování na vyšším gymnáziu
Ve	 školním	 roce	 2014/2015	 se	 konal	 již	 sedmnáctý	 ročník	 spor-

tovních	 přeborů	 středních	 škol,	 které	 jsou	 vyhlašovány	 okresní	 ra-
dou	Asociace	školních	sportovních	klubů.	Soutěže	jsou	organizovány	
na městské	úrovni	s následným	postupem	do	krajského	kola	až	po re-
publikové	finále.	Hodnocení	v	městském	kole	je	následující:	1.	místo	
je	oceněno	5	body,	2.	místo	4	body,	3.	místo	3	body,	4.	místo	2	body	
a	další	místo	 jedním	bodem.	V krajském	kole	 se	body	zdvojnásobí	
a v republikovém	finále	ztrojnásobí.	V letošním	školním	roce	se	naše	
gymnázium	 umístilo	 na	 2.	 místě	 se	 122	 body,	 pouhým	 rozdílem	 4	
bodů	za	vítěznou	školou	GML.	Ze	statistiky	dále	vyplývá,	že	na	prv-
ních	třech	místech	v celkovém	hodnocení	se	studenti	umístili	celkem	
třináctkrát,	což	je	nejvíce	z hodnocených	brněnských	škol.

Pro	ilustraci	uvádím	přehled	soutěží,	kterých	se	studenti	v průběhu	
školního	roku	2014/2015	zúčastnili:

Středoškolský	atletický	pohár	Corny
	 dívky	 	 	 5.	místo	ze	14	školních	družstev
	 chlapci	 	 	 5.	místo	ze	16	školních	družstev

Městské	kolo	středních	škol	v	přespolním	běhu
	 dívky	3	000	m	 	 6.	místo	z	12	družstev
	 chlapci	5	000	m		 2.	místo	ze	17	družstev

	 Družstvo	běžců:	Jakub	Hruška	4.B,	Marek	Vitula	4.D,
	 Ondřej	Piňos	3.A,	Ondřej	Šanca	3.A,	Vladimír	Kelbl	2.A,
	 Jan	Priessnitz	2.A

Městský	přebor	středních	škol	v	kopané	kategorie	VI.A
	 chlapci	 	 	 umístění	v	základní	skupině

Městský	přebor	středních	škol	ve	stolním	tenisu
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině
	 	 	 	 (účast	16	družstev)
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Městský	přebor	středních	škol	v	basketbalu	3	×	3
	 chlapci	 	 	 umístění	v	základní	skupině

Městský	přebor	středních	škol	o	pohár	Josefa	Masopusta
	 chlapci	 	 	 4.	místo	ze	14	družstev

Městský	přebor	středních	škol	v	basketbalu,	kategorie	VI.B
	 dívky	 	 	 umístění	v	základní	skupině
	 chlapci	 	 	 umístění	v	základní	skupině

Městský	přebor	středních	škol	v	šachu
	 chlapci	 	 	 1.	místo	z	9	družstev,
	 	 	 	 postup	do	krajského	kola

Čtveřice	úspěšných	šachistů	uprostřed:	zleva	Martin	Blahynka, 
Adam	Dvořák,	Radek	Zeman,	Tomáš	Perutka

	 krajské	kolo	v	Poštorné	 1.	místo,
	 	 	 	 postup	do	republikového	finále
	 Družstvo	šachistů:	Martin	Blahynka	2.A,	Adam	Dvořák	1.A,
	 Radek	Zeman	1.A,	Tomáš	Perutka	1.A,	Tadeáš	Boček	2.A
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	 republikové	finále	Ústí	nad	Labem	 1.	místo
	 Reprezentanti:	Martin	Blahynka	2.A,	Adam	Dvořák	1.A,
	 Radek	Zeman	1.A,	Tadeáš	Boček	2.A,	Anna	Košuličová	2.bg

Turnaj	středních	škol	v	šachu	v	Praze
	 1.	místo
	 Šachisté:	Martin	Blahynka	2.A,	Adam	Dvořák	1.A,	Radek
	 Zeman	1.A,	Tomáš	Perutka	1.A

Městský	přebor	středních	škol	v plavání
	 dívky	 	 	 5.	místo,	kraj	6.	místo
	 chlapci	 	 	 3.	místo

	 Družstvo	plavců:	Přemysl	Pospíšil	1.D,	Dominik	Červinka
	 3.C,	Michal	Tišnovský	4.C,	Jan	Novák	4.C,	Lukáš	Máčal
	 2.C,	Jan	Starůstka	1.A

Středoškolské	hry	ve	florbalu
	 dívky	 	 	 4.	místo	z	19	družstev

	 Družstvo	florbalistek:	Jana	Pavlicová	3.D,	Kristýna
	 Pospíšilová	4.A,	Viktorie	Tomanová	3.C,	Barbora	Tancošová
	 3.C,	Tereza	Honková	3.C,	Eva	Dočekalová	3.A,	Ema
	 Edenová	1.D,	Pavla	Nováková	3.A,	Zuzana	Kuchařová	2.A
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	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině,
	 	 	 	 účast	30	družstev
Středoškolské	hry	ve	volejbalu
	 dívky	 	 	 3.	místo	ze	16	družstev
	 chlapci	 	 	 3.	místo	z	11	družstev

	 Družstvo	volejbalistek:	Kateřina	Flajšingerová	2.C,	Kristýna
	 Pavlovská	2.C,	Zuzana	Vávrová	4.B,	Tereza	Chmelařová	4.B,
	 Johanka	Nováková	3.C,	Petra	Bulantová	2.A,	Lucie
	 Bulantová	2.A,	Anna	Nevídalová	2.C,	Veronika	Bárková	4.C,
	 Lenka	Petláková	4.C

	 Družstvo	volejbalistů:	Jan	Bráblík	3.A,	Lukáš	Franz	2.D,
	 Daniel	Jirků	3.C,	Patrik	Piák	2.D,	Milan	Hoplíček	1.A,
	 Ondřej	Svoboda	2.A,	Daniel	Sedlák	2.A,	Matouš	Trnka	2.B,
	 Jan	Hanák	3.D,	Ondřej	Piňos	3.A,	Adam	Hájek	1.B

Středoškolské	hry	v	basketbalu,	kategorie	V.
	 chlapci	 	 	 4.	místo

Středoškolské	hry	ve	futsalu
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině

Aerobic	Master	Class
	 dívky	 	 	 2.	místo	Aneta	Vondráková	3.C,
	 	 	 	 účast	51	závodnic
	 postup	do	finálové	skupiny:	Tereza	Vondrová	1.D

Přebor	středních	škol	ve	šplhu
	 dívky	 přebor	města	 2.	místo
	 	 přebor	kraje	 3.	místo
	 Závodnice:	Jana	Prokešová	3.C,	Kristýna	Pavlovská	2.C,
	 Alexandra	Jirků	2.C

Přebor	Brna	v	silovém	čtyřboji
(šplh,	hod	plným	míčem,	sedy-lehy,	trojskok	z místa)
	 dívky	 	 	 5.	místo
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Pohybové	skladby,	městský	přebor	středních	škol
	 dívky	 	 	 3.	místo

	 Družstvo:	Aneta	Vondráková	3.C,	Jana	Prokešová	3.C,
	 Tereza	Ševčíková	2.B,	Zuzana	Kaňovská	2.B,	Veronika
	 Bártová	2.B,	Sabina	Flašarová	2.B,	Veronika	Kubíčková	1.B,
	 Nikola	Paschová	1.B,	Tereza	Vondrová	1.B,	Klára
	 Suchánková	2.D,	Jana	Machalová	2.D,	Monika	Šenková	3.D

Přebor	SŠ	v	malé	kopané	
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině
	 dívky	 	 	 umístění	v základní	skupině,
	 	 	 	 účast	14	družstev

Juniorský	maratón
	 přebor	Brna	 	 družstvo	A,	čas	02:36:11,	1.	místo
	 	 	 	 družstvo	B,	13.	místo
	 republikové	finále,	Praha
	 	 	 	 15.	místo,	startovalo	33	družstev

	 Běžci	družstva	A:	Petr	Vávra	3.B,	Jan	Priessnitz	2.A,	Lenka
	 Petráková	4.C,	Vladimír	Kelbl	2.A,	Tereza	Vinklárková	1.C,
	 Petr	Kaňok	3.A,	Kateřina	Bžatková	3.A,	Ondřej	Piňos	3.A,
	 Ondřej	Šanca	3.A,	Jakub	Hruška	4.B

Středoškolské	hry	v	plážovém	volejbalu
	 dívky	 	 	 umístění	v	základní	skupině
 chlapci
	 	 městský	přebor	 	 1.	místo
	 	 krajský	přebor	 	 2.	místo
	 	 republikové	finále	 3.	místo

	 Družstvo	hráčů:	Daniel	Sedlák	2.A,	Lukáš	Franc	2.D

V říjnu	2015	byli	 zástupci	 sportovců	 středních	 škol	vyhodnoceni	
na Nové	radnici	v Brně,	kde	převzali	diplom	a	poukázku	na	nákup	
sportovního	materiálu.
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Tento	 výčet	 sportovních	 aktivit	 gymnázia	 by	 nebyl	 konečný,	 po-
kud	 bychom	 nejmenovali	 účast	 našeho	 družstva	 ve	 dvou	 závodech	
s brannou	tematikou,	a	sice	závod	O	pohár	Univerzity	obrany	v	Brně	
a Župnou	Kalokaghatiu	u Žiliny.	V	Brně	kromě	sportovních	disciplín	
studenti	 předvedli	 i	 vědomosti,	 které	 se	 skládaly	 z	 matematických	
aplikací,	 všeobecných	 znalostí	 o	Velké	Británii	 a	 Irsku	v	anglickém	
jazyce.	Z	20	družstev	 se	naši	 studenti	umístili	na	3.,	5.	a	8.	místě.	
Na	Slovensku	se	konal	branný	závod	obsazen	družstvy	s mezinárodní	
účastí	ze	3	států	a	naše	družstvo	se	umístilo	na	5.	místě	z	12	zúčast-
něných	týmů.

V předvánočním	čase	se	konal	druhý	ročník	basketbalového	duelu	
Jaroška	versus	Slovaňák	na	Rosničce	a	v březnu	2015	naše	gymná-
zium	zorganizovalo	republikové	finále	ve	florbalu,	které	jsme	obsadili	
jak	družstvem	dívek,	tak	i	chlapců.	Pro	studenty	prvních	ročníků	byl	
připraven	lyžařský	kurz	s výukou	sjezdového	lyžování	a snowboardin-
gu,	pro	studenty	3.	ročníků	to	byl	zase	sportovní	kurz,	kde	měli	stu-
denti	možnost	volby	mezi	cykloturistikou,	vysokohorskou	turistikou,	
vodáctvím	a	sportováním	v Chorvatsku	nebo	v Brně.	Pro studenty	
všech	ročníků	byly	vyhlášeny	výběrové	lyžařské	zájezdy,	které	se	ko-
naly	v zahraničí.

V	 závěrečných	 červnových	 dnech	 se	 studenti	 zúčastnili	 turnaje	
v kopané	a	přeboru	v lehké	atletice	a	dále	měli	možnost	sportovního	
vyžití	 na	 akcích	vyhlášených	 jednotlivými	předmětovými	komisemi.	
Jen	namátkou	uvádím	turnaj	v tenise,	badmintonu,	vyjížďku	na	in-
-line	bruslích.	Kdo	měl	zájem	o	pravidelné	sportování,	měl	možnost	
se	přihlásit	na	začátku	školního	roku	do	nepovinného	předmětu	spor-
tovní	 hry,	 který	 je	 a	 byl	 už	 tradičně	 zaměřen	 na	 florbal,	 kopanou	
a basketbal.

Lze	říci,	že	školní	rok	2014/2015	byl,	co	se	týče	sportu	na	gymná-
ziu,	výjimečně	pestrý.	Všem,	kteří	se	podíleli	na	co	nejlepším	umístění	
v jednotlivých	sportech	i	v celkovém	hodnocení	středních	škol,	děkuji	
a	přeji	další	sportovní	zážitky	a	úspěchy.

	 Mgr.	Hana	Vladíková
 za PK TV



99

Přebor školy v lehké atletice 2015
Konec	školního	roku	je	již	tradičně	spjatý	s lehkoatletickým	pře-

borem	gymnázia.	Letošní	Rosnička	nám	připravila	ideální	podmínky	
pro  soutěže	 a	 výsledkem	 byl	 i	 jeden	 překonaný	 a	 jeden	 vyrovnaný	
rekord	školy.	Soutěže	se	nesly	ve	znamení	tuhého	boje	mezi	třídami	
druhých	ročníků.

Výsledky	přinášíme,	výhercům	blahopřejeme	a	 již	nyní	 se	 těšíme	
na atletické	přebory	v	příštím	roce!

Mgr.	Sylva	Zvolská

100	m	hoši
1.	Vojtěch	Vinterlík	 	 1.A	 12,4	s
2.	Jiří	Koláčný	 	 2.C	 12,5	s
3.	Vadym	Hladyuk	 	 2.C	 12,6	s

100	m	dívky	
1.	Tereza	Vondrová	 	 1.B	 14,3	s
2.	Jana	Machalová	 	 2.D	 14,7	s
3.	Barbora	Výborová	 	 2.A	 14,8	s
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1500	m	hoši
1.	Ondřej	Šanca	 	 3.A	 4:42,00	min.
2.	Ondřej	Piňos	 	 3.A	 4:50,00	min.
3.	Jan	Priessnitz	 	 2.A	 4:50,50	min.

600	m	dívky
1.	Tereza	Vondrová	 	 1.B	 1:57,60	min.
2.	Leontina	Pasková	 	 2.D	 1:57,80	min.
3.	Eva	Jurášová	 	 2.B	 1:58,00	min.

Vrh koulí hoši
1.	Richard	Klem	 	 1.B	 13,43	m	(nový	rekord)
2.	Ondřej	Běhávka	 	 3.A	 12,10	m
3.	David	Paleček	 	 2.A	 11,18	m

Vrh koulí dívky
1.	Petra	Bulantová	 	 2.A	 8,95	m
2.	Michaela	Šimová	 	 2.C	 8,04	m
3.	Lucie	Bulantová	 	 2.A	 7,91	m

Skok	daleký	hoši
1.	Ondřej	Piňos	 	 3.A	 525	cm
2.	Tadeáš	Boček	 	 2.A	 522	cm
3.	Lukáš	Franc	 	 2.D	 509	cm

Skok	daleký	dívky
1.	Dára	Brabcová	 	 2.D	 450	cm
2.	Alexandra	Jirků	 	 2.C	 403	cm
3.	Jana	Machalová	 	 2.D	 403	cm

Štafeta	hoši
1.	2.C		 	 	 	 2:11	min.
2.	3.A	 	 	 	 2:13	min.
3.	2.A	 	 	 	 2:15	min.

Štafeta	dívky
1.	1.B	 	 	 	 2:35	min.	(vyrovnaný	rekord)
2.	2.D	 	 	 	 2:37	min.
3.	2.A	 	 	 	 2:39	min.
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Republikové finále ve florbalu
Již	popáté	požádala	Asociace	školních	sportovních	klubů	ČR	naše	

gymnázium,	aby	uspořádalo	republikové	finále	v některém	ze	sportů,	
v nichž	středoškoláci	pravidelně	soutěží.	Tentokrát	jsme	se	ujali	po-
řádání	Finále poháru AŠSK ČR	ve	florbalu	středních	škol	30.	a	31.	
března	2015.	Záštitu	nad	tímto	turnajem	převzali	hejtman	Jihomorav-
ského	kraje	JUDr.	Michal	Hašek	a	primátor	statutárního	města	Brna	
Ing.	Petr	Vokřál.

Zahájení	republikového	finále

Po	okresních	a	krajských	kolech	následovalo	5	kvalifikací	v různých	
městech	 České	 republiky	 a	 z  nich	 postoupilo	 do	 finále	 pět	 dívčích	
a pět	chlapeckých	družstev.	Naše	pořadatelská	škola	měla	právo	pří-
mé	účasti	v obou	kategoriích,	proto	se	této	akce	zúčastnilo	celkem	12	
družstev.

Turnaj	dívek	probíhal	v	hale	Veterinární	a	farmaceutické	univerzi-
ty;	finálový	zápas	pak	v	hale	SportPoint,	kde	sídlí	a	trénuje	mužský	
extraligový	florbalový	tým	Bulldogs	Brno.	V	této	hale	odehráli	všech-
ny	své	zápasy	hoši.
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Reprezentační	družstvo	dívek	našeho	gymnázia

Po	urputných	bojích	nakonec	v kategorii	dívek	zvítězilo	družstvo	
Jiráskova	 gymnázia	 v	 Náchodě	 a	 v  kategorii	 chlapců	 Gymnázium	
a SOŠPg	z	Liberce.	Obě	naše	družstva	se	sice	umístila	na	6.	místě,	
ale	 jen	 velmi	 málo	 chybělo	 k  jejich	 postupu	 do	 vyřazovacích	 bojů	
o stupně	vítězů.	Úroveň	jednotlivých	týmů	byla	vysoká	a	o	umístění	
často	rozhodovalo	„štístko“.	Naše	týmy	ho	tentokrát	bohužel	neměly.

Reprezentace	hochů	gymnázia	na	tř.	Kpt.	Jaroše
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Turnaj	se	mohl	uskutečnit	díky	finanční	podpoře	Jihomoravského	
kraje,	Magistrátu	města	Brna,	Asociace	 školních	 sportovních	klubů	
ČR	a	dalších	partnerů.	Dle	vyjádření	vedoucích	výprav,	 samotných	
sportovců	i	hostů	lze	brněnské	mistrovství	hodnotit	jako	velmi	úspěš-
né.	Krátkou	reportáž	z něj	uveřejnila	i	Česká	televize	na	svém	spor-
tovním	kanále.

Dovolte	mi,	abych	za	sebe	 i	za	celý	organizační	výbor	poděkoval	
všem	pedagogům	a	především	našim	studentům	za	neocenitelnou	po-
moc,	kterou	přispěli	ke	zdárnému	průběhu	této	významné	sportovní	
i společenské	mládežnické	akce	a	prezentaci	našeho	gymnázia.

	 Mgr.	Zdeněk	Jadvidžák
	 člen	organizačního	výboru

Vítězství na Primátorkách
Pražské	primátorky,	neboli	závod	o	Primátorský	štít,	jsou	nejzná-

mější	a	nejdéle	pořádané	veslařské	závody	v	České	republice.	Jejich	
102.	ročník	se	uskutečnil	6.	a	7.	června	letošního	roku.	Součástí	Pri-
mátorek,	kromě	závodu	osmiveslic	mužů,	jsou	také	závody	jiných	ka-
tegorií,	 jako	 jsou	například	ženy,	 junioři	 (juniorky),	dorostenci	 (do-
rostenky).	 Já	 osobně,	 jelikož	 nepatřím	 do	 kategorie	 mužů,	 jsem	 se	
zúčastnil	závodu	juniorů	o	Zlaté	veslo.

Ve	většině	případů,	kdy	se	na	závody	skládá	tzv.	společenství,	tj.	
více	klubů	na	jedné	lodi,	domlouvají	posádku	trenéři	klubů	mezi	se-
bou,	ale	s	naší	posádkou	to	tak	nebylo.	Po	ukončení	zimní	přípravy	
a po	odjetí	MČR	na	dlouhé	dráze	jsme	si	sami	začali	s	dalšími	veslaři	
z	jiných	klubů	domlouvat,	zda	by	s	námi,	se	mnou	a	dalšími	dvěma	
kamarády	 z	 klubu	 nechtěli	 jet	 na	 Primátorkách	 osmu.	 Definitivně	
bylo	o	složení	posádky	rozhodnuto	asi	3	týdny	před	závody,	ale	začít	
trénovat	jsme	mohli	až	po	skončení	ME,	které	se	konalo	v	Račicích	2	
týdny	před	Primátorkami.

A	tak	jsme	se	tedy	sešli	o	víkendu	před	závodem,	abychom	zvýšili	
svoji	 naději	 na	dobré	umístění.	 Jelikož	největší	 část	 z	 posádky	 po-
cházela	z	pražské	Dukly,	trénoval	nás	jejich	trenér	Oldřich	Hejdušek,	
který	vyhrál	Primátorky	již	23krát.	A	věřte,	dal	nám	pěkně	zabrat.
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Vítězové	Primátorek	–	Ondřej	Šanca	2.	zprava

Za	týden,	v	první	den	závodního	víkendu,	jsme	jeli	rozjížďky.	Podle	
startovní	listiny	měly	soutěžit	v	naší	rozjížďce	čtyři	lodě,	ale	na start	
se	dostavily	jen	dvě	z	nich.	Podle	postupového	klíče	přímo	do	finále	
postupovala	pouze	loď,	která	dojela	první.	Ostatní	mířily	do	oprav-
ných	jízd.	Bylo	nám	tedy	jasné,	že	pokud	chceme	ušetřit	nějaké	síly	
do	finále,	musíme	předjet	jednu	loď.	Po	odstartování	vyrazily	obě	lodě	
vpřed	a	bylo	zřejmé,	že	soupeři	nám	nedají	nic	zadarmo.	Když	jsme	
ujeli	asi	dvě	stě	metrů,	velmi	těsně	jsme	míjeli	bloudící	protijedoucí	
loď,	 která	 nestihla	 start	 naší	 rozjížďky.	 Do	 cíle	 jsme	 přesto	 dojeli	
s vysokým	náskokem	první.	V	druhé	rozjížďce	startovali	naši	největší	
soupeři,	kteří	svoji	rozjížďku	také	vyhráli,	ale	podle	času	byli	poma-
lejší	než	my.

V	neděli	jsme	startovali	ihned	po	závodě	gigových	(historických)	os-
miveslic.	Tentokrát	se	na	start	dostavily	všechny	lodě.	Po	naší	pravici	
startovala	loď	Boletic,	která	byla	favoritem	závodu.	Přesto,	že	jsme	
v	tréninku	kladli	důraz	na	to,	aby	byl	náš	start	při	závodě	precizní,	
nepodařilo	se	nám	odstartovat	úplně	ideálně.	Loď	Boletic	startovala	
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z důvodů	zakřivení	trati	několik	metrů	za	námi.	Díky	našemu	zaváhá-
ní	se	soupeřům	podařilo	dostat	před	nás.	S	velkým	úsilím	se	nám	však	
podařilo	náskok	lodi	Boletic	stáhnout	a	ještě	před	pověstnou	zatáč-
kou	ji	předjet.	Díky	získanému	náskoku	jsme	byli	po	projetí	zatáčky	
přibližně	na	stejné	úrovni.	Po	tomto	úseku	je	zvykem,	že	si	všechny	
posádky	dají	tzv.	nástup,	zvýší	svoji	frekvenci	zátahů,	a	v těchto	tem-
pech	se	nám	podařilo	lodi	Boletic	konečně	nadobro	odjet	a	vypracovat	
si	takový	náskok,	abychom	v	cílové	části,	kde	jsou	velké	vlny,	mohli	
jet	s	vědomím,	že	pokud	nic	nepokazíme,	vyhrajeme.	A	jelikož	jsme	
opravdu	nic	nepokazili,	dojeli	 jsme	první	 s	náskokem	sedmi	vteřin,	
a tím	vyhráli	závod	o	Zlaté	veslo.

Po	tomto	úspěchu	jsme	jeli	v	podobném	složení	na	MČR,	kde	jsme	
získané	zkušenosti	využili	a	stali	se	i	mistry	ČR.	Složení	naší	posádky	
bylo	následující:	Radek	Šuma	(k)	–	Slavia;	Eduard	Bezděk	–	Olomouc;	
David	Jakoubek,	Matěj	Tikal,	Jakub	Kuchař	–	Dukla;	Ondřej	Svobo-
da,	Václav	Svítil,	Ondřej	Šanca	–	ČVK	Brno;	Jan	Cincibuch	–	Dukla.

Ondřej	Šanca,	3.A

Biatlonový úspěch
Poslední	zářijový	víkend	2015	se	v	Novém	Městě	na	Moravě	konalo	

Mistrovství	ČR	v	letním	biatlonu,	jehož	se	účastnila	naše	studentka	
Tereza	Vinklárková.	Soutěžila	v	kategorii	Dorostenky	B	(za	Klub	bi-
atlonu	Letohrad)	v	následujících	závodech:

Rychlostní závod – 1. místo
Výsledný	čas:	14:04,1
Střelba:	za	3	(3	netrefené	terče	z	10)
Trať:	3	km

Supersprint – 2. místo
Výsledný	čas:	11:46,1
Střelba:	za	0	(vše	trefeno)
trať:	1,5	km
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Závod s hromadným startem – 3. místo
Výsledný	čas:	20:00,1
Střelba:	za	4	(4	netrefené	terče	z	15)
Trať:	4	km

Tereza	Vinklárková	na	stupni	nejvyšším	…

…	a	při	střelbě
Mgr.	Hana	Lacinová
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c) Kultura

Baiku
Už	vám	ani	nepovím,	kdy	to	přesně	bylo,	ale	v	některé	z	dubnových	

hodin	výtvarné	výchovy	přitočí	se	tu	ke	mně	jakýsi	student,	expert	
na	odborné	disputace,	výřečný	a	zvídavý	až	běda,	a	že	prý	jestli	bych	
jako	neměl	zájem	být	v	porotě	s	prof.	Martinou	Literákovou	a	kolegou	
Petrem	Zelinou	ze	3.A,	abychom	společně,	avšak	nezávisle	na	sobě,	
ohodnotili	a	vybrali	ta	nejzdařilejší	baiku	letošního	jara.	Pozdvihnu	
obočí,	dvě	tři	vteřiny	ticha,	a	Štěpán	Balážik	má	můj	nesmělý	souhlas	
v kapse.

Co	je	ale	baiku	z	hlediska	teorie	literatury?	Současná	literární	věda	
se	přiklání	k	názoru,	že	jde	o	nový	literární	útvar,	jenž	sice	nese	po-
selství	bajky,	avšak	je	naroubován	na	skelet	klasického	sedmnáctisla-
bičného	haiku.	Tu	se	odehrává	odvěký	spor	slov	na	samé	hranici	mezi	
obsahem	a	formou,	mezi	vzletem	a	ujařmením.

Z	desítek	a	desítek	baiku,	která	se	podařilo	organizátorům	tohoto	
podniku	sesbírat,	vyzdvihla	nakonec	porota	dvaačtyřicet	příspěvků,	
které	bylo	možno	zhlédnout	na	chodbě	vedle	literární	nástěnky.	Ano,	
tolik	se	jich	tam	bělalo	na	pásu	rudého	papíru	ještě	donedávna.

Velký	dík	organizátorům	tohoto	počinu,	kolegům	porotcům	za	je-
jich	čas	nápodobně.

Mgr.	Michal	Hubáček
Ukázky:

Je to tak za trest
Vpustit do básní
Co nechci do gest

Není-li ryzí
Člověk pak místo kovu
Korozi sklízí 

Rozličné střepy
Velké lehce sebereš
Kdo malé slepí
Vendula Němcová
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Šíří nákazu.
Zombie táhnou ulicí.
Urvi jim hlavy.

Jde zombie. Řekni:
Jak ti chutná olovo?!
Prostřel jí mozek.

Zmáčkni kohoutek.
Zjistíš, že kulka v hlavě
Hřejivě chladí.
Karin Václavíková

Řeč prezidenta?
Byla pravdivá? Moc ne.
Nevnímat mocné.
D. Škvárová

Snězte ráno myš.
Po zbytek dne horšího
nic už nebude.
K. Zilcherová

Přenocuješ-li
v lese neopij se moc
bo tě pak sní vlk
E. Zemanová

Výstava závěrečných prací 2. ročníků z výtvarné výchovy
Jak	je	tu	již	letitým	zvykem,	na	sklonku	minulého	školního	roku	se	

na	naší	škole	i	tentokrát	uskutečnila	výstava	výtvarných	prací	z díl-
ny	tehdejších	druhých	ročníků,	 respektive	 těch	studentů,	kteří	v	 tu	
dobu	navštěvovali	své	poslední	hodiny	výtvarné	výchovy.	Mohli	jsme	
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spatřit	bezmála	šest	desítek	vystavených	děl,	a	to	je,	myslím,	počet	
úctyhodný.	Studenti	měli	ve	druhém	pololetí	čtyři	měsíce	času	na	to,	
aby	 odvedli	 práci,	 jež	 je	 měla	 prověřit	 z	 trpělivosti,	 houževnatosti	
a  cílevědomosti,	 jakož	 i	 z	 originality	 a	 schopnosti	 inovace.	 Úkol	 to	
nebyl	zrovna	jednoduchý	a	zdaleka	ne	všem	se	vytčeného	cíle	poda-
řilo	dosáhnout.	Pojďme	 si	 v	 tomto	krátkém	ohlédnutí	připomenout	
alespoň	pár	počinů,	které	stojí	za	pozornost	ať	už	svým	řemeslným	
zpracováním,	nebo	svým	neotřelým	myšlenkovým	přístupem.

Z	matematické	třídy	2.A	zaujala	Ivana	Krumlová	svou	sochou	Du-
plikát,	 která	 představuje	 tělesnou	 schránu	 samotné	 autorky.	 Selfie-
figurína	 Ivany	 má	 končetiny	 ze	 sádrové	 gázy,	 a	 to	 včetně	 obličeje.	
Čtyřdílný	 obraz	 dopadnuvší	 kapky	 vody	 na	 hladinu	 tajuplné	 tůně	
zachytil	Adam	Čepil	suchým	pastelem	v	černobílé	kombinaci	pomocí	
štětečku,	aby	tak	atakoval	samou	hranici	hyperrealismu.	Jistě	si	ještě	
dnes	vzpomenete	na	vystavené	dopravní	značky,	které	upravil	Štěpán	
Balážik.	 Kde	 k	 nim	 přišel,	 ponecháme	 zde	 nezodpovězené	 a	 jejich	
původu	dále	dopřejeme	jeho	tajemství.	Na	vlněné	židličce	Lucie	Bu-
lantové	je	zajímavé	především	to,	že	o	pololetí	Lucka	ještě	neuměla	
zacházet	s pletacími	jehlicemi	a	o	čtyři	měsíce	později	odevzdá	zdařilý	
úplet	na židli.	Bez	zajímavosti	není	ani	tzv.	Candybag,	jakási	dámská	
kabelka	do	ruky.	Je	vyrobena	z	listů	časopisů	a	reklam	a	Petra	Bu-
lantová	si	na	ní	otestovala	smysl	pro	přesnost	až	na	hranici	trpělivos-
ti.	A papíroví	origamijeřábi	Blanky	Maršálkové	levitují	pod	lustrem	
ve vestibulu	školy	ještě	dnes,	víme?

Třídu	 2.B	 letos	 na	 výstavě	 reprezentoval	 Tomáš	 Nekut,	 který	 si	
s Trpělivostí	může	rovnou	podat	ruku	a	nabídnout	jí	tykání.	Tomášův	
obraz	Sloni	vznikal	pointilistickou	metodou	na	bílé	plátno	1x1	m,	kte-
ré	sám	napnul.	Tomáš	nemaloval,	ani	nekreslil.	On	dělal	černou	fixou	
tečky.	Nakonec	jich	udělal	asi	157	tisíc.	Dobré.	Velmi	dobré.	Neméně	
dobrý	je	i	nápad	Venduly	Němcové.	Vendula	na	plochách	z	průhledné	
folie	nechává	žít	svým	životem	vzpomínky	z	pobytu	na	nižším	gym-
náziu.	 A	 to	 tak,	 že	 na	 folie	 maluje	 v	 perspektivě	 útroby	 labyrintu	
na	Příční,	a	tyto	pak	prosvítají	na	vypnutých	foliích	těsně	za	sebou.	
Diapozitivy	dva	v	jednom.	Pokud	si	Nekut	podá	ruku	s	Trpělivostí,	
pak	bych	prosil,	aby	Nápaditost	přijala	Vendulu	za	svou	kamarádku.	
Příjemný	je	i	soubor	návrhů	Šimona	Knettiga,	který	se	vydal	cestou	
nábytkového	designera.	Odvahu	prokázal	i	Jiří	Papoušek,	když	se	pus-
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til	do	temné	a	pochmurné	malby	Utrpení.	Pomaloval	dveře	od	skříně	
výjevem	z	Dantova	Pekla,	 anebo	mu	našeptával	Hieronymus	Bosch	
či	Max	Beckmann?	Antonína	Baďury	vlastnoručně	vyráběný	cylindr	
ovšemže	obohatí	vycházkovou	garderobu	autorovu.	S	ním,	troufám	si	
říci,	už	bude	image	anglického	gentlemana	dokonalá.

Připomeňme	si	ještě	práce	ze	2.C.	Dámské	koktejlky	z	486	víček	od	
PET	lahví	Alexandry	Jirků,	dokonalá	kresba	draka	Terezy	Dolečko-
vé,	BLACK	and	WHITE	lavice	Michala	Kelbla.	Vzpomeňme	Michala	
Pecháčka	 a	 jeho	 čtveřici	 tanečníků	 z	 rýsováčků,	 samurajské	 brnění	
z jekoru	od	Dalimila	Rozprýma	či	triptych	s	lekníny	Michaely	Šimové	
a	sportovní	Monopoly	Jiřího	Koláčného.

A	konečně,	co	nového	ve	třídě	2.D?	Překvapil	Daniel	Dvořák	svou	
černobílou	 kresebnou	 kompozicí	 z	 autosoučástek	 vozů	 prémiových	
značek.	Hanka	Hlaváčková	namalovala	cyklus	obrazů	Čtvero	ročních	
období.	Stloukla	rám	1x1	m,	vypnula	si	plátno,	našepsovala	a	v	krys-
talizující	kompozici	jakoby	z	dětského	krasohledu	hledá	k dané	roční	
době	 její	 barevnou	 podobu.	 To	 vše	 nečekaně	 čtyřikrát.	 Vznikly	 tu	
i sádrové	odlitky	Veroniky	Damborské	a	pokus	o	pop-artový	triptych	
s	 hruškami	 Martina	 Horáka.	 Elegantní	 dámské	 šaty	 šila	 a	 brožemi	
z	tavených	PET	lahví	dozdobila	Klára	Suchánková.	Jako	legendární	
rabín	 ze	 staré	Prahy	 tvoří	 svého	umělého	 člověka	 z	hlíny,	 tak	 také	
Petr	Muzikant	dokázal	vyrobit	svého	Bendera,	sochu	robota	v	životní	
velikosti.	Smontoval	kostru	z	ocelových	prutů	a	podstavec	ze	dřeva.	
Nechal	to	odvézt	do	ateliéru	Vv	na	Jarošce.	A	tu	mu	začíná	pod	ruka-
ma	vyrůstat	životní	dílo.	Z	papíru	a	lepidla	na	tapety.	Jako	Myslbek	
svého	Václava	také	Muzikant	tuto	bytost	zpřesňoval	a	oblepoval	cáry	
průsvitného	 papíru.	 Jsme	 v	 R.U.R	 nebo	 ve	 Válce	 světů?	 Inspirace	
v seriálu	Futurama	je	nepřehlédnutelná,	avšak	nemáme	před	očima	
kopii,	nýbrž	novou	interpretaci	na	motiv	robota.

Závěrem	zbývá	poděkovat	 studentům	za	vystavená	díla	a	popřát	
jim	radost	z	budoucí	tvorby.	A	sobě,	abychom	se	mohli	těšit	na	další	
ročník.

Mgr.	Michal	Hubáček
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Další literární talent?
Je	 jím	 studentka	 Tereza	 Dobšovičová	 ze	 třídy	 2.D	 (šk.	 rok	

2014/2015).	 Zúčastnila	 se	 několika	 literárních	 soutěží,	 ve	 kterých	
uspěla,	ale	dosud	největším	úspěchem	je	vítězství	v literární	soutěži	
Skrytá	paměť	Moravy.	Níže	si	můžete	přečíst	článek,	který	o	její	po-
vídce	vyšel	v brněnské	Rovnosti,	a	rozhovor	uveřejněný	ve	školním	
časopise	Ježíšek	to	není,	v němž	působí	Tereza	jako	redaktorka.

Vítěznou povídku inspirovali holubi 
Eva Nagyová (Rovnost)

S povídkou Holubí dům vyhrála tento měsíc literární soutěž Skrytá 
paměť Moravy. Sedmnáctiletá studentka brněnského gymnázia na třídě 
Kapitána Jaroše Tereza Dobšovičová sní o tom, že jednou vydá vlastní 
knihu. Živit se psaním však neplánuje.

Její osmistránková vítězná povídka je o  muži, který hledá holu-
bí dům. „Hlavní postava potkává staršího muže a společně se vyda-
jí hledat holubí dům. Ten později také najdou. Celá povídka končí 
pohřbem,“ vypráví. Téma smrti považuje za zajímavé. „Nedokážu se 
smířit s jakoukoli smrtí. Není to pro mě vyloženě smutné téma, spíš 
nepřekonatelné,“ zamýšlí se výherkyně.

K napsání povídky ji dál inspirovalo i její rodné město. „V Brně 
potkávám denně mnoho holubů. Jednou jsem šla ze školy a všimla si, 
že na budově Ústavního soudu jich sedí spousta,“ vysvětluje studentka.

Skrytá paměť Moravy není jediná soutěž, ve které příležitostná au-
torka uspěla. „Zúčastnila jsem se asi šesti dalších,“ odhaduje Dobšo-
vičová. Nejšťastnější je z  výhry v  soutěži Pana Nakladatele. „Mou 
povídku společně s dalšími vítěznými otiskli v knize Kafe v pět. Tu 
teď na straně třicet otevírám pokaždé, když navštívím knihkupectví,“ 
směje se.

Ačkoli má do literárního světa dobře našlápnuto, živit se jako spi-
sovatelka neplánuje. „Chci učit češtinu a zeměpis, nejlépe na našem 
gymnáziu,“ přeje si. Psaní se ale nevzdá. „Jednou snad vydám vlastní 
knihu, těšilo by mě, kdyby ji lidé četli,“ svěřuje se dívka.
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Rozhovor s Terezou ve studentském časopise Ježíšek to není
V	březnovém	čísle	jsme	si	vzali	na	paškál	osobu,	bez	níž	by	nový	

Ježíšek	nemohl	fungovat.	Nejen	naše	báječná	šéfredaktorka,	ale	i	vý-
borná pisatelka Terka Dobšovičová	z	2.D,	si	může	na	listinu	úspěchů	
připsat	něco,	o	čem	sní	většina	mladých	nadaných	pisálků.	Její	povíd-
ka byla otisknuta v publikaci Kafe v pět,	která	je	dostupná	na	pultech	
knihkupectví. A Terka píše dál.

Jak jsi objevila svou vášeň ke psaní? Vedl tě k tomu někdo, nebo to 
byla čistě tvoje iniciativa?
Bylo	to	čistě	z	mé	hlavy.	První	povídku	jsem	napsala	v	druhé	třídě	
pro	babičku	k	narozeninám	a	následovala	druhá	pro	dědu.	Jedna	byla	
pohádka	o	sedmimílových	botách,	ovšem	obměněná	všeobecně	známá	
verze.	Ta	druhá	byla	o	malých	medvědech;	ti	bílí	nesměli	jít	do	školy,	
protože	byli	jiní.	Na	konci	je	ale	krásné	poučení,	že	bychom	neměli	lidi	
(medvědy)	soudit	podle	toho,	jak	vypadají,	ale	podle	toho,	jací	jsou.

Který žánr nebo žánry píšeš nejraději, a proč zrovna ty?
Nemyslím	si,	že	by	se	mé	psaní	dalo	připodobnit	k	nějakému	žánru.	
Vždycky	píšu	o	lidech	a	snad	kromě	dvou	povídek	vždy	o	současnosti.	
Někdy	je	to	ale	o	úpadku	lidstva	a	o	špatných	vlastnostech	lidí,	jindy	
je	to	naopak	něco	odlehčenějšího.
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Je naopak nějaký, který ti dělá problém?
Netroufám	si	na	sci-fi,	protože	na	to	nemám	dostatečné	znalosti.	Ne-
baví	 mě	 fantasy,	 protože	 tam	 nemám	 pevný	 bod,	 kterého	 bych	 se	
mohla	zachytit.

Většina lidí, co píše, taky hodně čte. Patříš k nim? Jaká knížka v tobě 
zanechala nejhlubší dojem?
Čtu	poměrně	hodně,	ale	pomalu.	Velmi	mě	oslovila	kniha	Klub	nena-
pravitelných	optimistů,	je	o	klukovi	dospívajícím	na	přelomu	padesá-
tých	a	šedesátých	let	v	Paříži,	o	alžírské	válce,	o	sporu	v	rodině	kvůli	
rozdělení	na	levici	a	pravici,	o	emigrantech	z	východních	zemí,	také	
tam	vystupuje	Sartre	a	Kessel.	Potom	je	tu	kniha	Den	trifidů,	která	
mě	nezaujala	ani	tak	kvůli	tomu,	že	svět	ovládnou	rostliny,	ale	hlavně	
proto,	 čeho	 jsou	 lidé	 schopni	 ve	 vyhraněné	 situaci.	A	nesmím	 také	
zapomenout	na	knihu	Oskar	a	růžová	paní,	kterou	bude	mít	každý	
přečtenou	během	jednoho	večera	a	která	určitě	stojí	za	to.

Osobně píšu nejčastěji, když ze sebe potřebuju dostat nějaké emoce. To 
jsem schopná propsat třeba celou noc. A naopak někdy vůbec nemůžu 
chytit slinu. Máš to podobně, nebo máš neustále inspiraci a nedělá ti 
problém psát „z placu“?
Popravdě	 jsem	 za	 poslední	 půl	 rok	 napsala	 dvě	 kloudné	 povídky	
a za rok	2014	dohromady	asi	šest.	Nějak	to	vázlo,	ale	teď	mám	ro-
zepsané	rovnou	dvě	a	už	se	zase	začínám	dostávat	do	formy	(ostatně	
jako	každé	jaro).

Protože jsi patřila k vítězům soutěže Pana Nakladatele, máš otisk-
nutou svou povídku v knize Kafe v pět, která je dostupná na pultech 
knihkupectví. Je to tvoje první otisknutá publikace?
Ano,	je.

Jaký to byl pocit, když ti oznámili, že ses umístila a tvoje dílo poputuje 
ke čtenářům v tištěné podobě?
Bylo	 to	1.	 června,	víkend,	 já	 jsem	se	probudila	chvíli	před	desátou	
a ještě	v	posteli	jsem	kontrolovala	na	jejich	facebookových	stránkách	
vítěze.	Vlastně	jsem	to	ani	nečekala,	ale	tak	samozřejmě	tam	pořád	
nějaká	naděje	 zůstávala.	A	moje	 jméno	 tam	 opravdu	 bylo.	 Nejdřív	
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jsem	si	říkala,	že	jsem	asi	na	googlu	přehlédla	nějakou	jmenovkyni,	že	
to	není	možné,	nicméně	přišlo	mi	oznámení	i	na	e-mail	a	to	už	jsem	
vyběhla	z	pokoje	a	vběhla	do	máminy	ložnice,	nehledíc	na	to,	že	ještě	
spí,	a	začala	jsem	křičet,	že	jsem	to	vyhrála.

Pokud se nemýlím, tak se literárních soutěží účastníš poměrně často. 
Umisťuješ se na prvních příčkách pravidelně nebo tohle byla šťastná 
náhoda?
No,	 jestli	 se	účastním	poměrně	často…	Účastnila	 jsem	se	asi	sedmi,	
z toho	ve	třech	jsem	se	umístila	nebo	jsem	dostala	čestné	uznání.

Chtěla bys do budoucna vydat nějakou vlastní novelu nebo román?
Samozřejmě	že	bych	chtěla!	Jen	nejsem	schopná	sepsat	něco	delšího.	
Už	mám	třeba	padesát	normostran,	přečtu	si	to	po	sobě	a	najednou	
se	mi	ten	nápad	nelíbí,	ačkoli	jsem	ho	ještě	před	měsícem	považovala	
za	geniální	 a	převratný.	Ale	v	nakladatelství	mi	bylo	 řečeno,	 že	až	
něco	delšího	napíšu,	mám	jim	to	určitě	poslat	a	uvidí	se.	Momentálně	
to	vidím	maximálně	na	povídkovou	sbírku,	ale	tak	co,	Maupassant	se	
taky	proslavil	povídkami.

Máš i jiné koníčky, než je psaní?
Chodím	 do	 Salesiánského	 střediska,	 jsem	 tam	 takřka	 každý	 den.	
Do kroužků,	ale	taky	jako	animátor,	čili	dobrovolník,	který	pomáhá	
s chodem	 střediska	–	hraju	 s	dětmi	deskové	hry,	 kalčo,	ping-pong,	
ale	taky	pomáhám	s	akcemi.	Je	nás	tam	takhle	přes	šedesát	a	jsem	
hrozně	ráda,	že	tam	můžu	být.	Díky	tomu	jsem	se	konečně	rozhodla,	
že	se	chci	stát	učitelkou.	Protože	těm	dětem	můžu	hodně	dát,	nejenom	
znalosti.	Ostatně	jako	každý	učitel,	kterého	práce	baví.

Teď otázka na tělo. Jsi šéfredaktorka školního časopisu, s jakou vizí 
ses přihlásila do jeho tvorby? Naplnila se? A jsi spokojená se svým 
redakčním týmem?
Za	paní	profesorkou	Markovou	jsem	přišla	zkrátka	s	tím,	že	bych	ráda	
psala	do	školního	časopisu.	Už	jsem	o	tom	přemýšlela	minulý	rok,	ale	
nakonec	jsem	si	řekla,	že	toho	na	mě	stejně	bude	moc,	že	to	nechám	
kdyžtak	na	druhák.	S	žádnou	vizí	 jsem	do	toho	ale	nešla,	 jen	 jsem	
si	představovala,	že	mě	to	bude	bavit,	a	doopravdy	baví.	A	co	se	re-



115

dakčního	týmu	týče	–	většinou	to	jde	jako	po	drátkách	a	myslím,	že	
spolupráce	funguje	dobře,	a	to	i	domluva	se	všemi	učiteli,	na	které	se	
obracíme	s prosbou	o	pomoc	nebo	radou.

V poslední otázce zase odbočím k původnímu tématu. Co bys poradila 
začínajícím pisálkům?
Psát,	psát,	přepisovat	a	znovu	psát.

	 Redakce	školního	časopisu
 Ježíšek to není

Taneční a plesy na našem gymnáziu
Všichni	 studenti	naší	 školy	 se	v 1.	pololetí	2.	 ročníků	zúčastňují	

středoškolských tanečních,	 jejichž	 součástí	 je	 i	 společenská	 výchova.	
Mohou	si	vybrat	z libovolné	taneční	školy	v Brně,	ale	většina	tříd	si	
zpravidla	volí	Taneční	 školu	Starlet	manželů	Buryanových.	Do	této	
taneční	školy	chodí	3	třídy	současných	2.	ročníků	(2.A,	2.B	a	2.C),	
chodily	všechny	třídy	současných	3.	ročníků	a	všechny	třídy	součas-
ných	4.	ročníků.	Některé	třídy	navštěvovaly	dříve	taneční	v Taneční	
škole	Dynamic	(naposledy	v roce	2011).	V letošním	roce	jedna	třída	
(2.D)	navštěvuje	Taneční	studio	Fénix.	Mnozí	studenti	po	absolvování	
základních	tanečních	pokračují	v navazujících	lekcích	–	bronzových,	
stříbrných	a	zlatých	tanečních.	

Protože	 víme,	 že	 taneční	 průprava	 a	 společenská	 výchova	 je	 pro	
mladé	lidi	velmi	důležitou	složkou	jejich	všeobecného	rozvoje,	umož-
ňujeme	všem	studentům	1.	ročníků	zúčastnit	se	v době	maturit,	kdy	
se	studenti	učí	podle	náhradního	rozvrhu,	oficiální	přípravy	na	základ-
ní	taneční,	tzv.	minitanečních.	Již	několik	let	po	sobě	všechny	třídy	1.	
ročníků	navštěvují	tuto	přípravu	v době	vyučování	v Taneční	škole	
Starlet,	po	skončení	lekcí	pak	mají	v rámci	náhradního	rozvrhu	jen	
zkrácené	vyučování.

Vyvrcholením	tanečních	 jsou	prodloužené	v některých	kulturních	
domech	Brna	(převážně	v Kulturním	centru	Babylon)	a	závěrečné	ple-
sy	(v	Boby	centru),	které	navštěvují	i	třídní	profesoři	a	další	vyučující	
naší	školy,	a	tak	mají	možnost	se	seznámit	se	svými	studenty	i	jinak	
než	při	každodenní	výuce	ve	škole.
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Každým	rokem	naše	gymnázium	organizuje	reprezentační ples,	kde	
studenti	uplatní	své	taneční	dovednosti	získané	v taneční	škole.	

Plesy	se	již	více	než	15	let	–	od	roku	1999	konají	tradičně	v hotelu	
Voroněž.	V minulém	století	byly	organizovány	v kulturním	domě	na	
tehdejší	 Marxově	 ulici,	 na	 Stadioně	 Kounicova,	 v  Besedním	 domě	
a  v  Dominiku	 (Dům	 stavbařů).	 Na	 plesech	 se	 vystřídala	 řada	 hu-
debních	skupin	–	AJ	Capella,	SW	Band,	skupina	Las	Vegas,	orchestr	
Ladislava	Kerndla	a	skupina	The	Teachers,	jejíž	jádro	tvoří	vyučující	
našeho	spřáteleného	gymnázia	v	Břeclavi.

Plesy	 jsou	 již	 tradičně	 zahajovány	 slavnostní	 polonézou,	 kterou	
tančí	studenti	4.	ročníků	volitelné	tělesné	výchovy	„sportovní	tanec“	
v choreografii	RNDr.	Pavla	Boucníka.	Po	ní	následuje	sólo	pro	čestné	
hosty,	 kdy	 studenti	 vyzvou	 k  tanci	 členy	 vedení	 školy	 a	 další	 VIP	
osobnosti.

Součástí	plesu	 je	několik	 tanečních	vystoupení,	především	našich	
studentů,	kteří	se	zabývají	nějakou	formou	tance	v tanečních	klubech,	
vystoupení	 našich	 studentek	 –	 roztleskávaček	 „Jaroštěnky“	 –	 a	 vy-
stoupení	taneční	skupiny	Starlet	Brno.

Protože	mnoho	sponzorů	gymnázia	věnuje	bohaté	ceny	do	tomboly,	
je	součástí	plesu	i	její	slosování.	Za	to	patří	všem	našim	sponzorům	
velké	poděkování.

Kromě	 reprezentačních	 plesů	 pořádaných	 gymnáziem	 si	 studenti	
sami	v čele	se	studentským	parlamentem	organizují	také	studentské 
plesy.	Ty	nemají	 tak	dlouholetou	 tradici,	pořádají	 se	 zatím	3	 roky,	
dvakrát	v Kulturním	centru	Babylon	a	jedenkrát	v Kavárně	Savoy.	
Součástí	těchto	plesů	je	šerpování	maturantů.

Jak	to	vypadalo	na	posledním	reprezentačním	plese	gymnázia	v ho-
telu	Voroněž	dne	13.	března	2015,	můžete	shlédnout	na	fotografiích	
na přebalu	této	publikace.

	 RNDr.	Pavel	Boucník
	 zástupce	ředitele
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d) Mezinárodní aktivity

Potřinácté z Brna do Lotrinska a zpět
Ač	se	to	zdá	neuvěřitelné,	je	tady	již	třináctá	sezona	výměny	stu-

dentů	naší	školy	se	studenty	Lycée	Saint-Dominique	v Nancy.
A	tak	zatímco	někteří	odvážní	účastníci	prvního	zájezdu	oslavili	již	

třicítku,	těm	současným	bylo	v době	našeho	průkopnického	objevová-
ní	Nancy	čtyři	či	pět	let,	bezstarostně	chodili	do	školky	a	o	existenci	
nějakého	Nancy	a	Jarošky	neměli	ani	ponětí.

U	zrodu	výměny	stál	francouzský	pan	ředitel	Jean-Pierre	Humbert,	
který	naši	školu	navštívil	v rámci	projektu	Comenius.	Od	té	doby	se	
mnohé	změnilo.	Pan	Humbert	je	na	škole	stále,	původní	organizátor	
výměn	 pan	 Dominique	 Dantand	 rovněž,	 ale	 s  úlevou	 předal	 velení	
své	kolegyni	českého	původu,	profesorce	hudební	výchovy,	paní	Hance	
Eguether.	S oběma	postupně	přijížděli	do	Brna	jejich	kolegové,	dnes	
již	bývalí	profesoři	pánové	Didier	Laurent,	nezapomenutelný	Bernard	
Pilot,	 šarmantní	 profesorka	 španělštiny	 Jacqueline	 Mayance	 a	 nově	
i současná	třídní	třídy	určené	pro	Brno,	paní	Cécile	Miller.	V Nancy	
je	totiž	pro	jednotlivé	výměny	určena	vždy	konkrétní	třída.	Na	nás	
tak	po	celou	dobu	připadá	druhý	ročník	přírodovědného	zaměření.

První	výměna	–	podzim	2003
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Ve	Francii	byla	na	dovolené	či	poznávacím	zájezdu	spousta	našinců,	
ale	málokomu	se	podařilo	stát	se	na	týden	členem	francouzské	rodiny	
a	poznat	běžný	život	Francouzů.	V tom	je	výměnný	pobyt	nenahradi-
telný,	jen	tak	se	dá	zjistit,	co	mají	české	a	francouzské	rodiny	společné	
a	v čem	se	liší.	Typický	Francouz	povětšinou	nespěchá,	nenervuje	se,	
ale	hlavně,	hlavně	dokáže	věnovat	hooodně	dlouhou	dobu	jídlu.	Ne-
přestává	nás	fascinovat,	že	i	ve	školní	jídelně	je	schopen	strávit	klidně	
hodinu	z téměř	dvouhodinové	obědové	přestávky.	A	co	teprve	doma	
při	 společném	 jídle,	 kterému	 často	 předchází	 „apéritif“	 s  drobným	
občerstvením,	následuje	předkrm,	víno,	hlavní	jídlo,	víno,	sýr,	víno,	
dezert,	káva,	čaj…	Klidně	tak	u	stolu	posedíte	čtyři	hodiny	i	déle.	Pak	
se	ale	není	čemu	divit,	že	vyučování	trvá	většinou	do	17.30.	A	to	jsme	
ještě	v	„našem“	lyceu	měli	štěstí,	že	před	pár	lety	zrušili	vyučování	
v  sobotu	 dopoledne!	 Ale	 zase	 mají	 vždy	 zhruba	 po	 šesti	 týdnech	
dvoutýdenní	prázdniny:	na	Dušičky	podzimní,	na	konci	roku	vánoční,	
v únoru	zimní,	na	jaře	velikonoční…

Během	našich	pobytů	jsme	poznali	téměř	všechna	muzea	v Nancy,	
např.	Musée	lorrain,	Musée	des	Beaux-Arts,	Musée	de	ľÉcole	de	Nan-
cy,	Musée	de	ľHistoire	de	fer,	Aquarium,	ale	nejenom	je.	Několikrát	

Třináctá	výměna	-	podzim	2015
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jsme	 navštívili	 pohoří	 Vogézy,	 bojiště	 u	 Verdunu,	 rodiště	 Johanky	
z Arku	v Domrémy,	římský	amfiteátr	v Grand,	Muzeum	houslařství	
v Mirecourtu,	místní	sklárny,	čokoládovny	i	regionální	výrobnu	uze-
nin.	Dvakrát	jsme	byli	v Paříži,	několikrát	v Metách,	ve	Štrasburku	
a	letos	na	jaře	jsme	již	podruhé	vyjeli	i	mimo	Francii,	k Soudnímu	
dvoru	Evropské	unie	do	Lucemburku.

Zkrátka,	dá	se	říct,	že	každá	skupina	studentů	si	právě	ze	své	výmě-
ny	odnesla	nezapomenutelné	zážitky.	A	určitě	byly	výměnné	pobyty	
přínosné	i	pro	naše	francouzské	přátele,	byť	by	to	bylo	jen	kvůli	zjiš-
tění,	že	na	české	hranice	je	to	z Nancy	necelých	600	kilometrů	a	že	se	
opravdu	nemusí	trmácet	až	k Jadranu	či	předaleko	na	východ,	jak	si	
v počátcích	našeho	přátelství	někteří	doopravdy	mysleli.

PhDr.	Jitka	Řihánková

Za poznáním španělských velkoměst
V	posledním	červnovém	týdnu	navštívila	skupina	9	studentů	naší	

školy	 v	 doprovodu	 svých	 vyučujících	 dvě	 největší	 španělská	 města	
Madrid	a	Barcelonu.	Po	příletu	do	metropole	Španělska	jsme	začali	
s poznáváním	její	bohaté	historie	a	kultury.	Navštívili	 jsme	několik	
muzeí	a	galerií	a	na	vlastní	oči	jsme	mohli	obdivovat	mistrovská	díla	
světově	proslulých	umělců,	ať	už	ve	státních	sbírkách	Museo	del	Prado	
a	Museo	Reina	Sofía,	nebo	v soukromých	expozicích	Museo	Thyssen-
-Bornemisza	a	Museo	Cerralbo.	Prošli	jsme	se	místy,	kde	se	po	staletí	
mohli	pohybovat	pouze	příslušníci	šlechty	a	významné	státnické	ná-
vštěvy.	V	královském	paláci	v centru	Madridu	jsme	mj.	viděli	i doku-
menty,	jejichž	podpisem	se	stal	Filip	VI.	v	červnu	2014	hlavou	státu,	
a	v La Granja	de	San	Ildefonso	 jsme	navštívili	někdejší	 letní	sídlo	
královského	dvora.	Kromě	velkoměst	jsme	si	udělali	také	výlet	do Se-
govie,	kde	jsme	si	mohli	prohlédnout	např.	římský	akvadukt	a stře-
dověké	uličky.	Během	pobytu	jsme	ochutnali	různé	typické	španělské	
speciality	v místních	bar de tapas,	kde	se	k	nápojům	obvykle	konzu-
mují	i	různé	drobné	chuťovky,	a	také	jsme	společně	zavítali	do tradič-
ní churreríe,	kde	jsme	si	pochutnali	na	sladkých	smažených	churros 
s	čokoládou.	Pro	odpočinek	po	náročném	poznávacím	programu	jsme	
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zvolili	uklidňující	zeleň	parků	Casa	de	Campo,	Retiro	a Capricho,	kde	
relaxují	také	místní	obyvatelé.

Po	nočním	přejezdu	autobusem	do	hlavního	města	Katalánska	nás	
čekalo	poznávání	krás	Barcelony.	Prošli	jsme	si	staré	srdce	města,	Go-
tickou	čtvrť,	a	byli	jsme	také	okouzleni	originalitou	a	hravostí	moderní	
architektury	v podání	Antoni	Gaudího	a	jeho	stále	ještě	nedokončené-
ho	chrámu	Sagrada	Familia,	stejně	jako	mozaikami	trencadís	v parku	
Güell.	Také	v	Barceloně	jsme	zavítali	do	muzea,	konkrétně	do	Museu	
Nacional	d’Art	de	Catalunya,	které	vyniká	svojí	sbírkou	románského	
umění,	 ale	 vystavuje	 i	 díla	 z  pozdějších	 uměleckých	 směrů	 včetně	
těch,	jejichž	autory	jsou	Gaudí,	Picasso,	Miró.	Využili	jsme	i	toho,	že	
Barcelona	leží	na	pobřeží,	a	osvěžili	se	ve	Středozemním	moři.

Doufáme,	že	tato	cesta	povzbudí	studenty,	kteří	se	již	začali	špa-
nělštině	věnovat	a	mohli	své	znalosti	využít	v	praxi,	k dalšímu	stu-
diu	a	všechny	účastníky	k dalšímu	poznávání	rozmanitostí	španělské	
kultury.

Mgr.	Karla	Vomelová
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Ermitáž, koupání v Baltu i jaderná elektrárna
Málokomu	se	poštěstí,	aby	se	mohl	podívat	v	přísně	střežené	jader-

né	elektrárně	v	Rusku	přímo	k	reaktoru.	Účastníci	v	pořadí	třetí	vý-
měny	s	městem	Sosnovyj	Bor	tuto	příležitost	letos	dostali.	Elektrárna	
ovšem	nebyla	to	jediné,	co	jsme	navštívili.

Uprostřed	srpna	se	devět	ruštinářů	z	Jarošky	ocitlo	v	ruských	rodi-
nách	a	museli	si	sami	poradit.	Většina	z	nich	měla	za	sebou	pouhé	dva	
roky	výuky	ruštiny,	ale	přece	se	s	domácími	domluvili.	Vůbec	poprvé	
naši	žáci	absolvovali	na	místě	i	třídenní	výuku	ruštiny,	i	ta	snad	při-
spěla	ke	zlepšení	jejich	dovedností.

Sosnovyj	Bor,	s	jehož	8.	lyceem	máme	jazykovou	výměnu,	je	klasic-
ké	sídlištní	město	z	80.	let.	Tak	jako	v	něm	se	žije	prakticky	v	celém	
Rusku.	Výhodou	Sosnového	Boru	je	ovšem	blízkost	„severní	stolici“	
Ruska	–	Petrohradu.	„Benátky	severu“	naši	žáci	navštívili	jednak	se	
svými	ruskými	přáteli,	a	jednak	také	hromadně.

Za	 dva	 dny	 strávené	 v	 Petrohradě	 jsme	 stačili	 projít	 památky	
na  Něvském	 prospektu,	 plout	 po	 zdejších	 kanálech	 na	 výletní	 lodi	
a navštívit	největší	 světovou	galerii	Ermitáž	na	Palácovém	náměstí.	
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Mimochodem,	 slovo	 ermitáž	 původně	 znamenalo	 osamocení,	 místo	
klidu.	Dnešní	bludiště	plné	soch	a	obrazů	však	v	létě	přímo	praská	
ve	 švech.	 Odvážnější	 studenti	 po	 půlnoci	 vyrazili	 z	 hostelu,	 aby	 si	
nenechali	ujít	unikátní	podívanou	–	otevírání	mostů	na	Něvě.	První,	
Palácový	most,	otevírá	svá	ramena	pro	velké	lodě	v	půl	druhé	ráno!

Největším	tahákem	Sosnového	Boru	pro	naše	studenty	byla	bezpo-
chyby	návštěva	tamní	Leningradské	atomové	elektrárny	–	LAES.	Její	
historie	je	úzce	spjata	s	elektrárnou	černobylskou.	Při	tragické	havárii	
roku	1986	dokonce	tisíce	zaměstnanců	LAES	pomáhaly	likvidovat	ná-
sledky.	Stovky	techniků	na	místě	položily	život,	jak	připomíná	památ-
ník	v	centru	města.	První,	nejstarší	blok	LAES	z	roku	1972,	již	příští	
rok	ukončí	provoz	a	 stane	 se	muzeem	 jaderné	energie.	My	 jsme	 jej	
mohli	navštívit	ještě	„za	pochodu“.	Naši	studenti	si	mohli	prohlédnout	
řídicí	 středisko,	obří	 turbíny	v	hale	o	velikosti	několika	 fotbalových	
hřišť,	ale	také	se	podívali	přímo	k	nejstaršímu	reaktoru.

Velkou	 radost	 jistě	 účastníkům	 výměny	 udělalo	 srpnové	 poča-
sí	v Rusku.	Bylo	tak	teplo,	že	si	 snad	nikdo	nenechal	ujít	koupání	
v Baltském	moři.	Městská	pláž	v	Sosnovém	Boru	k	němu	přímo	vy-
bízela.
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Delegace	 ruských	 studentů	 a	 pedagogů	 8.	 lycea	 u	 nás	 přebývala	
na začátku	září.	Kromě	prohlídek	Brna	i	naší	školy	Rusové	absolvovali	
také	výlety	do	Prahy,	na	Macochu	či	Veveří.

Vůbec	poprvé	jsme	také	otestovali	fyzičku	našich	východních	přátel	
a	vzali	jsme	je	na	pěší	výlet	z	Valtic	do	Lednice.	Poprvé	také	student-
ské	páry	vytvářely	cizojazyčný	projekt.	Jak	se	žije	u	nás	a	v Rusku,	
studenti	 srovnávali	ve	svých	anglických	prezentacích.	Pomáhala	 jim	
americká	 lektorka	Sabrina	Hadsell	z	 jazykového	centra	Maják.	Dal-
ší,	 v	 pořadí	 již	 čtvrtá	 výměna	 s	 tímto	 lyceem	 je	 zatím	 plánována	
na jaro–léto	2016.	Studium	ruštiny	a	výborné	známky	jsou	nezbytnou	
podmínkou	účasti.

	 Mgr.	Michal	Horák
	 učitel	ruštiny

Studentská výměna s Edith-Stein-Schule Darmstadt
Jak	 se	 chodí	do	 školy	v Česku	a	 jak	v Německu?	Jsou	 si	 školy	

v  obou	 zemích	 podobné	 anebo	 navzdory	 zeměpisné	 blízkosti	 spíše	
odlišné?	A	co	se	kdo	kdy	učí	a	jak?	A	jak	to	vlastně	vypadalo	ve	ško-
lách,	do	kterých	chodili	naši	praprarodiče?	Toto	jsou	některé	z otá-
zek,	na které	se	pokoušeli	najít	odpovědi	studenti	Jarošky	a	Edith-
-Stein-Schule	v Darmstadtu	v rámci	letošního	výměnného	pobytu.

Jarní	 část	 výměny	 se	 konala	 tradičně	 v  Německu.	 Hlavním	 bo-
dem	programu	byla	návštěva	Muzea	dějin	školství	v	bavorském Lohru	
nad Mohanem,	které	nabízí	neuvěřitelných	3000	exponátů	ze 17.	–	20.	
století,	 včetně	 dvou	 kompletně	 vybavených	 tříd,	 kabinetu	 a	 učitel-
ského	 bytu.	 Studenti	 na	 vlastní	 kůži	 zažili	 vyučování	 na	 vesnické	
malotřídce	vilémovského	Německa.	Naučili	se	psát	německým	kuren-
tem	na	břidličnou	tabulku	a	zkusili,	jaké	to	asi	bylo	dostat	rákoskou	
přes ruku	anebo	klečet	na	ostrém	polínku	v koutě.	V muzeu,	které	se	
specializuje	na	školství	totalitních	režimů,	jsme	si	pak	prohlédli	i	třídu	
z období	Třetí	říše	a	spoustu	exponátů	z doby	Německé	demokratické	
republiky.	V podzimní	části	výměny	se	studenti	zúčastnili	výukového	
programu	v Muzeu	Komenského	v Přerově.	Postupně	prošli	školními	
třídami	ze	17.	století,	z konce	19.	století	a	z 20.	i	50.	let	století	mi-
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nulého.	Zkusili	si	číst	na	rychlost	(např.	žák	8.	třídy	prvorepublikové	
měšťanky	měl	dokázat	přečíst	140	slov	neznámého	textu	za	minutu)	
anebo	hodinu	krasopisu.	A	víte,	že	až	do	roku	1953	bylo	posledním	
písmenem	české	abecedy	písmeno	x?

Dotazníkovou	akcí	v ulicích	obou	měst,	hospitacemi	v hodinách,	
rozhovory	se	svými	partnery	či	vlastním	hledáním	dat	na	internetu	se	
studenti	snažili	najít	a	pojmenovat	věci,	které	jsou	středním	školám	
obou	zemí	společné	a	které	zase	rozdílné.	A	výsledky?	České	studenty	
nejvíce	překvapilo,	že	němečtí	gymnazisté	mají	větší	volnost	ve	výběru	
předmětů,	kterými	se	chtějí	ve	škole	zabývat	a	že	se	nemusí	ve	škole	
přezouvat.	Na	německých	školách	neexistují	nehlášené	písemky	a	pře-
padové	testy	či	ústní	zkoušení,	ale	zkouší	se	pouze	písemně,	několikrát	
za	pololetí	v předem	ohlášených	termínech.	Němečtí	studenti	ocenili	
centrálně	 řízené	 školství	v České	 republice	 (na	 rozdíl	 od	SRN,	kde	
má	každá	spolková	země	svůj	vlastní	školský	systém),	které	umožňuje	
studentům	přecházet	bez	větších	problémů	z	jedné	školy	na	druhou.	
A	co	je	stejné?	Třeba	délka	prázdnin.	Ačkoli	jsou	prázdniny	rozloženy	
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v kalendářním	roce	v každé	zemi	trochu	jinak,	jejich	celková	délka	je	
skoro	13	týdnů.

Studenti	naší	školy	opět	prokázali,	že	jsou	velmi	dobře	vybaveni	ja-
zykově	i	komunikačně	a	úspěšně	zvládnou	řešit	poměrně	složité	úkoly	
v rámci	skupinové	práce.	Na	závěrečné	projektové	prezentaci	dokázali	
všichni	představit	svou	práci	v německém	jazyce.

Děkujeme	všem	kolegyním	a	kolegům,	kteří	se	na	přípravě	výměny	
podíleli,	 vedení	 školy	 za	 pochopení	 a	 podporu	 a	 Česko-německému	
fondu	budoucnosti	za	finanční	příspěvek.

	 Mgr.	Pavel	Novák
	 za	tým	česko-německé	výměny

O naší mnohaleté výměně se South Kent School 
v americkém Connecticutu

Začalo	to	celkem	nevinně	už	v roce	2008.	Tehdy	nás	oslovil	pan	
Hrdina,	jehož	syn	na	této	soukromé	a	na	sport	hodně	zaměřené	škole	
studoval.	Pan	Hrdina	tehdy	hledal	mezi	brněnskými	středními	školami	
možné	partnery,	kteří	by	se	chtěli	podílet	na	různých	formách	spolu-
práce	s touto	americkou	školou.	Uplynula	už	hezká	řádka	let,	dnes	je	
už	situace	jiná:	syn	pana	Hrdiny,	Standa,	vystudoval	v Americe	a	je	
učitelem	i	aktivním	trenérem	v SKS	a	my	máme	za	sebou	již	několi-
káté	kolo	dvouletých	výměnných	cyklů	s SKS.	Do	výměnných	cyklů	
se	již	aktivně	zapojili	různí	vyučující	AJ	i	mnozí	studenti.

O	jaký	projekt	se	vlastně	jedná?
South	Kent	School	 je	privátní,	 chlapecká	a	 internátní	 škola,	kte-

rá	má	své	curriculum,	osobité	metody	i	morální	krédo.	Je	umístěna	
na	rozlehlém	pozemku	poblíž	městečka	Kent,	v oblasti	zvané	Nová	
Anglie,	 jež	 má	 silné	 vazby	 na	 Evropu.	 Polohou	 i	 klimatem	 zhruba	
odpovídá	naší	zeměpisné	šířce	a	ráz	tamější	krajiny	je	mnohdy	svou	
atmosférou	podobný	naší	Vysočině.

Škola	má	přibližně	180	studentů	z různých	koutů	světa,	asi	50	uči-
telů,	efektivní	management,	zdravotní	i	hospodářské	zázemí.

Naše	spolupráce	a	výměnné	cykly	fungují	tak,	že	v sudé	roky	na-
vštíví	americkou	školu	skupina	studentů	z Brna	(cca	deset	studentů	
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se	dvěma	pedagogy)	a	v liché	roky	naopak	vítáme	americkou	návštěvu	
u nás,	a	to	přímo	v našich	rodinách.

Život	v americké	soukromé	„boarding	school“	(internátní	škole)	lze	
připodobnit	k životu	v	„komunitě“,	způsobu	poměrně	častém	v ame-
rické	společnosti.	Zdejší	komunita	je	vlastně	jednou	velkou	rodinou,	
což	má	své	zákonitosti	i	pravidla,	jež	musí	ti,	kdo	chtějí	součástí	ko-
munity	být,	respektovat.	Odměnou	jsou	pak	srdečné	a	nadstandardní	
vztahy	a	také	pocit	sounáležitosti	a	ochrany.	Tento	pocit	bezpečí	jsem	
zažívala	vždy	i	 já,	kdykoli	 jsem	se	na	území	(a	v ochranné	náruči)	
SKS	se	svými	studenty	ocitla.

Ale	bylo	toho	ještě	mnohem	více:	nevšední	zážitky,	návštěvy	New	
Yorku,	 Bostonu	 i	 jiných	 měst,	 kuriozit	 v  Litchfield	 county,	 přírod-
ních	muzeí	 i	parků	v SKS.	V neposlední	 řadě	 také	výuka	a	 různé	
prezentace	ve	škole,	netradiční	metody,	volnočasové	aktivity	ve	škole	
(např.	„simulated	combat	fighting“	–	tedy	simulované	bojové	umění,	
v našem	případě	to	byl	souboj	s	meči),	vše,	co	se	tak	diametrálně	liší	
od	věcí,	na	něž	jsme	v naší	škole	tradičně	zvyklí.	Vrcholem	v tomto	
ohledu	je	episkopální	školní	kaple,	sloužící	k výchově	názorové	i	nábo-
ženské	tolerance,	tolik	potřebné	při	internacionálním	složení	studentů.

Teď	se	zbývá	ještě	zeptat,	co	vlastně	nabízíme	americkým	studen-
tům	my?

Díky	 předešlým	 zkušenostem	 konstatuji,	 že	 toho	 zdaleka	 nebylo	
málo.	Především	vřelé	přijetí	v českých	rodinách	a	také	ochotu	na-
bídnout	otevřenou	náruč.	Snahu	pečovat	o	studenty	na	každém	kroku	
a ukázat	jim	různé	aspekty	života	v Evropě.	Snahu	ukázat	jim	maleb-
nost	některých	evropských	metropolí,	zejména	Prahy	a	Vídně.	Také	
jim	často	chceme	představit	nějaký	„pořádný“	zámek	anebo	hrad	či	
přírodní	kuriozitu,	např.	jeskyně	Moravského	krasu.	Samozřejmě	ne-
zapomínáme	 na	 prohlídku	 našeho	 rodného	 města	 i	 naší	 školy.	 Vr-
cholem	 pak	 bývá	 forma	 týmové	 spolupráce	 v  některém	 brněnském	
lanovém	centru.

Většinou	je	to	tak,	že	se	maminky	našich	studentů	maximálně	obě-
tují	a	vaří	české	speciality	pro	své	náhradní	„americké	synky“	a	tatín-
kové	či	zletilejší	studenti	ochotně	fungují	jako	odvoz.

(A	tímto	chci	vyjádřit	maximální	vděčnost	a	poděkování	rodičům,	
kteří	se	na	dosavadních	výměnách	podíleli).

Co	říci	na	závěr?
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Myslím,	že	tyto	výměny	jsou	prospěšné	a	přinášejí	studentům	nové	
perspektivy.

A	tak:	pokud	si	chcete	trochu	oťukat	USA	(alespoň	jednu	nepatr-
nou,	nikoliv	ale	nevýznamnou	část),	nebojíte	 se	 „clash	of	 cultures“	
(střetu	kultur)	a	jste	studentem	prvního	či	druhého	ročníku	gymná-
zia,	pojďte	s námi	do	letošního	kola	výměny!

Přeji	vám	jen	ty	nejlepší	zážitky.

	 PhDr.	Alena	Štěpánková
	 Vedoucí	výměn	v letech	2008–2015

Studijní a poznávací pobyt ve Valencii očima studentů
V	 druhé	 polovině	 září	 jsem	 spolu	 s	 dalšími	 studenty	 španělštiny	

a našimi	profesorkami	Janou	Veselou	a	Pilar	Martínez	García	vyrazila	
na	deset	dnů	do	Valencie.	Ta	se	nachází	přibližně	uprostřed	španěl-
ského	východního	pobřeží.	Valencie	je	hlavním	správním	střediskem	
autonomní	oblasti	Comunidad Valenciana	(ve	valencijském	dialektu	
Comunitat Valenciana),	která	leží	jižně	od	Katalánska.	Španělsko	je	
velice	rozmanitou	zemí	a	jednou	zajímavostí	jsou	i	jazyky,	kterými	se	
zde	mluví.	Mezi	čtyři	uznávané	úřední	 jazyky	patří	mimo	klasickou	
španělštinu	 i	 katalánština	 –	 to	 zmiňuji	 proto,	 neboť	 ve	 Valencii	 se	
s katalánštinou	setkáte	na	každém	kroku,	jen	pod	názvem	valenciano. 

Hned	po	příletu	jsme	byli	navštívit	pláž.	Z	centra	města,	kde	jsme	
byli	ubytováni,	to	sem	sice	byl	kus	cesty,	ale	jakmile	člověk	vstoupil	
na	rozehřátý	písek	a	skočil	do	vln	moře,	ihned	se	vrátil	zpět	v	čase	
do letních	prázdnin.

Ubytovaní	jsme	byli	v	hostitelských	rodinách.	Moji	rodinu,	u	které	
jsme	byly	ubytované	 tři,	 tvořila	matka	 s	dcerou,	matka	 fotografka,	
dcera	 baletka,	 které	 žily	 ve	 velice	 pestrém	 bytě	 plném	 barev,	 jenž	
odrážel	zdejší	kulturu.	S	rodinou	jsme	trávily	čas	od	večeře	po	snída-
ni,	po	vyučování	v	jazykové	škole	jsme	sem	přicházely	na	oběd.	Naše	
paní	se	nám	snažila	vařit	typická	valencijská	jídla,	měly	jsme	zde	rýži	
na	několik	způsobů	a	nechyběla	ani	paella,	což	je	dnes	již	celosvětově	
proslulé	jídlo,	které	má	svůj	původ	právě	ve	Valencii.
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Vyučování	probíhalo	v	 jazykové	 škole	 IH	Valencia,	která	byla	 si-
tuovaná	přímo	v	centru.	Zde	 se	odehrávaly	dopolední	bloky	výuky,	
které	byly	doplněné	odpoledním	programem	–	procházkami	po	městě,	
vařením	typické	tortilla de patatas,	lekcí	salsy,	filmovým	večerem,	či	
odpočinkem	na	pláži.

Valencie	zaujala	především	architektonicky.	Nadchl	mě	zdejší	mo-
dernismus,	který	se	tu	prosadil	na	počátku	dvacátého	století.	Během	
pobytu	 jsme	 si	 prošli	 mnoho	 významných	 památek,	 navštívili	 jsme	
Catedral de Valencia	 a	 vystoupali	 na	 její	 věž,	 ze	 které	 byl	 výhled	
na  celou	 Valencii,	 věže	Serrano,	 starobylé	 budovy	 nádraží	 a	 pošty	
a budovu	tržiště	Mercat Central,	kde	člověk	najde	kromě	voňavých	
koutů	s	ovocem	a	zeleninou	i	oddělení	s	mořskými	plody,	masem,	ko-
řením	a	spoustou	dalších	specialit.	Zájemci	se	mohli	vydat	po	stopách	
arte urbano	a	vidět	rozmanitá	graf fiti.	Na	ně	mohl	člověk	narazit	jen	
tak	–	stačilo	nechat	se	unést	rušnými	ulicemi,	jež	střídaly	tiché	uličky,	
které	vás	dokázaly	dovést	na	nejrůznější	zákoutí	a	odhalit	zajímavá	
místa.	

Město protíná zelený pás Jardín del Túria,	kudy	dříve	tekla	řeka.	
Kvůli	povodním	byla	v	minulém	století	odvedena	mimo	město	a	z	její-
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ho	bývalého	koryta	se	stal	park.	Ten	v	jednom	místě,	již	blízko	moře,	
přechází	v	naprosto	ojedinělý	komplex	těch	nejmodernějších	staveb.	
Jeho	 součástí	 je	budova	opery,	muzeum	přírodních	věd,	Hemisferic 
a konečně	Oceanográfico,	podmořský	svět.	Všechny	tyto	budovy	jsou	
spojené	 vodní	 plochou,	 ve	 které	 se	 zrcadlí	 a	 vytváří	 tak	 naprosto	
úchvatné	obrazy.	Na	tomto	úžasném	pozadí	si	někteří	z nás	vyzkou-
šeli	zorbing.	Prohlídkou	tohoto	areálu	jsme	strávili	celý	den,	navštívili	
jsme	Oceanográfico,	kde	jsme	mimo	jiné	zhlédli	představení	s delfíny.

Naše	poznávání	doplnil	výlet	do	Peñíscoly.	Jedná	se	o	městečko,	je-
hož	historické	jádro	je	postaveno	na	skalnatém	poloostrůvku.	Na sa-
mém	vrcholu	 se	vypíná	 starodávný	hrad,	který	v	11.	 století	 sloužil	
jako	sídlo	papeže	Benedikta	XIII.,	známého	jako	Papa Luna.

A	protože	je	pro	Španělsko	typická	láska	k fotbalu,	někteří	z nás	
si	 odskočili	 zafandit	 Valencii	 na	 převeliký	 fotbalový	 stadion	 Nou 
Mestalla,	kde	před	našimi	zraky	a	bouřlivého	fandění	zdolala	Valencie	
Granadu	1:0.

Celkově	nás	zájezd	velice	obohatil	a	posunul	nás	zase	o	krok	dál	
ve znalosti	španělského	jazyka,	kultury	a	historie.

Andrea	Podskalská,	1.A
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5. TEORIE A PRAXE VYUČOVÁNÍ

a) Projekt Podpora přírodovědného a technického 
vzdělávání na středních školách v Jihomoravském kraji
Od	 října	 2013	 do	 konce	 června	 2015	 probíhala	 na	 naší	 škole	 re-

alizace	 projektu	 Podpora	 přírodovědného	 a	 technického	 vzdělávání	
na  středních	 školách	 v  Jihomoravském	 kraji.	 Příjemcem	 projektu,	
který	byl	podpořen	Evropským	sociálním	fondem	a	státním	rozpoč-
tem	ČR,	je	Jihomoravský	kraj	a	naše	škola	do	něj	byla	zapojena	v roli	
jednoho	z	30 partnerů.

Hlavním	 cílem	 projektu	 bylo	 podpořit	 přírodovědné	 a	 technické	
vzdělávání	 na	 středních	 a	 základních	 školách	 a	 rozvíjet	 a	podporo-
vat	spolupráci	středních	a	základních	škol	v oblasti	přírodovědného	
a technického	vzdělávání.	Projektový	záměr,	který	podala	naše	škola,	
byl	zaměřen	na	podporu	manuální	zručnosti	a	dovednosti	při	nároč-
nějších	technických	a	přírodovědných	činnostech,	náplní	aktivit	měl	
umožnit	ověřit	si	teoretické	znalosti	v praxi	a	žákům	základních	škol	
praktickými	cvičeními	přiblížit	probírané	učivo.

V  rámci	 projektu	 připravila	 naše	 škola	 čtyři	 aktivity.	 Aktivity	
Technický a Přírodovědný kroužek	byly	určeny	žákům	kvart	našeho	
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gymnázia,	 volnočasovou	 aktivitu	 Fyzikální kroužek	 si	 mohli	 zvolit	
středoškoláci	 se	 zájmem	o	 fyziku	a	 čtvrtá	aktivita,	Projektové dny,	
byla	 připravena	 pro	 žáky	 partnerských	 základních	 škol.	 Projektové	
dny	pro	žáky	partnerských	základních	škol	byly	tematicky	zaměřeny.	
Projektový	den	na	téma	Voda	byl	určen	pro	žáky	6.	ročníku	základní	
školy,	téma	Vzduch	bylo	náplní	Projektového	dne	žáků	7.	ročníku,	žáci	
8.	ročníku	měli	téma	Projektového	dne	Člověk	a	pro	žáky	9.	ročníku	
byl	přichystán	Projektový	den	na	 téma	Země.	Projektového	dne	 se	
vždy	účastnila	jedna	třída	z daného	ročníku	příslušné	partnerské	ZŠ.	

Naše	škola	spolupracovala	s	těmito	základními	školami:	
	 Základní	škola	Brno,	Bakalovo	nábřeží	8
	 Základní	škola	Brno,	Sirotkova	36
	 Základní	škola	Vyškov,	Nádražní	5
	 Základní	škola	Modřice
Do	přípravy	a	realizace	projektových	dnů	byli	také	zapojeni	někteří	

žáci	našeho	gymnázia.
Další	informace	o	tomto	projektu	mohou	zájemci	nalézt	také	na in-

ternetových stránkách
http://www.kr-jihomoravsky.cz/Default.aspx?ID=201999&TypeID=2
http://www.jaroska.cz/taxonomy/term/58.

Věříme,	 že	popsané	projektové	aktivity	podpořily	 zájem	o	příro-
dovědné	a	technické	obory	u všech	skupin	podpořených	osob	nejen	
u našich	žáků,	ale	i	u	budoucích	studentů	středních	škol.	Doufáme,	
že	se	nám	podaří	zkušenosti	získané	díky	završenému	projektu	dále	
využít	k oslovení	a	získání	dalších	zájemců	o	zmíněné	obory.	

Realizace	popsaných	aktivit	bude	nadále	pokračovat	v rámci	udr-
žitelnosti	projektu.

	 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
	 administrátor	projektu

b) Projekt Mluvme spolu – Let‘s speak together
Naše	škola	byla	zapojena	do	grantového	projektu	„Mluvme spolu 

– Let’s speak together“	v operačním	programu	Vzdělávání pro kon-
kurenceschopnost.	Z Evropského	sociálního	fondu	a	ze	státního	roz-
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počtu	České	republiky	jí	na	projekt,	který	probíhal	od	1.	dubna	2009	
do 31.	ledna	2012,	byla	schválena	dotace	o	celkové	výši	6	126	600	Kč.	
V současné	době	až	do	31.	ledna	2017	probíhá	udržitelnost projektu	–	
konají	se	všechny	klíčové	aktivity	jako	v době	trvání	projektu,	ale	již	
bez	finanční	podpory.

Cílem	projektu	je	změnit	pojetí	výuky	cizích	jazyků	ve	škole	–	vedle	
tradiční	výuky	zařadit	i	prvky	činnostní,	komunikativní	a	dovednost-
ní.	K	naplnění	tohoto	cíle	zařazujeme	do	všech	ročníků	moderní	me-
tody	výuky,	které	žáky	více	motivují,	především	e-learning,	a	propo-
jujeme	výuku	cizích	jazyků	s	výukou	ostatních	všeobecně	vzdělávacích	
předmětů.

Výsledky	projektu	slouží	žákům	a	učitelům	školy,	ale	i	pedagogické	
veřejnosti.

Cílovou	skupinou	jsou	tedy:
1.	 studenti	gymnázia,	kteří	v	rámci	projektu	a	v době	udržitelnosti	

absolvují	výuku	cizích	jazyků	s	využitím	moderních,	zábavných	a	
pestrých	metod	výuky	(hlavní	cílová	skupina);

2.	 učitelé	gymnázia,	kteří	v	rámci	projektu	získávají	nové	dovednosti	
a	zkušenosti	potřebné	k	vedení	moderní	výuky	cizích	jazyků;

3.	 učitelská	a	jiná	veřejnost,	která	se	s průběhem,	aktivitami	a	vý-
stupy	projektu	může	seznámit	na	nástěnkách	projektu	v budově	
vyššího	a	nižšího	gymnázia,	a	především	na	internetových	strán-
kách http://www.mluvmespolu.eu/.

Uskutečněné	klíčové	aktivity	projektu	ve	školním	roce	2014/2015:
•	 výuka	cizích	jazyků	s	využitím	e-learningu	je	zařazena	do	výuky	

v  jednom	cizím	 jazyce	ve	všech	 třídách	a	 skupinách	na	vyšším	
i nižším	gymnáziu	každý	týden	v jedné	vyučovací	hodině:

	 	 primy,	sekundy,	tercie,	1.	ročníky,	3.	ročníky	–	anglický	jazyk
	 	 kvarty,	2.	ročníky,	4.	ročníky	–	druhý	cizí	jazyk;
•	 na	 počátku	 školního	 roku	 probíhají	 intenzivní	 jazykové	 kurzy:	

pro	1.	ročníky	v	 loňském	školním	roce	2.–3.	9.	2014,	v letošním	
2.–3.	9.	2015,	pro	primy	loni	3.–5.	9.	2014,	letos	2.–4.	9.	2015;

•	 uskutečňují	se	výměnné	pobyty	našich	a	zahraničních	studentů:
	 SRN	–	Darmstadt:
	 	 26.	9.–4.	10.	2014	(pobyt	německé	delegace	v Brně)
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	 	 28.	4.–6.	5.	2015	(pobyt	naší	delegace	v Německu)
	 	 26.	9.–4.	10.	2015	(pobyt	německé	delegace	v Brně)
	 Francie	–	Nancy:
	 	 22.	9.–28.	9.	2014	(pobyt	francouzské	delegace	v Brně)
	 	 25.	3.–2.	4.	2015	(pobyt	naší	delegace	ve	Francii)
	 	 5.	10.–11.	10.	2015	(pobyt	francouzské	delegace	v Brně)
	 USA	–	Connecticut:
	 	 18.	4.–26.	4.	2015	(pobyt	americké	delegace	v Brně)
	 Rusko	–	Petrohrad:
	 	 13.	8.–21.	8.	2015	(pobyt	naší	delegace	v Rusku)
	 	 5.	9.–13.	9.	2015	(pobyt	ruské	delegace	v Brně);
•	 studenti	 pracují	 v	 mezinárodních	 týmech	 (s	 Němci,	 Francouzy,	

Američany	a	Rusy)	na	projektech	zabývajících	se	srovnáním	živo-
ta	v	ČR	s	životem	v	zemích	partnerských	škol;

•	 na	projektech	„Učíme se navzájem“,	zahrnujících	všeobecně	vzdě-
lávací	předměty	a	anglický	jazyk,	pracují	všichni	studenti	3.	roč-
níků;

•	 studenti	nižšího	gymnázia	dlouhodobě	soutěží	v motivační	jazyko-
vé	soutěži	Hra gangů;

•	 studenti	vyššího	gymnázia	jsou	v	nepovinných	předmětech	Ang-
lický jazyk pro pokročilé	připravováni	k	mezinárodním	jazykovým	
zkouškám	z anglického	jazyka;

•	 na projektových	dnech	vyššího	gymnázia	jsou	prezentovány	jed-
notlivé	 mezinárodní	 projekty,	 projekty	 „Učíme se navzájem“ 
(9.	4.,	10.	4.	2015)	a	na	projektových	dnech	nižšího	gymnázia	vr-
cholí	soutěž	Hra gangů	(25.	6.,	26.	6.	2015);

•	 prostřednictvím	dne	otevřených	dveří	Open Gates	je	o	projektu	a	
jeho	výsledcích	informována	široká	veřejnost	(13.	1.	2015).

Vedle	hlavního	přínosu	projektu	–	 zlepšení	 znalosti	 cizích	 jazyků	
–	přináší	projekt	pro	hlavní	cílovou	skupinu	řadu	dalších	pozitivních	
změn.	Projekt	je	zaměřen	na	posílení	znalostí,	dovedností	a	klíčových	
kompetencí	–	zejména	kompetence	komunikativní	a	sociální,	kompe-
tence	k učení	a	k	řešení	problémů.	Ty	jsou	nezbytné	pro	plnohodnot-
ný	 život	 v	 dnešní	 stále	 se	 dynamizující	 společnosti.	 Projekt	 rovněž	
podporuje	samostatné	myšlení	studentů,	rozvoj	tvořivé	práce	a	týmo-
vé	spolupráce.	Zároveň	nabízí	jedinečnou	příležitost,	jak	zlepšit	jejich	
ICT	dovednosti	a	znalosti.	Velmi	cennou	zkušenost	rovněž	představu-
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jí	možnost	spolupráce	v	mezinárodním	týmu,	poznání	 jiných	kultur	
a navázané	zahraniční	kontakty.

Projekt	řídí	a	organizuje	projektový tým	ve	složení:
•	 koordinátor	RNDr.	Pavel	Boucník
•	 odborný	konzultant	RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.
•	 administrátor	Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
•	 IT	specialisté	Mgr.	Marek	Blaha,	Mgr.	Pavel	Krejčí
•	 koordinátor	na	nižším	gymnáziu	PhDr.	Hana	Talhoferová
•	 odborní	garanti	projektu:

	 PhDr.	Alena	Štěpánková	(A,	Š)
	 PhDr.	Martina	Literáková	(N)
	 PhDr.	Barbora	Markvartová	(Fr,	R)

Na	projektu	pracují	všichni	vyučující	cizích	jazyků	a	vyučující	vše-
obecně	vzdělávacích	předmětů	ve	3.	ročnících.

	 RNDr.	Pavel	Boucník
	 zástupce	ředitele	gymnázia

c) Projekt „Věda do škol a školáci do vědy“
Studenti	se	zájmem	o	budoucí	studium	medicíny	měli	v	letošním	

školním	roce	vynikající	příležitost	účastnit	se	projektu	Fakultní	ne-
mocnice	u	sv.	Anny	a	ICRC	Věda	do	škol	a	školáci	do	vědy:	Systema-
tická	příprava	k	excelenci	ve	vědě,	výzkumu	a	vzdělávání,	registrační	
číslo:	CZ.1.07/2.3.00/45.0044	(zkráceně	SOVA).

Sedm	studentů	2.	a	3.	ročníků	spolupracovalo	od	září	2014	do	dub-
na	 2015	 s	 různými	 výzkumnými	 a	 vývojovými	 institucemi	 a	 jejich	
pracovníky	 v	 ČR	 i	 USA.	 Naučili	 se	 vypracovat	 výzkumný	 projekt,	
výzkumnou	práci	provést	a	na	závěr	sepsat	odborný	článek	v	angličti-
ně.	Vyvrcholením	desetiměsíční	práce	byla	soutěž	v	prezentaci	těchto	
prací,	která	se	konala	dne	24.	května	2015	na	workshopu	Akademie	
ICRC.	Celá	konference	probíhala	v	angličtině,	a	tak	naši	studenti	jistě	
zúročili	zkušenost	z	prezentace	v	projektu	„Mluvme	spolu“.	V	těžké	
konkurenci	dalších	středních	škol	skvěle	obstáli	a	řada	z	nich	získala	
ocenění	–	ze	šesti	udílených	cen	jich	vydobyli	celkem	pět.
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Projektu	se	zúčastnili	následující	studenti	a	jejich	práce:
Martin	 Ambroz:	Modern approaches to treatment of Parkinson‘s 

disease: stimulated areas and their ef ficiency
Jegor	Baboša:	Quality of life after repair of transposition of great 

arteries,	cena:	The	Best	Clinical	Research
Han	Thuy	Trang:	Lyme neuroborreliosis. Epidemiology, diagnosis 

and treatment 
Zuzana	 Kuchařová:	Physiological factors associated with physical 

performance in young sportsman,	cena:	The	Best	Physiology	Project	
Eva	Opatřilová:	Simulation of transport of acetaminophen, acetyl-

salicylic acid and diclofenac sodium through oral mucosa,	cena:	The	
Most	Original	Research	

Martina	Reissnerová:	Epicardial adipose tissue as a source of infla-
mmatory mediators,	cena:	The	Best	Presentation	

Veronika	Valouchová:	The role of HMGB proteins on the differen-
tiation of human embryonic stem cells into neuroectoderm,	cena:	The	
Best	Basic	Science	Project	

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D..

Někteří	ze	studentů,	kteří	se	zúčastnili	projektu.	Zleva:	Zuzana	Kuchařová	(2.A), 
Veronika	Valouchová	(2.C),	Han	Thuy	Trang	(2.B),	Martina	Reissnerová	(3.B) 

a	Martin	Ambroz	(3.B)
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Někteří	 z  našich	 studentů	 také	 navštívili	 MAYO	 Clinic	 v  USA.	
Dojmy	z návštěvy	přiblížila	jedna	z nich	–	Eva	Opatřilová	(3.C).

Začalo to jako další normální zářijový den ve škole. Pokud se ne-
pletu, právě probíhala hodina chemie a naše profesorka nám říkala 
o novém projektu s Nemocnicí u sv. Anny. To, co ale skutečně upou-
talo moji pozornost, byla věta: „Součástí je i možnost hrazené studij-
ní stáže v USA.“ A tak jsem si řekla, že to zkusím, už jenom kvůli 
té Americe. Prvním úkolem bylo napsat motivační dopis životopisu 
a také popsat témat našeho vědeckého bádání, a to celé v angličtině. 
Následovalo pár setkání s  medicínskými přednáškami a ujasněním 
náplně projektu. Nejtěžší bylo asi vybrat předmět našeho výzkumu. 
Já jsem si vybrala práci, jejíž název zní: Simulation of transport of 
acetaminophen, acetylsalicylic acid and diclofenac sodium through the 
oral mucosa. Obsah asi není na prvním místě – důležité je, že jsem 
se naučila, jak se provádí vědecký výzkum, práce v laboratoři a jak se 
správně píše v angličtině vědecký článek, který se publikuje v renomo-
vaných vědeckých časopisech. Na celý projekt jsme měli čas od října do 
května, kdy jsme práce prezentovali v angličtině před odbornou komisí, 
složené především z Američanů. Během roku také probíhaly vzdělávací 
workshopy. Nejlepší byl asi víkendový seminář s úžasnou lektorkou 
o vytváření a přednesu prezentací.

A teď se konečně dostávám k tomu nejlepšímu, zasloužené odměně, 
k hrazenému pobytu v USA. První čtyři dny jsme strávili v Chica-
gu. Navštívili jsme muzea, univerzity a symposium lékařských oborů 
(něco jako náš Gaudeamus). Nechyběly ani pořádné nákupy, procházky 
centrem Chicaga, kolem Michiganského jezera a výstup na nejvyšší 
budovu. Po Chicagu jsme se přesunuli do Rochesteru, menšího města 
v Minnesotě, kde se nachází největší a nejlepší nemocnice na světě, 
Klinika Mayo, kde se léčí takoví lidé jako Dalajláma nebo Britney 
Spears. Je to i centrum světového lékařského výzkumu. Setkali jsme 
se zde s velmi zajímavými lidmi – výzkumníkem v oblasti epilepsie, 
doktorem z kliniky, českým studentem medicíny a také s Čechem, kte-
rý se v Americe oženil a který nám mohl z první ruky popsat rozdíly 
mezi USA a Českou republikou. Poslední dva dny jsme strávili v hlav-
ním městě Minnesoty Minneapolis, kterému se také přezdívá „Mall of 
America“.
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Na závěr chci říct, že všechno to byla skvělá zkušenost a příležitost, 
dozvěděla jsem se spoustu nových věcí, zlepšila si angličtinu, vystu-
pování před větší skupinou lidí a také se seznámila s jinou kulturou 
a novými lidmi. Chci tímto poděkovat paní profesorce Kubištové, která 
byla organizátorkou tohoto programu na naší škole.

d) Letní soustředění v laboratořích PřF MU
Koncem	srpna	se	nám	podařilo	uspořádat	ve	spolupráci	s Ústavem	

chemie	Přírodovědecké	 fakulty	Masarykovy	univerzity	 letní	 soustře-
dění	pro	nadšené	chemiky.	Akce	se	zúčastnilo	29	studentů	z nižšího	
i vyššího	gymnázia,	kteří	si	o	prázdninách	udělali	čas.	

Pod	vedením	Mgr.	Jaromíra	Literáka,	Ph.D.,	a	Mgr.	Veroniky	Ky-
asové	si	studenti	mohli	v zázemí	vysokoškolské	chemické	laboratoře	
vyzkoušet	izolace	přírodních	látek	z rostlin	a	jejich	analýzu,	i	synté-
zy	různých	sloučenin.	Kromě	syntetické	práce	byla	denně	připravena	
série	demonstračních	pokusů.	Zahráli	 jsme	si	 také	hru	s chemickou	
tematikou,	která	se	odehrávala	v různých	částech	Univerzitního	kam-
pusu.

Letní	soustředění	vzbudilo	pozitivní	ohlas,	studenti	měli	možnost	
vyzkoušet	si	práci	v laboratoři,	viděli	řadu	zajímavých	pokusů,	po-
znali	Univerzitní	kampus	a	ověřili	si	své	vědomosti	nabité	během	stře-
doškolského	studia	v praxi.	Doufáme,	že	bude	možné	akci	zopakovat	
i	v příštím	roce.

Mgr. Veronika Kyasová

Laboratorky pro šílené chemiky 2015
Na	většině	škol	se	žáci	dělí	na	dvě	skupiny.	První	skupina	se	těší	

na	prázdniny	a	na	to,	že	budou	alespoň	ty	dva	měsíce	bez	jakéhokoliv	
učení.	Ti	z druhé	skupiny	jsou	sice	rádi,	že	jsou	prázdniny,	ale	přece	
jen	jim	některé	předměty	trochu	chybí.	Do	té	patří	i	naši	šílení	che-
mici,	 kteří	už	 jednoduše	bez	 chemie	nemohli	 vydržet.	Došlo	 to	 tak	
daleko,	že	se	jich	skoro	třicet	rozhodlo	strávit	tři	dny	prázdnin	labora-
torními	experimenty	v kampusu	Masarykovy	univerzity.	Této	akce	se	
zúčastnili	nejen	žáci	z vyššího	gymnázia,	ale	i	někteří	příznivci	chemie	
z gymnázia	nižšího.
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Každý	 ze	 tří	 dnů	 byl	 rozdělen	 na	 dvě	 části.	 Dopoledne	 jsme	 se	
věnovali	 přípravám	 vybraných	 chemických	 látek,	 pod	 dozorem	 naší	
paní	učitelky	Kyasové	a	pana	doktora	Jaromíra	Literáka	z Masary-
kovy	univerzity.	Na	zadaných	úkolech	jsme	pracovali	ve	dvou	až	čtyř-
členných	skupinách.	Výsledkem	syntéz	byl	pokaždé	originální	vzorek	
látky,	který	jsme	si	potom	mohli	odnést	domů.	Zjistili	jsme,	jak	syn-
tetizovat	rumové	a	banánové	aroma,	nebo	třeba	vyrobit	paracetamol,	
který	je	účinnou	látkou	v paralenu,	léku	na	tišení	horečky.

Druhá	část	dne	byla	věnována	pokusům.	Viděli	jsme	spoustu	věcí,	
o kterých	mnozí	z nás	dosud	jen	slyšeli	nebo	četli.	Mohli	jsme	si	po-
hrát	s kapalným	dusíkem,	obarvit	si	ponožky	indigem,	zapalovat	me-
thanové	bubliny	nebo	pozorovat	polární	záři	v laboratorním	měřítku.

Jedinou	 výjimkou	 v  tomto	 rozdělení	 dnů	 byla	 středa.	 Tehdy	
pro nás	pan	doktor	Literák	a	paní	učitelka	Kyasová	připravili	napros-
to	skvělou	chemickou	hru,	která	probíhala	na	všech	částech	kampusu.	
Hra	 byla	 jednoduchá,	 ale	 přitom	 namáhavá	 na	 přemýšlení:	 úkolem	
bylo	na	základě	několika	malých	indicií	uhodnout	určitou	chemickou	
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látku.	Všichni	jsme	se	shodli	na	tom,	že	byla	zkrátka	geniální,	a	zcela	
nás pohltila.

Ale	co	vám	budu	povídat.	Odcházeli	jsme	s modrými	ponožkami,	
spoustou	zážitků,	znalostí	a	zkušeností.	Tak	příští	rok	snad	zase!

	 Daniela	Krásenská,	1.B
	 a	Martin	Bartoš,	4.ag

e) Soustředění zájemců o matematiku a fyziku
Jako	každoročně	se	i	letos	v červnu	uskutečnilo	soustředění	řešitelů	

matematické	a	fyzikální	olympiády.	Letos	však	bylo	nově	komplet	zce-
la	financováno	z projektu	Masarykovy	univerzity	–	Popularizace	vědy	
a	výzkumu	v přírodních	vědách	a	matematice	s využitím	potenciálu	
MU	–	reg.	číslo	CZ.1.07/2.3.00/45.0018,	což	přineslo	celou	řadu	no-
vých	nečekaných	možností.

Především	se	podařilo	rapidně	navýšit	počet	účastníků	soustředě-
ní	–	z obvyklých	dvaceti	až	třiceti	se	soustředění	zúčastnilo	hned	67	
studentů	prvních	a	druhých	ročníků	středních	škol	z celé	jižní	Mora-
vy.	Zároveň	žádný	z	účastníků	neplatil	žádný	příspěvek	(obvykle	se	
hradí	částka	cca	250	Kč	na	den),	neboť	zdroje	projektu	zdály	se	být	
(a	také	byly)	téměř	neomezené.	Navíc	se	k našemu	soustředění	velmi	
vstřícně	postavila	i	společnost	KORDIS	JmK,	která	nás	ve	spolupráci	
s ČAD	Blansko	bezplatně	přepravila	soukromým	autobusem	z Brna	
do	Jedovnic	i	zpátky.

Na	účastníky	soustředění	pak	čekalo	pět	dní	plných	matematických	
a	fyzikálních	přednášek,	čtyři	matematicko-fyzikální	večery	s nočním	
pozorováním	hvězd	a	spousta	zábavy	a	her.	O	příjemnou	atmosféru	
a	 zároveň	 odbornou	 úroveň	 soustředění	 se	 postarali	 zkušení	 lekto-
ři	Hana	Lacinová	(fyzika),	Aleš	Kobza	(matematika)	a	Pavel	Řehák	
(oboje)	pod	 laskavým	vedením	Viktora	Ježka	(doprava,	organizace,	
faktury).	 Všichni	 účastníci	 soustředění	 ocenili	 přátelskou,	 vstřícnou	
a velmi	uvolněnou	atmosféru	–	vždyť	se	jednalo	o	setkání	jednasedm-
desáti	intelektuálně	vyspělých	jedinců.

Pro	další	roky	bohužel	nejsme	schopni	zajistit	zdroje	podobné	těm,	
které	jsme	mohli	letos	využít.	Proto	budeme	nuceni	se	vrátit	k „in-
timnímu“	modelu	z let	předchozích	včetně	spoluúčasti	ze	strany	stu-
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dentů.	 I	 přesto	 si	 myslím,	 že	 se	 v  následujících	 letech	 zase	 najde	
nemálo	nadšenců,	kteří	ve	svém	volném	čase	vyřeší	úlohy	matematické	
a	fyzikální	olympiády	a	rádi	se	s námi	na	týden	zastaví	v našich	„do-
mácích“	Jedovnicích.

	 Mgr.	Viktor	Ježek
	 jednatel	KK	MO	i	KK	FO	JmK

f) Z aktivit PK dějepisu a společenských věd
Tak	 jako	každý	 školní	 rok,	 stejně	 i	 letos	 jsme	 se	 snažili	 vytvořit	

pro	 studenty	 co	 nejlepší	 podmínky	 pro	 studium	 humanitních	 obo-
rů,	a také	zpestřit	běžnou	výuku	řadou	akcí.	Již	zcela	pravidelná	je	
návštěva	žáků	NG	v expozicích	Moravského	zemského	muzea	(dále	
MZM),	Židovského	muzea	a	Muzea	romské	kultury.	Žáci	se	také	zú-
častňují	Dějepisné	olympiády,	ve	které	se	v celostátním	kole	jako	13.	
umístil	žák	4.bg	Filip	Svěrák.	Na	VG	pak	každoročně	pořádáme	semi-
náře	v Památníku	Terezín.	Pro	studenty	je	to	vždy	zážitek,	který	je	
účinnější	než	školní	výklad.	Jsme	pyšní,	že	při	každé	návštěvě	lektoři	
naše	žáky	chválí	za	znalosti,	zájem	i	chování.

Frekventanti	volitelného	předmětu	Dějepis	2	navštívili	vilu	Tugend-
hat	a	výstavu	v MZM	Unikáty	zemských	muzeí.	Na	konci	školního	
roku,	v  rámci	dnů	předmětových	komisí,	 jsme	prošli	 s průvodkyní	
historickým	centrem	Brna	a	obdivovali	památky,	které	nám	při	běžné	
cestě	unikají.	Velmi	zajímavá	byla	rovněž	prohlídka	vily	Stiassny.

Ve	školním	roce	2014/2015	se	konal	již	9.	ročník	školní	dějepisné	
soutěže.	Tentokrát	na	téma	600.	výročí	upálení	M.	Jana	Husa.	Zájem	
studentů	byl	velký,	do	vědomostního	kvízu	se	přihlásilo	23	žáků.	Vítě-
zem	se	stal	Alois	Zapletal	ze 4.D.	Prezentaci	na	dané	téma	předvedlo	
8	žáků,	z nich	nejlepší	byla	studentka	2.D	Leontina	Pasková	s prezen-
tací nazvanou Život a dílo M. Jana Husa.	Novinkou	letošní	soutěže	
bylo	hodnocení	předvedených	prezentací	nejen	porotou,	ale	 i	 soutě-
žícími.	Potěšující	je	to,	že	bodování	poroty	a	studentů	se	shodovalo.

Zcela	mimořádného	úspěchu	pak	dosáhla	žákyně	1.C	Kristýna	Do-
stálová	(na	fotografii)	v soutěži	O cenu Bronislavy Müllerové,	kterou	
pořádá	Vzdělávací	nadace	Jana	Husa.	Jak	své	vystoupení	vnímala	si	
můžete	přečíst	níže.
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Cena Bronislavy Müllerové se snaží připomenout a přiblížit dobu 
nesvobody v letech 1948–1989. Tuto cenu udílí Vzdělávací nadace Jana 
Husa už od roku 2005. Cenou v hodnotě 10 000,- Kč odměňuje maxi-
málně šest studentů, kteří nejlépe zpracují zadané téma.

Bronislava Müllerová, podle které získala tato soutěž svůj název, se 
v letech 1977–1989 aktivně podílela na šíření samizdatu, a to i přes 
riziko ze strany bezpečnostních orgánů. Je symbolem všech mužů a žen, 
kteří se v této době zapojovali do šíření samizdatové literatury a boje 
proti nesvobodě.

Tématem ročníku 2014–2015 byla Svoboda slova. O soutěži mi po-
věděla paní profesorka Hanáková, která nás učí dějepis. Jelikož mám 
dobrý vztah k psaní a toto téma mi přišlo zajímavé, zapojila jsem se 
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do  této soutěže ráda. Moje povídka s názvem Vzpomínky, která se 
snažila přiblížit život v době okupace 1968–1989, byla vybrána mezi tři 
oceněné práce. Předání cen proběhlo 17. 4. 2015 v Moravském zem-
ském muzeu Brno.

Zúčastnil se jej JUDr. Pavel Rychetský, Jan Šabata, Jiří Müller 
a další. Mnoho přítomných v době okupace patřilo mezi přední osob-
nosti disentu. Velmi příjemnou součástí vyhlášení bylo houslové vy-
stoupení pana profesora Františka Novotného a jeho žačky Klárky 
Erdingerové, kteří každoročně vystupují při vyhlášení Ceny Bronislavy 
Müllerové bez nároku na honorář.

Určitě bych chtěla podpořit všechny studenty k účasti v této soutěži. 
Nejde jen o hodnotnou cenu, kterou můžete získat – ale také o nové 
zkušenosti, máte možnost podělit se o svůj osobní názor a především 
rozšířit povědomí o samizdatu, okupaci a o minulém režimu. Poslední 
dobou hodně lidí zapomíná, jak důležitou hodnotou svoboda je, a že 
o ni musíme bojovat.

	 Kristýna	Dostálová,	1.C

	 PhDr.	Alena	Hanáková,	za	PK	D/SV

g) Biologická exkurze – Čertoryje
Národní	 přírodní	 rezervace	 Čertoryje	 se	 nachází	 jižně	 od	 obce	

Kněždub,	 mezi	 rekreační	 oblastí	 Lučina,	 obcí	 Malá	 Vrbka	 a	 státní	
hranicí	se	Slovenskem.	Pro	letošní	rok	to	bylo	místo	tradiční ekologic-
ké exkurze,	každoročně	konané	začátkem	června	pro	zájemce	o biolo-
gii	a	botaniku	zvlášť.	Název	Čertoryje	(„čert	to	ryje“)	ukazuje,	jak	si	
lidé	vysvětlovali	zdejší	sesuvy	půdy,	které	byly	způsobovány	střídáním	
propustných	a	nepropustných	vrstev.	Lokalita	má	vysokou	krajinář-
skou	hodnotu	–	je	to	místo	s	nejrozsáhlejšími	květnatými	loukami	se	
solitérními	duby	a	lípami,	na	kterých	se	nachází	četné	druhy	chráně-
ných	rostlin	a	živočichů.

Botanicky	 jsou	 Čertoryje	 jedním	 z	 naprosto	 nejcennějších	 území	
u	nás.	Místo	je	navštěvováno	nejen	pro	malebné	výhledy	na	mírných	
svazích.	 Bohaté	 a	 pestré	 teplomilné	 dřeviny	 –	 za	 všechny	 jmenuj-
me	 dřín	 obecný	 (Cornus mas),	 jeřáb	 oskeruše	 (Sorbus domestica) 
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a  vzácný	 dub	 šípák	 (Quercus pubescens)	 nebo	 nápadné	 byliny	 ko-
satec trávovitý (Iris graminea),	kosatec	různobarvý	(Iris variegata),	
medovník	 velkokvětý	 (Melittis melissophyllum)	 i	 růže	 galská	 (Rosa 
gallica),	které	přitahují	objektivy	fotografů.	Na	loukách	se	vyskytují	
charakteristické	druhy	trav	jako	nápadný	sveřep	vzpřímený	(Bromus 
erectus),	měkkoučký	medyněk	vlnatý	(Holcus lanatus) nebo drobná 
poháňka	 hřebenitá	 (Cynosurus cristatus).	 Největším	 lákadlem	 pro	
milovníky	přírody	 jsou	však	orchideje.	Na	naší	 exkurzi	 se	nám	po-
dařilo	vidět	mnohé	z nich.	Byla	zde	okrotice	dlouholistá	(Cephalan-
thera longifolia),	 bradáček	 vejčitý	 (Listera ovata),	 kukačka	 (Orchis 
morio),	 vstavač	 mužský	 (Orchis mascula subsp. signifera),	 vstavač	
vojenský	(Orchis militaris),	vemeník	dvoulistý	(Platanthera bifolia),	
viděli	 jsme	 i  hlavinku	 horskou	 (Traunsteinera globosa),	 pětiprstku	
žežulník	(Gymnadenia conopsea),	ale	bohužel	se	nám	nepodařilo	najít	
střevíčník	pantoflíček	(Cypripedium calceolus).

Nádherné	počasí,	bohaté	botanické	„úlovky“,	skvělá	nálada	i	zpes-
tření	exkurze	návštěvou	oskerušového	muzea	v Tvarožné	Lhotě	jistě	
zanechaly	na	účastnících	exkurze	nezapomenutelný	dojem.

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D.
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h) Soutěž Hokus Fokus
Během	podzimu	2014	byl	vyhlášen	2.	ročník	soutěže	Hokus	Fokus,	

zaostři	na	svůj	pokus	pořádané	JCMM	(http://www.jcmm.cz/).	Zadá-
ním	bylo	natočit	přírodovědný	či	technický	experiment	nebo	zajímavě	
ztvárnit	pochopení	přírodního	zákona.	Soutěž	 je	kreativní,	 zábavná	
a zajímavá.	Soutěžit	mohli	 jednotlivci	 i	týmy	z	druhého	stupně	zá-
kladních	škol	a	středoškoláci	z	Jihomoravského	kraje.

Zúčastnilo	 se	12	 týmů,	z toho	 tři	 z našeho	gymnázia.	Vyhlášení	
výsledků	proběhlo	17.	12.	2014	v prostorách	nově	otevřeného	VIDA	
centra,	jednou	z cen	byla	celodenní	vstupenka	do	VIDA.

Z našeho	gymnázia	se	soutěže	zúčastnily	tři	týmy	a	všechny	tři	si	
odnesly	ocenění:

Umístění Tým Název práce Studenti Třída

2.	místo IDUNNO Oheň voda vítr Martin Modrý 
Karolína	Ryšavá

1.B

3.	místo PAT A MAT Řetězová	reakce Aneta	Fajstlová
Andrea Podskalská

1.A

Cena 
diváků

Máme	rádi	kyselinu	
trihydrogenfosfo-
rečnou!

Gejzír	z Mentosek	
a	Coly

Daniela	Krásenská	
Jan	Česnek	
Šimon	Chmelař

4.bg

Mgr. Veronika Kyasová

Řetězová reakce
Naše	video	původně	vzniklo	jako	projekt	do	fyziky.	O	několik	měsí-

ců	později	napadlo	paní	profesorku,	abychom	se	s	ním	zúčastnily	prá-
vě	probíhající	soutěže	Hokus	Fokus.	Provedly	jsme	pár	úprav,	nahrály	
hudební	podklad	a	na	poslední	chvíli	jsme	video	odeslaly.

Asi	za	týden	jsme	byly	pozvány	na	finále	do	VIDA	centra.	Když	při	
vyhlašování	třetího	místa	zazněla	naše	jména,	oběma	se	nám	rozbušilo	
srdce.	Měly	jsme	obrovskou	radost,	ani	jedna	jsme	to	vůbec	nečekaly!

	 Aneta	Fajstlová,	1.A
	 Andrea	Podskalská,	1.A
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Zaostřeno podruhé
Můžu	bez	váhání	začít	tím,	že	když	jsme	s Kajdou	našli	nenápadný	

plakátek,	který	propagoval	druhý	ročník	soutěže	Hokus	Fokus,	netr-
valo	nám	moc	dlouho	a	byli	jsme	si	jistí,	že	do	toho	půjdeme.	A	že	
budeme	potřebovat	hodně	balónků.	Náplň	samotného	experimentu?	
Nedůležité.	Důležitý	byl	v té	chvíli	výběr	objektivu,	lokality	a	přede-
vším	dne,	kdy	nebudeme	ve	škole.	Postupně	jsme	všechno	ze jmeno-
vaného	odškrtli	ambiciózní	fajfkou	a	vydali	se	točit.	Jediný	problém?	
Opět	příprava.

Tým	IDUNNO

S připraveným	stativem	i	fotoaparátem	jsme	si	uvědomili,	že	mimo	
tří	 ambiciózních	 fajfek	 máme	 v  našem	 deníku	 napsáno	 pouze	 pár	
poznámek	 na	 způsob:	 „BALÓNEK	=	BUM?“	 a	 „Modrásek	 spadne	
do vody??“.	To	rozhodně	není	dostatečný	scénář.	Ale	my	jsme	byli	
sebejistí.

Začali	jsme	mým	pádem	do	vody	a	ano,	byla	velmi,	velmi studená. 
Hnáni	vpřed	 tím,	že	mě	nezasáhla	hypotermie	a	 stále	 jsem	naživu,	
jsme	 potom	 poznámku	 přepsali	 na	 „BALÓNEK	–	VODA	=	BUM“,	
na	čemž	už	jsme	se	pomalu	rozhodli	stavět.	Měli	jsme	ale	zhruba	30	
minut	čistého	videa,	když	se	začalo	stmívat.	Sakra.

To	všechno	znamenalo	další	den	v lomu	místo	ve	škole.	Tentokrát	
nám	 sice	 chvíli	 dělal	 společnost	 psychopat	 (kterého	 jsme	 vždy	 jen	
slyšeli	z povzdálí)	a	pár	pejskařů,	ale	se	značnou	dávkou	improvizace	
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a téměř	nesouvisejícím	citátem	z Wikipedie	 jsme	měli	 všechno,	 co	
jsme	potřebovali	k videu	do	soutěže.

Ponaučení?	 Jsme	 nepoučitelní.	 Proklínal	 jsem	 nás	 už	 ve	 střižně,	
proklínal	jsem	nás	i	nějakou	dobu	po	tom	(zvlášť	když	jsem	zjistil,	že	
polovina	videa	není	pravda)	a	vlastně	nás	ještě	pořád	občas	jen	tak	
pro	pořádek	prokleju.	Prošlo	nám	to?	Ano.

Ale	projde	nám	to	i	letos?
	 Martin	Modrý,	1.B
	 Karolina	Ryšavá,	1.B

i) Škola v přírodě pro primy
Pod	vedením	zkušených	profesorů	Hubáčka,	Stupky,	Piskače	a Šné-

dara	se	dvě	třídy	–	1.ag	a	1.bg	–	vydaly	na	adaptační	kurz	do	Velkých	
Karlovic	(21.	–	25.	9.	2015).	Ubytování	bylo	zajištěno	ve dvouhvězdič-
kovém	hotelu	Galik	nacházejícím	se	blízko	pralesa	Razula.	Doprava	
byla	 řešena	pomocí	vlaků.	Cesta	 trvala	cca	pět	a	půl	hodiny,	včet-
ně	přestupů	a	pěší	přepravy	do	hotelu.	Přestupovalo	se	v Hranicích	
a následně	ve	Vsetíně.

Náplň	 adaptačního	 kurzu	 byla	 především	 turistická.	 Dohromady	
jsme	ušli	asi	tři	osmikilometrové	trasy	a	jeden	dvacetikilometrový	ce-
lodenní	výlet.	Třídy	také	absolvovaly	náročný	orientační	běh,	který	
byl	taktéž	dlouhý	přibližně	osm	kilometrů.	Dohromady	je	to	tedy	cca	
padesát	dva	kilometry.	Program	byl	ale	prokládán	i	třídními	sešlost-
mi,	kolektivními	hrami	nebo	i	zábavnou	četbou.

Strava	byla	zajištěna	restaurací,	která	je	součástí	hotelu.	Měli	jsme	
plnou	penzi,	snídani	v podobě	švédského	stolu,	menší	svačiny	na	vý-
lety,	oběd	(polévka	a	hlavní	chod)	a	teplou	večeři.	V restauraci	byla	
také	možnost	dokoupit	si	drobné	pochutiny	a	sladkosti	nebo	chlazené	
nápoje.

Výlet	byl	velmi	příjemný	a	větší	komplikace	nenastaly.	Přestože	se	
nic	nestalo	a	vše	bylo	v pořádku,	tak	doma	je	doma.	Není	proto	nic	
zvláštního,	že	po	příjezdu	do	Brna	se	děti	nejvíc	těšily	na	svoji	rodinu	
a	domov.	Doufejme,	že	příští	rok	se	vydaří	stejně	povedený	výlet	a	my	
budeme	mít	zase	o	další	důvod	víc	vyprávět	rodičům	o	tom,	jak	jsme	
se	měli	dobře.

Jakub	Koňárek,	1.ag
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j) Fyzikální kroužek
Jedním	z	nejdůležitějších	cílů	při	studiu	na	gymnáziu	je	vybrat	si	

obor	k	dalšímu	studiu,	a	tedy	i	budoucí	profesi.	K	tomu	někdy	samot-
né	vyučování	ve	škole	nestačí.	Konkrétně	ve	fyzice	můžu	říct,	že	rozdíl	
mezi	„učebnicovou“	fyzikou	a	pestrostí	jejího	použití	v	mnoha	oborech	
je	opravdu	velký.	Rádi	bychom	ukázali	studentům	krásy	fyziky,	 její	
využití	v	technice	a	umožnili	jim	nahlédnout	do	práce	vědců	v	oboru.	
Tato	myšlenka	tedy	stála	u	zrodu	fyzikálního	kroužku.

Jednou	za	14	dní	nabízíme	zájemcům	zajímavé	přednášky,	 expe-
rimentování,	 exkurze	do	 laboratoří	 a	 vědeckých	 pracovišť.	Cílem	 je	
udělat	program	co	nejpestřejší,	věnovat	se	jak	teoretické	tak	experi-
mentální	fyzice,	nevynechat	ani	příbuzné	či	aplikované	obory.	Někdy	
je	na	akcích	plno,	jindy	přijde	třeba	jen	pár	lidí.	Ale	vzhledem	k	od-
polednímu	termínu	si	můžeme	být	jistí,	že	se	dostaví	vždy	jen	ti,	které	
to	opravdu	zajímá.

Nyní	bych	stručně	představil	to	nejlepší	z	již	proběhlého	programu.	
Velký	zájem	byl	o	elektrotechnickou dílnu,	která	proběhla	hned	dva-
krát.	Účastníci	měli	možnost	vyrobit	si	elektronický	blikač	a	přitom	si	
vlastníma	rukama	osahat	technologii	leptání	a	pájení	obvodů.	Byly	to	
4	hodiny	velmi	jemné	práce.	Z	experimentálního	programu	bych	dál	
jmenoval	například	pokusy s mlžnou komorou.	Sestavili	jsme	vlastní	
mlžnou	komoru	a	s	trochou	štěstí	nakonec	i	pozorovali	dráhy	částic	
kosmického	záření.	Jistá	nedokonalost	naší	mlžné	komory	pak	inspiro-
vala	Antonína	Baďuru	z	2.B	ke	konstrukci	vlastní	verze.	Doufejme,	že	
bude	brzy	úspěšně	hotová.	Další	zajímavý	program	měl	název	pokusy 
s lasery.	Díky	pomoci	z	Ústavu	přístrojové	techniky	jsme	si	zde	mohli	
pohrát	i	s	bílým	laserem,	o	kterém	víme,	že	nemůže	existovat.	Z	pro-
běhlých	přednášek	vzpomeňme	Účinky ionizujícího záření na lidský 
organizmus	 od	 ing.	Tomáše	Vrby,	Ph.D.,	nebo	Představení systému 
Arduino	od	Mgr.	Vojtěcha	Procházky.

Asi	 největší	 zájem	 byl	 o	 exkurze.	 Vzpomínám	 například	 na	 ná-
vštěvu	na	Ústavu	elektroenergetiky	FEKT	VUT,	která	se	nečekaně	
protáhla	do	večerních	hodin.	Kdo	vydržel,	viděl	opravdu	velké	výboje	
a	také	se	dověděl,	že	průběh	napětí	v	elektrické	síti	má	k	funkci	sinus	
dost daleko.

Na	 Ústavu	 fyziky	 materiálů	 jsme	 zjistili,	 jaká	 je	 souvislost	 mezi	
pitím	piva	a	namáháním	oceli.	V	úterý	11.	11.	2014	proběhla	největší	
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exkurze	 fyzikálního	kroužku	na	FJFI	ČVUT	v	Praze.	Program	byl	
tak	nabitý,	že	jsme	se	nestihli	ani	pořádně	naobědvat.	To	nám	ale	ne-
vadilo,	neboť	jsme	byli	dostatečně	excitováni	jadernou	fyzikou.	Dopo-
ledne	jsme	se	namačkali	do	malé	místnosti	podobné	garáži,	abychom	
si	prohlédli	GOLEMa	–	nejstarší	provozovaný	fúzní	reaktor	na svě-
tě.	Samotný	tokamak	 je	 sice	60	 let	 starý,	ale	 řízení	 experimentu	 je	
moderní.	Michal	Reška	si	hned	vyzkoušel	ovládání	a	záznam	výboje	
v plazmatu	přes	mobilní	telefon.	Odpoledne	jsme	se	podívali	k reak-
toru	VRABEC,	kde	se	nám	podařilo	zvýšit	a	poté	zase	snížit	výkon	
reaktoru	(samozřejmě	jen	v roli	diváků).	Po	dvou	hodinách	jsme	re-
aktor	zanechali	v kritickém	stavu	(z	fyziky	víme,	že	tak	to	má	být).

Ve	školním	roce	2015/2016	poběží	kroužek	třetím	rokem.	Doufám,	
že	zájem	o	fyziku	a	technické	obory	bude	pokračovat.

Mgr.	Tomáš	Nečas,	Ph.D.
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6. INSTITUCE NA ŠKOLE

a) Sdružení rodičů a přátel školy
V tomto	příspěvku	bych	chtěl	čtenáře	stručně	seznámit	s činností	

Sdružení	 rodičů	a	přátel	 školy.	Rád	bych	se	s nimi	podělil	o	úkoly	
a  problémy,	 které	 jsme	 v  uplynulém	 roce	 řešili	 a	 které	 před	 námi	
v novém	školním	roce	2015/16	stojí.

SRPŠ	samozřejmě	není	jediným	orgánem,	který	napomáhá	vedení	
školy	 při	 zajišťování	 potřebných	 aktivit	 a	 úkolů.	 Je	 to	 však	 neza-
stupitelná	organizace	zastřešující	nejrůznější	formy	spolupráce	rodičů	
a koordinující	řadu	finančních	aktivit.	

Především	bych	proto	chtěl	poděkovat	všem	rodičům,	kteří	se	v ja-
kékoliv	formě	do	činnosti	školy	zapojili	nebo	jí	byli	nějakým	způsobem	
nápomocni,	ať	již	finančními	dary	osobními	či	firemními	nebo	pomocí	
při	organizaci	nejrůznějších	akcí	atd.	Zejména	bych	chtěl	poděkovat	
rodičům	a	dalším	příbuzným	našich	žáků	za	přípravu	a	realizaci	re-
konstrukce	topení	na	Příční,	kde	se	přechází	z	páry	na	horkou	vodu.	
Jejich	pomoc	v této	záležitosti	nelze	ani	docenit.

Právní	 pomoc	 rodičů	 oceníme	 i	 v  přípravách	 přechodu	 SRPŠ	
na novou	organizační	formu	platnou	podle	nového	občanského	záko-
níku.	Tento	přechod	musíme	uskutečnit	v průběhu	roku	2016.

A	nyní	mně	dovolte,	abych	se	zmínil	o	několika	věcech	týkajících	
se	 obsahu	 a	 forem	 výuky.	 I	 když	 tato	 problematika	 nepatří	 přímo	
do obsahu	činnosti	SRPŠ,	týká	se	bezprostředně	žáků	školy,	a	před-
pokládám,	že	i	rodiče	ji	pozorně	sledují.	

Tzv.	státní	maturita	se	již	pevně	vžila	a	je	samozřejmou	součástí	
ukončování	středoškolského	studia	na	většině	středních	škol.	Jistě	jste	
všichni,	zejména	pak	rodiče	nastávajících	maturantů,	v médiích	sledo-
vali	zprávy	o	neuspokojivých	výsledcích	mnoha	středoškoláků	v ma-
tematice	i	v cizích	jazycích.	Tyto	problémy	se	však	jen	v minimální	
míře	týkají	žáků	gymnázií	a	prakticky	vůbec	žáků	naší	školy.	Letos	
u	 této	 státní	maturity	neuspěl	 jen	 jeden	náš	 žák	 –	 cizinec	 v  testu	
z češtiny.	

Jednoduchost	státní	maturity	je	na	naší	škole	vyvážena	standardně	
nadprůměrnou	náročností	profilové	školní	části	maturity.	Jen	tak	je	
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možno	udržet	dlouhodobě	dobré	jméno	gymnázia	a	úspěšnost	našich	
absolventů	v dalším	studiu	na	vysokých	školách.	U	těchto	„školních“	
maturit	neuspěli	letos	jen	jednotlivci,	kteří	maturitní	zkoušku	opako-
vali	v podzimním	termínu.

Na	 mnohých	 akcích	 se	 SRPŠ	 podílelo	 finančně	 či	 organizačně.	
SRPŠ	úzce	 spolupracovalo	 i	 s	učitelským	sborem	a	tato	 spolupráce	
byla,	doufáme,	oboustranně	prospěšná.	Rád	bych	všem	členům	peda-
gogického	sboru	za	tuto	spolupráci	poděkoval.

Vážení	rodiče,	všichni,	kdo	se	na	chodu	gymnázia	jakýmkoliv	způ-
sobem	podílíme,	samozřejmě	chceme,	aby	se	i	v příštích	letech	udržela	
vynikající	kvalita	absolventů	gymnázia	a	jejich	výborná	pověst,	kte-
rou	si	vydobyli	na	vysokých	školách	v celé	republice	a	kterou	trvale	
prokazují	 na	 nejrůznějších	 úrovních.	 Spolupráce	 rodičů	 patří	 k  ne-
zastupitelným	 hodnotám,	 které	 k  tomu	 výrazně	 přispívají.	 V  sou-
časnosti	již	začínáme	společně	s vedením	školy	a	Klubem	absolventů	
připravovat	 akce	 ke	 150.	 výročí	 založení	 našeho	 gymnázia	 a  s  tím	
spojené	 oslavy,	 které	 proběhnou	 v  říjnu	 2017.	 Předpokládáme,	 že	
při této	akci,	podobně	jako	v minulosti,	nám	aktivně	pomůže	řada	
rodičů	a	přátel	školy.	Dovolte,	abych	při	této	příležitosti	ještě	jednou	
poděkoval	srdečně	všem,	kdož	se	na	naší	činnosti	podíleli.

Doc.	RNDr.	Eduard	Fuchs,	CSc.
	 předseda	SRPŠ

b) Klub absolventů gymnázia
Klub	absolventů	působí	při	našem	gymnáziu	již	od	jeho	obnovení	

v roce	1969.	Základy	k němu	položil	výbor,	jenž	připravoval	oslavy	
100.	výročí	otevření	gymnázia,	které	se	konaly	28.	října	1967.	Podle	
tehdejších	předpisů	mohl	ovšem	pracovat	pouze	jako	sekce	při	SRPŠ.	
Změna	poměrů	způsobila,	že	se	v roce	1991	přeměnil	v samostatné	
občanské	sdružení	absolventů	a	profesorů	gymnázia.

Jeho	smyslem	je	sdružovat	absolventy	a	nynější	i	dřívější	profesory	
gymnázia	k činnostem	kulturním,	osvětovým,	publikačním	a spole-
čenským,	 k  udržení	 a	 rozvoji	 vztahů	 jeho	 členů	 navzájem	 i  jejich	
vztahu	ke	gymnáziu.
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Na	základě	 stanov	Klubu	absolventů	 je	 jeho	výkonným	orgánem	
výbor,	který	v současné	době	pracuje	ve	složení:

prof.	MUDr.	Pavel	Ventruba,	DrSc.,	MBA	–	předseda
RNDr.	Pavel	Boucník	–	místopředseda
RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.	–	ředitel	gymnázia
RNDr.	Bohumil	Koláčný	–	předseda	Studijní	nadace
RNDr.	Pavel	Sekanina	–	jednatel
Alena	Fialová	–	pokladní
Ing.	Luděk	Otruba.

V	revizní	komisi	pracují	Mgr.	Miluše	Přikrylová,	RNDr.	Pavel	Vařejka	
a	Pavel	Endlicher.

Současná	 hotovost	 Klubu	 absolventů	 je	 52	148	 Kč	 (účet	 Poštov-
ní	spořitelny	ČSOB	číslo	112706200/0300).	Jediným	zdrojem	příjmů	
jsou	 dary	 fyzických	 a	 právnických	 osob.	 Tyto	 finance	 se	 využívají	
např.	k organizování	oslav	výročí	založení	našeho	gymnázia	–	v roce	
2017	to	bude	jubilejní	150.	výročí.

Klub	absolventů	spolu	s ředitelstvím	gymnázia	a	dalšími	příznivci	
školy	v současné	době	začíná	připravovat	důstojné	oslavy	150.	výročí	
otevření	Gymnázia	Brno,	třída	Kapitána	Jaroše	14,	které	se	budou	
konat	 v  roce	 2017.	 A	 proto	 si	 již	 nyní	 můžete	 do	 svého	 kalendáře	
zapsat	datum	–	sobota 7. října 2017,	kdy	se	jubilejní	oslavy	uskuteč-
ní.	Podrobnější	 informace	o	oslavách	 si	budete	moci	přečíst	v	příš-
tím Programu	gymnázia	149.	V průběhu	roku	již	budou	osloveni	tříd-
ní	důvěrníci	všech	absolventských	tříd	našeho	gymnázia,	na	něž	máme	
e-mailový	kontakt.	Starší	absolventi	budou	osloveni	klasickou	poštou.

Z následujících	absolventských	tříd	však	nemáme e-mailový kontakt 
na třídního důvěrníka	(v	závorce	jsou	uvedena	jména	absolventů,	kteří	
vykonávali	 funkci	 třídního	důvěrníka;	pokud	zde	žádné	 jméno	není,	
nemáme	vůbec	žádný	kontakt):	1954	(Zelenáková),	1955A	(Votoupa-
lová),	 1955B	(Sagher),	 1955C,	1958A	(Sedláček),	 1960C	(Novotná),	
1960D,	1962A,	1963A,	1963B,	1963C,	1963D	(Směja),	1977A	(Fixel),	
1977C	(Litzman),	1977D	(Šemorová),	1978A	(Lukeš),	1979D	(Hrbek),	
1980D	(Neradová),	1981A	(Kučírková),	1983D	(Tatar),	1984E,	1986C	
(Žák),	1987C	(Antoš),	1987D	(Hanák),	1988A	(Burian),	1989C	(Bal-
tusová),	1989D	(Plevačová),	1990B	(Nohel),	1990E	(Čurdová),	1991A	
(Kratochvíl),	1992E	(Baltusová),	1993C	(Kos),	1995B	(Fanta),	1996A	
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(Macháčková),	1996D	(Adámková),	1997E	(Balcárková),	1998D	(Far-
mačková),	1999D	(Tučková),	2001E	(Antl),	2004B	(Kučerová)	a	2005A	
(Klement).

Jestliže	znáte	e-mail	některého	výše	uvedeného	absolventa/ky,	na-
pište	jej,	prosím,	na	e-mail	výboru	Klubu	absolventů	absolventi@ja-
roska.cz.	Pokud	jste	absolvent/ka	z některé	výše	uvedené	třídy,	zkuste	
ve	Vaší	třídě	nalézt	důvěrníka	(samozřejmě	jím	můžete	být	Vy).	Jmé-
no	a	e-mail	třídního	důvěrníka	napište,	prosím,	také	na	e-mail	výboru	
Klubu	absolventů	absolventi@jaroska.cz.

	 RNDr.	Pavel	Boucník
místopředseda	Klubu	absolventů

c) Studijní nadační fond
Stejně	jako	v předcházejících	obdobích	pracovala	Správní	rada	Stu-

dijního	nadačního	fondu	(SNF)	ve	složení:	RNDr.	Bohumil	Koláčný	
(předseda),	PhDr.	Alena	Hanáková	(jednatelka),	RNDr.	Pavel	Bouc-
ník	(zástupce	Klubu	absolventů),	revizorkou	byla	Mgr.	Jana	Sítařová.

Posláním	SNF	je	získávání	finančních	prostředků	k podpoře	stu-
dijní,	kulturní,	sportovní	a	publikační	činnosti	studentů	a	profesorů	
gymnázia.	Jediným	zdrojem	příjmů	jsou	dary	fyzických	a	právnických	
osob	a	dary	sponzorů,	jejichž	reklamy	jsou	umístěny	v této	publikaci.	
Ve	školním roce	2014/2015	to	byli	tito	dárci:

	 1.	dar	studentů	 7	100	Kč
	 2.	fa	ELSEREMO	 30	000	Kč
	 3.	fa	PEND	a.	s.	 10	000	Kč
	 4.	dar	MUDr.	L.	Bartlové	15	000	Kč
	 5.	fa	ORKÁN	plus	s.r.o.	 20	000	Kč
Všem	děkujeme	za	finanční	podporu	činnosti	SNF.

Hlavními	výdajovými	položkami	v roce	2014	byl	tisk	PROGRAMU	
147,	 KALENDÁŘE	 GYMNÁZIA	 2015	 a	 FOTOGALERIE	 OSOB-
NOSTÍ	GYMNÁZIA	(111	654	Kč).	Dále	to	byl	příspěvek	na	zájezd	
studentů	do	Darmstadtu	(10	000	Kč).	SNF	neprovádí	žádné	finanční	
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operace	v hotovosti	a	členům	Správní	rady	nikdy	nebyly	vyplaceny	
žádné	odměny.	V současné	době	je	na	účtu	209	110	Kč.

Bankovní	spojení:		 Komerční	banka,	pobočka	Brno
	 	 	 č.	ú.:	27-7497230267/0100

	 RNDr.	Bohumil	Koláčný
	 předseda	Správní	rady	SNF

d) Školská rada
Školská	rada	je	orgánem	školy,	který	umožňuje	zákonným	zástup-

cům	 nezletilých	 žáků,	 zletilým	 žákům,	 pedagogickým	 pracovníkům	
školy	a	zřizovateli	podílet	se	na	správě	a	řízení	školy.

Ve	školním	roce	2014/15	skončilo	funkční	období	předchozí	školské	
rady	 a	 byla	 ustavena	 rada	 nová.	 Ve	 volbách	 v  listopadu	 2014	 byli	
zvoleni	tito	její	členové:	doc.	RNDr.	Eduard	Fuchs,	CSc.,	RNDr.	Peter	
Krupka,	Ph.D.,	a	Petr	Steindl	–	zástupci	žáků	a	jejich	rodičů,	Mgr.	
Marek	Blaha,	Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.,	a	PhDr.	Martina	Literáková	–	
zástupci	pedagogického	sboru.	Začátkem	roku	2015	jmenovala	Rada	
Jihomoravského	kraje	do	školské	rady	našeho	gymnázia	své	zástupce	
–	Mgr.	Jiřího	Miholu,	PhD.,	Ing.	Marii	Stehlíkovou	a	Mgr.	Michala	
Škerleho. 

Na	svém	ustavujícím	zasedání	v říjnu	2015	schválila	školská	rada	
jednací	řád	a	potvrdila	ve	funkci	předsedy	doc.	Fuchse.	Ředitel	gym-
názia	dr.	Herman	radě	předložil	návrh	výroční	zprávy	o	činnosti	školy	
za	uplynulý	školní	rok,	který	rada	projednala	a	schválila.	V následné	
rozpravě	se	věnovala	průběhu	a	výsledkům	maturitních	zkoušek,	stře-
doškolské	odborné	činnosti	a	investičním	akcím,	které	škola	realizova-
la	a	které	hodlá	uskutečnit	v nejbližším	období.

PhDr.	Martina	Literáková
	 členka	školské	rady
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e) Školní parlament
V	prosinci	roku	2014	došlo	v	našem	Studentském	parlamentu	k	vol-

bě	nového	předsedy,	tedy	spíše	předsedkyně.	Po	tomto	převratu	došlo	
postupně	k	mnoha	změnám.	Parlament	se	začal	scházet	pravidelněji,	
a	to	každý	měsíc.	Zvedla	se	i	účast	na	jednotlivých	zasedáních.	Své	
místo	si	parlament	našel	nejen	ve	školním	časopise	Ježíšek to není,	ale	
i	na	nové	nástěnce	umístěné	mezi	šatnami	v	přízemí.	

Svoji	aktivitu	ukázal	i	v	dosud	nepořádaných	akcích,	kterými	byly	
Studentský	ples	 a	Košilový	den.	Myslím,	 že	 obě	dvě	 akce	 se	 velice	
povedly.	V	zapomenutí	neupadla	ani	tradiční	akce	Den	proti	rakovi-
ně,	ve které	jsme	v	počtu	vybraných	peněz	opět	dosáhli	standardů	
minulých	let.	Ani	do	budoucna	si	neklademe	nízké	cíle.	Tento	rok	se	
náš	Parlament	bude	spolu	se	slovaňáckým	Senátem	podílet	na	přípra-
vě	tradičního	předvánočního	utkání	v	basketbalu.	Doposud	byla	tato	
akce	jen	v	režii	Senátu.	Dále	se	chystáme	navázat	na	povedené	akce	
z	minulého	roku.	Tedy	budeme	opět	pořádat	Studentský	ples,	jehož	
součástí	 je	 i	 slavnostní	 šerpování	 maturantů.	 A	 z	 tematických	 akcí	
typu	Košilový	den	bychom	rádi	udělali	tradici.

Parlament	má	před	sebou	ještě	nelehký	kus	práce,	ale	tímto	tem-
pem	bychom	brzy	mohli	dosáhnout	mnoha	úspěchů	a	zdařilých	akcí.	
Myslím,	že	je	na	velmi	dobré	cestě	k	tomu	mít	dobré	výsledky	a	pozi-
tivní	ohlasy	nejen	mezi	studenty,	ale	i	profesory.

Klára	Suchánková,	2.D
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7. ZPRÁVA ŘEDITELE GYMNÁZIA 
O STAVU A ROZVOJI ŠKOLY

Gymnázium	v Brně	na	třídě	Kapitána	Jaroše	dosahuje	ve	své	práci	
velmi	dobrých	výsledků.	Potvrzují	to	i	čísla,	která	udávají	úspěšnost	
absolventů	při	přijímacím	řízení	na	vysoké	školy.	Pro	akademický	rok	
2015/2016	bylo	ke	studiu	na	VŠ	(nezřídka	na	několika	fakultách)	při-
jato	více	než	97	%	našich	maturantů.	Za	zmínku	jistě	stojí	i	skuteč-
nost,	že	roste	počet	našich	absolventů	studujících	na	zahraničních	vy-
sokých	školách	–	např.	náš	čerstvý	maturant	Radim Lacina	byl	přijat	
ke	studiu	na	prestižní	univerzitě	v anglickém	Oxfordu.

Také	výsledky	nejlepších	žáků	a	absolventů	v předmětových	olym-
piádách	a	soutěžích	jsou	nadprůměrné,	o	čemž	vypovídá	i	přední	místo	
mezi	středními	školami	v celé	ČR	podle	výsledků	Programu Excelen-
ce,	a	škola	na	ně	může	být	právem	hrdá,	stejně	jako	na	výsledky	žáků	
v celostátních	testováních	nezávislými	institucemi	(Scio,	CERMAT).	

Největších	 individuálních	 úspěchů	 dosáhli	 naši	 čerství	 absolven-
ti Martin Ptáček a Vojtěch Suchánek.	 Martin	 Ptáček	 na	 přehlídce	
mladých	vědců	 INTEL ISEF 2015	v americkém	Pittsburghu	získal	
v konkurenci	1	698	středoškoláků	z celého	světa	bronzovou	medaili	
za	svůj	stabilizační	systém	modelu	automobilu.	Tento	jeho	úspěch	byl	
zaznamenán	a	komentován	i	významnými	masovými	médii	(ČT,	Nova,	
MF	Dnes,	idnes,	ihned).	Vojtěch	Suchánek	získal	v celostátním	kole	
SOČ	2.	místo	v oboru	matematika	a	byl	mj.	oceněn	v soutěži	České	
hlavičky	cenou	Ingenium.	O	těchto	úspěších	si	můžete	přečíst	podrob-
nější	informace	na	jiných	místech	této	publikace.

Pedagogický	sbor	gymnázia	je	konsolidovaný,	s mnoha	výraznými	
osobnostmi.	Snaží	se	okamžitě	reagovat	na	nejnovější	trendy	v naší	
školské	praxi.	Patří	sem	zejména	výuka	podle	nových	školních	vzdě-
lávacích	 programů	 pro	 gymnaziální	 vzdělávání,	 jejichž	 tvorbu	 škola	
úspěšně	ukončila,	zavádění	prvků	e-learningové	výuky	zejména	v rám-
ci	evropského	projektu	Mluvme spolu,	tvorba	a	využívání	digitálních	
učebních	 materiálů	 i	 projekt	 závěrečných	 prací,	 které	 zpracovávají	
a obhajují	všichni	žáci	předmaturitních	ročníků.	Zejména	na	nižším	
gymnáziu	jsou	do	výuky	zařazovány	prvky	projektového	vyučování.

V minulém	školním	roce	žáci	končili	 své	vzdělávání	na	středních	
školách	podle	upraveného	modelu	maturitní	zkoušky.	Oproti	předcho-
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zímu	školnímu	roku	nedošlo	v její	organizaci	k podstatným	změnám	
–	ve	společné	části	byly	zkoušky	nabízeny	jen	v jedné	(základní)	úrov-
ni,	 takže	 našim	 žákům	 nečinily	 zpravidla	 vážnější	 problémy.	 Jejich	
výsledky	ve	všech	částech	zkoušek	společné	části	byly	lepší,	než	byl	
republikový	průměr	gymnazistů	odpovídající	délky	studia.

V organizaci	přijímacího	řízení	jsme	přistoupili	k výrazné	změně.	
Zapojili	jsme	se	do	pilotního	ověřování	organizace	přijímacího	řízení	
s využitím	centrálně	zadávaných	testů	z českého	jazyka	a	matematiky	
organizace	CERMAT,	přijímací	zkouška	byla	 ještě	doplněna	testem	
obecných	studijních	předpokladů	společnosti	SCIO.	Do	jednotlivých	
oborů	vzdělání	(čtyřletého	a	osmiletého)	jsme	přijímali	uchazeče	po-
dle	jediného	pořadí,	až	následně	jsme	je	zařazovali	do	tříd	podle	za-
měření	školních	vzdělávacích	programů,	a	to	podle	jejich	úspěšnosti	
v přijímacím	řízení.	Zdá	se,	že	toto	opatření	přispělo	ke	kvalitnějšímu	
výběru	přijatých	žáků,	a	hodláme	je	používat	i	v dalších	letech.

Gymnázium	bylo	pořadatelem	republikového	finále	středních	škol	
ve	florbalu	a	krajských	kol	řady	studentských	soutěží,	ať	už	předmě-
tových,	nebo	sportovních.	Jmenujme	namátkou	krajská	kola	matema-
tické	a	fyzikální	olympiády	nebo	SOČ.

S mimořádným	ohlasem	se	mezi	sportovci	i	diváky	setkalo	již	druhé	
předvánoční	basketbalové	dopoledne,	kdy	se	 střetla	družstva	našich	
studentů	a	absolventů	se	soupeři	z gymnázia	na	Slovanském	náměstí.	
Vynikající	atmosféra	na	hřišti	 i	v hledišti	připravila	opět	všem	zú-
častněným	nezapomenutelný	zážitek	a	nemálo	přispěla	k identifikaci	
žáků	se	„svou“	školou.	V podobných	sportovních	aktivitách	hodláme	
pokračovat	i	v budoucnu.	Tak	je	tomu	i	v kulturní	oblasti	–	před-
vánoční	a	jarní	koncerty	našich	pěveckých	sborů	a	sólistů	se	staly	již	
pravidelnou	součástí	života	školy.

Materiální	 situaci	 gymnázia	 podstatně	 zlepšila	 generální	 rekon-
strukce	budovy	na	tř.	Kpt.	Jaroše.	V září	2008	byla	zprovozněna	spor-
tovní	hala.	V březnu	2009	byla	zahájena	výměna	oken,	kterou	jsme	
bohužel	 (vinou	 nedostatku	 finančních	 prostředků)	 nestihli	 dokončit	
ani	v r.	2011,	jak	jsme	původně	plánovali,	ani	v letech	následujících.	
Vynucenou	investiční	akcí	v	budově	Příční	byla	rekonstrukce	kotelny	
kvůli	změně	topného	média	(místo	páry	horká	voda),	která	byla	do-
končena	na	podzim	2015.	Stejnou	rekonstrukci	budeme	nuceni	provést	
v r.	2016	i	v budově	na	tř.	Kpt.	Jaroše.
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V závěru	minulé	výroční	zprávy	jsem	s potěšením	konstatoval,	že	
nastal	pokles	počtu	žáků,	kteří	studium	na	naší	škole	začali,	ale	nedo-
končili	–	ve	školním	roce	2013/14	předčasně	ukončil	z prospěchových	
důvodů	studium	jediný	žák.	Z výsledků	klasifikace	v závěru	loňského	
školního	roku	však	vyplývá,	že	šlo	o	ojedinělou	výjimku.	V průběhu	
a v závěru	loňského	roku	se	převážně	z prospěchových	důvodů	roz-
hodlo	předčasně	ukončit	studium	na	našem	gymnáziu	11	žáků,	také	
počet	opravných	zkoušek	výrazně	vzrostl.	Pevně	doufám,	že	se	nám	
v příštích	školních	letech	podaří	tento	nepříznivý	trend	zvrátit.

I	 přes	 všechna	 úskalí	 a	 problémy	 lze	 práci	 žáků	 i	 učitelů	 gym-
názia	v minulých	školních	letech	hodnotit	pozitivně.	Snaží	se	navá-
zat	na úsilí	 svých	významných	předchůdců,	kteří	dokázali,	 že	naše	
gymnázium	patřilo	po	celou	dobu	své	téměř	stopadesátileté	existence	
k respektovaným	a	prestižním	školám	nejen	v Brně,	ale	i	na	Moravě	
a v celé	ČR.

	 RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.
	 ředitel	gymnázia


